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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///

ســال 97 برای جامعه ایران، ســالی مملو از اضطراب و نگرانی و تلاطم های کم ســابقه و حتی 
بی ســابقه اقتصادی بود. چرا که تحریم های ظالمانه خارجی علیه ایران، که به امید اجرای برجام، 
در یکی دو ســال گذشــته تا حدودی برداشته شــده بود و امید می رفت روز به روز بیشتر کنار 
گذاشته شود؛ اما متاسفانه با روی کار آمدن دولت ترامپ و خروج آمریکا از برجام، تقریبا همه چیز 
به دوران پیش از برجام بازگشــت و توافقات بین المللی تا حدود زیادی معلق شــد و سیاست های 
تنبیهــی دولت آمریکا علیه هرگونه همکاری اقتصادی و مبادلات مالی کشــورها و شــرکت های 

خارجی با ایران )حتی شدیدتر از گذشته( اعلام شد. 
بدیهی اســت در چنین شــرایطی که اقتصاد ایران دچار شوک های شــدید خارجی شده و آثار و 
پیامدهای منفی اقدامات دولت ترامپ، پیکر نحیف اقتصاد کشــورمان را خراش می دهد، برخی از 
بخش های اقتصادی بیش و پیش از ســایر بخش ها آســیب ببینند. بخش معدن و صنایع معدنی 
از جملــه بخش هایی بود که متاثر از تحریم های جدید دولــت آمریکا، دچار تلاطم و چالش های 
بســیاری به لحاظ داخلی و بین المللی شــد. از یک سو روند ســرمایه گذاری های خارجی، انتقال 
ماشین آلات، تجهیزات و دانش فنی و همکاری های بین المللی دچار اما و اگرهای فراوان گردید و 
از ســوی دیگر نگرانی دولتمردان از شرایط بازارهای داخلی و روند قیمت ها، موجب تصمیم گیری 
و صدور و ابلاغ بخشنامه های متعدد و متناقض از سوی دستگاه های دولتی )به ویژه بانک مرکزی 
و وزارت صمت( شــد که فعالان بخش معدن و صنعت از آن تحت عنوان "تحریم های داخلی" یا 

"خودتحریمی" نام می برند!
بخش خصوصی کشور معتقد است که دولتمردان، ظرفیت ها و پتانسیل های این بخش را همچنان 
مورد کم توجهی و بی مهری قرار می دهند و خصولتی ها از همکاری بیشــتری با دولت برخوردار 

هستند.
نتیجه شــرایط خارجی و داخلی موجب گردیده که بسیاری از ظرفیت های بخش معدن و صنایع 
معدنی، مورد اســتفاده بهینه قرار نگیرد و ســهم این بخش در تولید ناخالص داخلی بسیار کمتر 
از حد انتظار و شایســتگی ها و ظرفیت های آن باشــد، چرا که طبق آمار و ارقام رسمی، ایران در 

فهرست ده کشور اول جهان و نخستین کشور در خاورمیانه از لحاظ ذخایر معدنی است.
از این رو با توجه به شــرایط ناعادلانه بین المللی علیه ایران و تجارب ســال های گذشــته، انتظار 
می رود متولیان امر در دولت و مجلس با همفکری بخش خصوصی، برای ســال 98 سیاست های 
مناســب تر و مطلوب تری را اتخاذ و اجرا نمایند تا شــاهد بهره برداری روزافــزون از ظرفیت ها و 
پتانســیل های بخش معدن و صنایع معدنی در کشــور برای ایجاد اشتغال، افزایش تولید ناخالص 

داخلی و درآمد ارزی و رفاه اقتصادی جامعه ایران باشیم.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسئول

سالِ تحریم های خارجی و داخلی

سرمقاله
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 ارزیابی شــما از عملکرد بخش معدن و صنایع معدنی در ســال 97 
چیست؟

در بخش خصوصی بسیاری از بنگاه ها فعالیت های گسترده ای داشته اند، صادرات 
رو به رشد مواد معدنی خود بیانگر این واقعیت است در طول یک سال گذشته ما 
در بخش تولید، صادرات و ایجاد واحدهای جدید معدنی عملکرد خوبی داشته ایم و 
در کنار آن نیاز است به خودمان یادآوری کنیم که بالا بردن استفاده از توان داخلی 
منجر به فعال تر شــدن بخش خصوصی می شود و ما برای ایجاد عملکردی بهتر از 

این نیاز است که از پتانسیل بخش خصوصی هم استفاده کنیم.
 مهمترین دستاورد بخش معدن در این یک سال چه بوده است؟

طرح های گسترده ای که به بهره برداری رسیدند را می توان مهمترین دستاورد این 
یک ساله خواند به خصوص که این جریان منجر به بالا رفتن پتانسیل های معدنی 

شده و استفاده از توان ساخت داخل هم افزایش یافته است.
 مشکلات و چالش ها چه بوده اند؟

شرایط محیطی و اقتصادی در ایجاد مشکلات و چالش ها تاثیرگذار بوده اند؛ نوسان 
نرخ ارز که منجر به افزایش قیمت ها و در نتیجه بالا رفتن هزینه ها شده مهمترین 

موضوعی اســت که پیمانکاران معدنی را با مشــکلات زیادی روبرو کرده است. در 
عین حال همین نوســانت نرخ ارز باعث شــد تامین قطعات و تجهیزات از خارج با 

قیمت های باور نکردنی انجام گیرد و یا اصلا امکان واردات فراهم نشده است. 
 بخش معدن برای سال آینده چه اولویت هایی باید در نظر داشته باشد؟
قطعا با توجه به اینکه نیاز به آماده سازی زیرساخت ها داریم مهمترین مبحث آن 
اســت که جاده و حمل و نقل مورد توجه قرار گیرد، همینطور لازم است که توجه 
بیشتری به اکتشافات داشته باشیم با توجه به اینکه هزینه بالایی هم ندارد نیاز است 
که زودتر به این بخش بپردازیم تا با سرمایه گذاری کمتر بخش اکتشاف را شکوفا 

کنند و این برای زنجیره صنایع موجود و توسعه آنها ضروری است.
 بــه عنوان یک فعال معدنی چه راهکارهایی برای عملکرد بهتر بخش 

معدن در سال آینده می توانید پیشنهاد کنید؟
همســویی مقررات و قوانین در راستای توسعه دستگاه مالیاتی و دیگر دستگاه ها نیاز 
است که ملایم تر عمل کنند تا از این طریق فشارها کاهش پیدا کنند و بخش معدن 
رشد بیشتری تجربه کند و در نهایت رشد آنها منجر به سودی شود که بخش دولتی 
بتواند از آن مالیات دریافت کند و مالیات از اعمال فشار بر روی این بخش نباشد. 

مهندس اشرف سمنانی رئیس اتحادیه حفاران غیر نفتی:

 عملکرد بخش اکتشافات معدنی 
در سال 97 ضعیـف بوده است

آمارهای صادراتی بیانگر این واقعیت است که 
در حوزه صادرات، صــدور کالاهای معدنی و 
بخش معدن سهم بزرگی از کل صادرات کشور 
ما - به غیر از نفت- را در اختیار دارد، از همین 
روست که کارشناســان تاکید دارند سرمایه گذاری در 
بخش معدن می تواند تحولی بــزرگ در تولید ناخالص 
داخلی کشور ایجاد کند؛ در واقع هزینه کردن کارشناسانه 
و اصولی در بخش معدن با بازگشــت ســرمایه قطعی 
روبروست، بســیاری تاکید دارند سهم بخش معدن در 
توسعه اقتصادی نسبت به ســایر بخش های صنعتی و 
اقتصادی چشمگیرتر خواهد بود. در ایجاد شرایط موجود 

نمی توان تاثیر تحریم ها را نادیده گرفت اما عدم در نظر 
گرفتن مشوق های دولتی برای سرمایه گذاری در بخش 
معدن که خود منجر به افزایش آمار تولید می شود، در کنار 
آن مشکل صادرات کالاهای معدنی در کنار مشکل واردات 
تجهیزات معدنی، نوســان نرخ ارز و به تبع آن بالا رفتن 
قیمت تجهیزات معدنی چالش هایی است که سرمایه گذاری 
در این بخش را با مشکل روبرو کرده است. این چالش ها در 
تمام بخش های معدنی در طول یک سال گذشته آشکارا 
قابل مشاهده و درک بوده است، شاید بتوان وجود چنین 
چالش هایی را در بررسی عملکرد یک ساله بخش معدن و 
نتیجه گیری از آن بیش از هر چیز دخیل دانست؛ در همین 

رابطه ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی با مهندس رضا 
اشرف سمنانی به بررسی عملکرد یک سال گذشته بخش 
معدن پرداخته است. اگرچه مهندس اشرف سمنانی در 
بخش تولید، صادرات و ایجاد واحدهای جدید بخش معدن 
را با عملکرد مثبت ارزیابی می کند اما در عین حال بر این 
باور است که در بخش اکتشاف که پایه فعالیت های معدنی 
اســت بخش معدن در کشور ما به خصوص در یک سال 
گذشــته عملکرد بسیار ضعیفی داشــته است؛ شرح 
گفت وگوی جهان معدن با مشــاور مدیرعامل شــرکت 

میدکو و رییس اتحادیه حفاران غیرنفتی در پی می آید:

اکرم شعبانی
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 ارزیابی شما از عملکرد بخش معدن و صنایع 
معدنی در سال جاری چیست؟

عملکرد ما در ســال 97 در بخش سنگ های تزیینی 
تفاوت عمده ای با ســال 96 نداشــته است شرایط ما 
تقریبا مشابه شرایط ســال قبل بوده و آغاز تحریم ها 
مانع این شده اند که ما در سال 97 تحول خاصی ایجاد 
کنیم و امکان این نبوده که توســعه ای در این بخش 
ایجاد شــود، ما حداقل در صنعت سنگ کشور که دو 
هزار معدن با 27 میلیون تن ظرفیت داریم در سال 97 
هم تولیدی معادل 10 میلیون تن داشته ایم که مشابه 
سال 96 بوده و در بخش فرآوری هم که 180 میلیون 
متر اســت، تولید ما باز هم محدود به 60 میلیون متر 
بــود که در مجموع 10 میلیون متر آن صادر شــد در 
مجموع تحول خاصی در ســال 97 در بخش صنعت 

سنگ و کل زنجیره آن شاهد نبودیم.
 بزرگ ترین دستاورد بخش معدن در این یک 

سال از دیدگاه شما چه بوده است؟
ما در بخــش ســنگ های تزیینی در این یک ســال 
دستاورد خاصی نداشته ایم. در شرایط تحریم و افزایش 
هزینه های حمل و نقل بین المللی و مشــکلات نقل و 
انتقال پول به خارج از کشور، رکود ساختمان سازی در 
بخش صنعت سنگ طبیعتا نمی توان انتظار دستاورد 

خاصی داشت.
 چه مشکلات و چالش هایی در این یک سال 

داشته اید؟
در کنار مشــکلات صنعت ســنگ می توان ادعا کرد 
که تمام بخش های تولید ما مشــکلات و چالش های 
مشابه دارند امروز ما برای جذب سرمایه گذار استقبالی 
نمی بینیم، این به دلیل مشــکلات اقتصــادی و البته 
سیاسی و بحث تحریم ها و فشارهایی است که از سوی 
آمریکا علیه ما اعمال می شود و باعث می شود که هیچ 
سرمایه گذار خارجی به خود جرات ندهد که وارد کشور 
ما شود و ســرمایه گذاری کند؛ سرمایه گذاری خارجی 

در بخش معدن ما به دلیل این شرایط اتفاق نمی افتد. 
امــا در بخش ســرمایه گذاری داخلی بــه دلیل رکود 
موجود - واحدهای تولیدی مــا در حال حاضر با 30 
درصد ظرفیت مشغول به کار هستند- سرمایه گذاران 
حاضر به ورود به این بخش نیستند؛ چیزی که مشهود 
اســت اینکه دو ســوم ظرفیت های ما در حال حاضر 
بلااســتفاده مانده و ما برای آن بازاری نداریم چه بازار 
داخلی و چه بازار صادراتی؛ طبیعتا هیچ ســرمایه گذار 
داخلی حاضر نیست در این بخش سرمایه گذاری کند 
چرا که سرمایه گذاری موجود که با یک سوم ظرفیت 
فعالیت می کند در نقطه زیان قرار دارد و در مجموع با 
کنار هم قــرار دادن این عوامل باید گفت ما در همین 
شرایط ایستایی قرار داریم و بدون هیچ رشدی حرکت 
می کنیم اگر بتوانیم سال جاری را به پایان برسانیم و 
سال آتی را هم در همین شرایط پشت سر بگذاریم کار 
بسیار بزرگی انجام داده ایم و در این مدت نباید انتظار 
حرکت قابل توجهی از سوی این بخش داشته باشیم. 

 بخشــنامه های وزارت صمت آیــا در این 
اختــلالات تاثیرگذار بوده اند؟ یک ســری از 
معدنی ها باور دارند که صدور بخشنامه های پی 
در پی از سوی وزارتخانه در روند کاری آنها خلل 
ایجاد کرده است، آیا شــما هم با این موضوع 

موافقید؟
این موضــوع که ما بــا ظرفیت یک ســوم در بخش 
معدن کار می کنیم نشانگر آن است که واحدها تحت 
فشار هســتندو این موجب می شود که بخش معدنی 
وزارتخانه با مشــاهده این وضع بحرانی تســهیلاتی 
را برای این بخش قائل شــود تا بتواند از این شــرایط 
بحرانی عبور کند، حــوزه وزارتخانه نه تنها در این راه 
هیچ حمایتی از این بخش نکرده بلکه دائم در ارتباط 
با جرائم، حقوق دولتی و عدم در نظر گرفتن تسهیلات 
برای حمایت از بخــش تولید فعال تر عمل کرده و این 
بخش تولید موجود را هــم متوقف می کند معمولا در 

این موارد انتظار همه از وزارتخانه این است که با توجه 
به بحران موجود از صدور بخشــنامه هایی که سد راه 
هستند را حذف کنند؛ حقوق دولتی یکی از این موارد 
اســت که جرائم ســنگینی برای معدن داران در نظر 
گرفته و معدن داران را تحت فشار قرار می دهد؛ معدنی 
که چندین ساله کارش متوقف شده و عملا استخراجی 
نداشــته در حالی که وزارتخانه باید استخراج واقعی را 
مدنظر قرار بدهد اما معدنی که چندین سال است که 
معضل عدم تولید و حداقل تولیــد را دارد الان باید با 
ارقام چندین برابر حقوق دولتی بپردازد که در شرایط 
فعلی ایــن امکان هم برای معــدن داران وجود ندارد؛ 
زمانی که مــا در بحران قرار داریم حوزه معدنی وزارت 
صمت باید تلاش کند تا این مشکلات و گرفتاری ها را 
کم و حمایت کند ولی در این مســیر حمایت ها بسیار 
کم اســت و حتی گاهی مشکل آفرینی هم می کنند و 

این رویکرد باید اصلاح شود.
 به عنوان یک فعــال معدنی چه راهکارهایی 
برای عملکرد بهتر بخش معدن در ســال آینده 

پیشنهاد می کنید؟ 
تنها راهکار فعلی در شــرایطی که ما در آن قرار داریم 
این است که ظرفیت تولید را متوقف نکرده و واحدها را 
در بخش صادرات حمایت کنیم. اگر بتوانیم در بخش 
صــادرات ظرفیــت را افزایش بدهیم که ســازوکار و 
حمایت وزارتخانه و حمایت مالی و آموزشی، حمایت 
پشــتیبانی و ارتباط با بازارهای جهانی و حمایت های 
تخصصی فنی و بین المللی نیاز دارد توسعه بازار را در 
پی خواهیم داشت و تمام اینها تحقق نخواهد پیوست 
مگر با حمایت وزارتخانه و باید بدانیم که تنها راه نجات 
صنعت صادرات و صادرات و صادرات است و صادرات 
هم بدون حمایت، تسهیلات و مشوق ها اتفاق نمی افتد 
و با ایجاد عوارض ما به صــادرات ضربه می زنیم. باید 
تلاش کنیم در بخش دولتی نگاه موجود را به یک نگاه 

حمایتی تبدیل کنیم.

مهندس شریفی دبیر انجمن سنگ ایران:

دو سوم ظرفیت های معدنی بلااستفاده مانده است
پرداختن به توســعه بخش معدن در شرایط فعلی اقتصادی از مهمترین 
فاکتورهای موجود است که می تواند تا حدودی منجر به خروج از بحران 
شود؛ در این راستا جذب سرمایه گذار خارجی اهمیتی دو چندان می یابد، 
از جمله شرایطی که لازمه ورود سرمایه گذار خارجی در بخش معدن در 
ایران عنوان می شــود در اختیار قرار دادن اطلاعات درست و شفاف در راستای 
جلب اعتماد است. بر این اســاس وجود ذخیره مناسب و کافي ماده معدني )عمر 
مناسب معدن( و میزان پیشرفت و تکامل پروژه از مهمترین معیارهاي رتبه بندي 
در سرمایه گذاري معادن از دیدگاه سرمایه گذاران خارجي به شمار می آید. در این 
راستا ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی با احمد شریفی دبیرکل انجمن سنگ 
ایران به بررســی عملکرد یک ســاله بخش معدن و صنایع معدنی در کشورمان 

اکرم شعبانیپرداخته است: 



Jahane Madan
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 ارزیابی شــما از عملکرد بخش معدن و صنایع 
معدنی در سال 97 چیست؟

بخــش معدن بایــد بیش از هر چیز پشــتیبان صنعت 
باشد، در حقیقت صنعت و معدن باید مانند یک زنجیره 
مســتحکم و همگام با یکدیگر حرکت کنند، متاسفانه 
ما در بســیاری از موارد این زنجیره مستحکم را نداریم. 
چنین فقدانی در بیشــتر موارد ناشی از ضعف مدیریتی 
است که در دستگاه های ما دیده می شود؛ به نحوری که 
در یک جمله می توان گفت در چنین شــرایطی بیش از 
هر چیــز خودمحوری در بخش های مختلف مملکت در 
پیش گرفته شــده بیش از آنکه کشــور محوری مدنظر 
باشــد و البته این در نهایت منجر بــه ضعف در صنایع 
شــده اســت. بخش های صنعتی و معدنی ناخودآگاه از 
این ضعــف مدیریتی تاثیر گرفته اند؛ اگرچه این موضوع 
تا حدودی در بخش معدن تاثیر کمتری داشته و معادن 
ما پویاتــر عمل کرده اند اما در نهایت همچنان نمی توان 
وجود چنیــن ضعفی را نادیده انگاشــت، در عین حال 
نوســانات نرخ ارز و تحریم های اقتصادی هم بر عملکرد 
بخش معدن و صنایع معدنــی تاثیرگذار بوده اند و مانع 
از آن شــده اند که این بخش در یک سال گذشته در حد 

انتظار عمل کند.
 مهمترین دســتاورد این بخش در یک ســال 

گذشته چه بوده است؟
افزایش ظرفیت های معدنی از جمله این دستاوردها بوده 
است، در عین حال یک مرحله نزدیک تر شدن به ایده آل 
ارزش افزوده، به عنوان مثال تبدیل کنســانتره به گندله 
و مواد معدنی و ... از جمله دســتاوردهای قابل توجهی 
بوده است که در یک سال گذشته به آن دست یافته ایم؛ 
همچنین امروز می توانیم ادعا کنیم که تا اندازه ای از خام 
فروشی فاصله گرفته ایم که این به خودی خود دستاورد 

بسیار بزرگی محسوب می شود.
 چه مشکلات و چالش هایی در طول یک سال 

گذشته در بخش معدن وجود داشته است؟
یکی از مشــکلات این بخش نقدینگی بوده است با این 
وجود نسبت به باقی زنجیره صنعت یعنی جایی که نیاز 
به سرمایه و انرژی دارند بخش معدن با مشکلات کمتری 

رو به رو بوده است.
 برخی از معدنی ها بر این باورند که بخشنامه های 
پی در پی وزارت صمت در یک ســال گذشته از 
جمله بزرگ ترین موانــع آنها در روند کاری بوده 

است، نظر شما در این باره چیست؟
همانطور که پیشــتر هم اشاره داشــتم سوءمدیریت در 
بخش های مختلف کشــور ما بارز است، چنین مشکلی 
تنهــا به بخش معــدن مربــوط نمی شــود و در دیگر 
صنایــع حتی پررنگ تر از بخش معدن نیز هســت. این 
سوءمدیریت به حدی است که حتی نمی توان برای یک 
مــاه آینده برنامه ریزی دقیقی انجام داد چرا که قوانین و 
مقررات مدام در حال تغییر و نوسان هستند و هر لحظه 
این امکان وجود دارد که برنامه ریزی انجام شده با صدور 
یک بخشــنامه و تغییر جزیی در یک قانون به طور کلی 
دگرگون شود. ما حتی نمی توانیم برای تامین نیاز داخلی 
در بخش های داخلی برنامه ریزی داشته باشیم؛ تبعیض 
در بین صنایع ما کاملا مشــخص اســت و این به عدم 
برنامه ریزی و ســوءمدیریت در سطح کلان بازمی گردد؛ 
در واقع می توان گفت در این زمین بازی، داور خود ذینفع 
اســت، با توجه به اینکه داور باید بی طرف باشــد اما در 
شــرایط فعلی دولت داوری اســت که خود در این بازی 
ذینفع است و این بزرگ ترین مشکل کنونی ماست، این 
در حالی است که نیاز است حاکمیت بازیگران اقتصادی 
را یاری کند اما به جای یاری رســاندن خود در پی نفع 

بردن از بازیگران اقتصادی است.
 بخش معدن در سال آینده چه اولویت هایی باید 

مدنظر داشته باشد؟
مهمتــر از هر چیز آن که بخش معدن هم باید در جهت 
ارتقای بهــره وری گام  بردارد؛ در این رابطه نیاز اســت 
که بیش از هر چیز به تامین نیاز داخلی بیاندیشــد، در 
عین حــال تلاش برای ایجاد ارزش افــزوده بالاتر و نیز 
جلوگیری از خام فروشی مسائلی است که بخش معدن 
در ســال آینده باید بیش از هــر موضوع دیگری به آنها 

اولویت ببخشد.
 برای بهبود عملکرد بخش معدن در سال آینده 

چه راهکارهایی را پیشنهاد می دهید؟
مدیریت در کشور ما نیاز به یک تحول بزرگ دارد. باید به 
بخش خصوصی به عنــوان یک راهکار صحیح و رقابتی 
نگاه کنیم، گاه دولت خود در قالب بخش خصوصی وارد 
عمل می شود و نمونه بارز آن انتخابات اخیر اتاق است که 
برخی از کاندیداها عملا کارمندان دولت هستند، به نظر 
می رسد دولت قصد ندارد بخش خصوصی را به حال خود 
رها کند و انگار به این باور رســیده است که باید در همه 
صحنه ها حضور داشته باشد؛ بهترین راه حلی که می تواند 
منجر به بهبود عملکرد بخش صنعت و معدن در ســال 
آینده شود عدم دخالت دولت در حوزه های دیگران است؛ 
در نهایت دولت می تواند به عنوان یک ارشــاد کننده و 
راهنما نقش داشــته باشــد اما نبایــد تولی گری بخش 
خصوصی را از آن خود کند، در واقع نیاز است که دولت 
تســهیل کننده فضای کســب و کار باشــد و از هر نوع 
بوروکراسی و کاغذبازی خودداری کند؛ اگرچه مسئولان 
عمدتا عنوان می کنند که به دنبال تسهیل فضای کسب 
و کار هســتند اما در این شرایط لازم است که از هر گونه 

شعار خودداری شود و به عمل گرایی بپردازند.

ابویی مهریزی مدیرعامل شرکت نورد و لوله یاران:

 تغییرات مداوم مقررات و بخشنامه ها 
امکان برنامه ریزی برای تولید وصادرات را گرفته است

عملکرد بخش معدن و صنایع معدنی بیش از هر چیز به نوع رویکرد دولت و 
دست اندرکاران این بخش باز می گردد. در شرایطی که شعار اصلی دولتی ها  
این روزها تسهیل فضای کسب و کار و تشویق تولید شده است با این وجود 
بســیاری از تولیدکنندگان و متولیان معدنی بر این موضوع تاکید دارند که 
برخی دخالت های دولتی موانع جدی در روند کاری آنها ایجاد کرده و هزینه های تولید 
را افزایش داده است. یکی از مهم ترین چالش های تولید در بخش معدن، تولید پایین و 
هزینه بالای اســتخراج و فرآوری به واسطه استفاده از فناوری های قدیمی با بهره وری 
پایین اســت،  در این رابطه گفت وگویی با سید علی محمد ابویی مهریزی مدیرعامل 
شــرکت نورد و لوله یاران و رییس اسبق هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل ایران 

داشته ایم که شرح این گفت وگو در پی می آید:
اکرم شعبانی
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طاهره گودرزی

 ارزیابی شما از عملکرد بخش معدن و صنایع 
معدنی در سال 97 چیست؟

سال جاری به دلیل تغییرات شرایط بیرونی و داخلی 
کشور سال ویژه ای بود، در ماه های اولیه سردرگمی 
در نهادهــای تصمیم گیر و  شــرکت های فولادی 
و معدنی وجود داشــت که بخشــی از آن هم هنوز 
در ســاختارها وجود دارد، با این حال توانســته ایم 
خود را با شــرایط ســخت وفق دهیم. وقتی شرایط 
تغییــر می کند و بحرانی مثــل تحریم های جدید 
ایجاد می شــود ، حداقل 5الی 6 ماه طول می کشد 
تا شــرکت ها بتوانند خود را با شرایط جدید تطبیق 
دهند. در این شــرایط  بخش های واردات و صادرات 
بــا بحران هــای جــدی مواجه شــدند و نهادهای 
تصمیم گیر از بانک مرکزی گرفته تا وزراتخانه های 
ذیربط  به واســطه سو استفاده های احتمالی،گمان 
می رفت تصمیمات معارض با شــرایط بگیرند که با 
این اوضاع توانســتند خود را با شــرایط وفق دهند 
و کارهــا به روال و گردش خود بازگشــت. هم روند 
صادرات محصولات معدنی و فولادی از جایگاه قابل 
قبولی برخوردار است هم واردات کالاها با راهکارها 

و تدابیر در نظر گرفته شده در حال انجام است.
 مهمترین دســتاورد این بخش از نظر شما 

چه بوده است؟
برای ســال97 و 98 با توجــه به بحران هایی که در 
پیش رو داشــتیم، نباید انتظار دستاوردهای جدید 

داشــته باشــیم. اگر بتوانیم ســطح تولید را حفظ 
کنیم، خود بهترین دســتاورد محسوب می شود. با  
نــگاه دقیق به آمارها می بینیــم افزایش تولید نیز 
داشته ایم یعنی علیرغم بحران های داخلی، نوسانات 
ارزی، جلوگیری از صادرات و ... نه تنها دچار توقف 
نشده ایم بلکه پیشرفت های خوبی نیز در سطح تولید 

پیدا کردیم.
 چه مشکلات و چالش هایی در این بخش طی 

یک سال گذشته ایجاد شده است؟
ساختارهای ما چابکی لازم را ندارند که بتوانند خود 
را خیلی زود با شرایط جدید وفق دهند و این چیزی 
نیست که متوجه سازمان یا وزارتخانه خاصی باشد 
بلکه ویژگی ســاختارهای کل کشور است. تغییرات 
مداوم، چابکی لازم را از سیستم می گیرد، نمی توانیم 
تسهیل گری در کارها داشته باشیم و برای استفاده 
از  همه پتانســیل های کشور بسیار ضعیف هستیم. 
بــا همه این ها فعالیت های خوبی در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و ایمیدرو صورت گرفته و نهادهای 
ذیربــط ورود پیــدا کردند تا بتوانند مشــکلات را 
حل کنند. به اعتقاد من کشــور پتانسیل های لازم 
جهــت عبور از بحران ها را تمام عیار در داخل دارد، 
فقط نیازمند هماهنگی های لازم اســت همچنین 
پتانســیل های صادرات بخش صنایع معدنی کفاف 

نیازهای ارزی این گنجینه را می دهد. 
امروز شــرکت ها بایــد اول راه خود را پیدا کنند اما 

به واســطه شــرایط ویژه ای که به دلیل بحران ها به 
شرکت ها تحمیل شده است، می طلبد تغییراتی در 
شــرایط داخلی به وجود بیاورند لذا نهادهای ذیربط 
بایــد ورود پیدا کنند و هماهنگی هایی انجام دهند 
تا از پتانسیل های موجود حداکثر استفاده را داشته 
باشــیم. امیدواریم با کارهایی که به درســتی انجام 
می شود بخشــی از این مشکلات طی ماه های آتی 

حل شود. 
 به عنوان یک فعال معدنی چه راهکارهایی 
برای عملکرد بهتر بخش معدن در سال آینده 

می توانید پیشنهاد دهید؟
مهمترین نکته ای که می شــود به آن اشاره کرد این 
است که از تمام پتانسیل های کشور در جهت حفظ 
تولید و تقویت زیرســاخت های تولید در حوزه های 
مختلــف اســتفاده کنیــم. در زنجیــره فــولاد 
ناهماهنگی هایی وجود داردکه بازار همیشــه از آن 
رنج می برده و باید با وفاق بیشــتر این مشــکلات را 
بیــن خودمان حل کنیم. هر کدام از بخش های این 
زنجیــره از تولید کنتســانتره و گندلــه گرفته تا 
بخش هــای نهایی زنجیره فــولاد ارزش  صادراتی 
داشته و در عین حال در داخل هم به این کالاها نیاز 
وجــود دارد. از طــرف دیگــر ما بــه ارز و صادرات 
محصولات بیشتر نیاز داریم ولی ابتدا باید نیاز داخل 
تامین شــود و بعد با توجه به صادرات نیاز ارزی را 

تامین کرد تا بتوانیم تولید را حفظ کنیم.

طیب نیا معاون خرید فولاد مبارکه:

 تقویت زیرساخت های تولید
 اولویت اصلی بخش معدن و صنایع معدنی است

طی چهار دهه اخیر در مقایســه با آنچه که در بخش معدن پیش از انقلاب 
داشته ایم، شاهد رشــد ظرفیت های تولید در بخش معدن و صنایع معدنی 
بوده ایم، به طوری که ظرفیت های ســنگ آهن، فولاد و مس بیشترین رشد 
تولید را به ثبت رسانده اند. میزان تولید فولاد از 368 هزار تن با رشد حدود 
60 برابری به بیش از 21 میلیون و 800 هزار تن رســیده است. تولید محصولات فولادی 
هم  با رشد 53 برابری از 368 هزار به بیش از 19 میلیون تن افزایش یافته است. در این 
مدت تولید ســنگ آهن افزایش 83 برابری تجربه کرده است. آمارهای رسمی منتشر 
شده نشان می دهد طی 5 سال ا خیر بخش معدن و صنایع معدنی شاهد راه اندازی بیش 
از 63 طرح به ارزش بیش از 5 میلیارد دلار شــد. همچنین آمارها بیانگر آن است که 
علیرغم وجود نوسانات ارزی و مشــکلاتی که معدنی ها از ابتدای سال تاکنون تجربه 
کرده اند اما طی 9 ماه سال 97 نیز 6 طرح به ارزش بیش از 585 میلیون دلار افتتاح شده 
است. از سوی دیگر اخبار موجود بیانگر این است که تا انتهای سال جاری نیز 19 طرح در 
نوبت راه اندازی قرار دارند که با احتساب پروژه های افتتاح شده به ارزش دو میلیارد و 
600 میلیون دلار می رسد. ماهنامه جهان معدن در این رابطه در گفت وگویی با  مهندس 
سید محمد یاسر طیب نیا معاون خرید فولاد مبارکه به بررسی عملکرد بخش معدن و 

صنایع معدنی پرداخته که در ادامه آن را می خوانید:
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طاهره گودرزی

 ارزیابی شما از عملکرد بخش معدن و صنایع معدنی در سال 97 چیست؟ 
عملکرد یک ساله بخش معدن خوب بوده اما به نظرم کافی نیست، با توجه به اینکه ما 
در ایران ذخایر عظیم معدنی داریم نیاز است که کار بیشتری بر روی این بخش انجام 
گیرد با این وجود در شــرایط فعلی و با در نظر گرفتــن تحریم ها و تاثیر آن بر اقتصاد 
عمومی کشور باید گفت عملکرد بخش معدن در یک سال گذشته نسبتا بد نبوده است 
- من از دیدگاه خودم و علم بر روی معادن فلزات و آهن این نظر را می دهم- با این حال 

کافی هم نبوده و نیاز به انجام  کار بیشتر در این بخش هستیم.
 مهمترین دستاورد بخش معدن در یک سال گذشته چه بوده است؟

معادن ذخایری خدادادی هســتند که پرداختن به آنها تاثیر بسیار زیادی در پیشبرد 
اقتصادی دارد، اگرچه در عین حال کار بر روی معادن ســرمایه بری بالایی با توجه به 
نیاز راستی آزمایی دارد اما در نهایت پیشــرفت اقتصادی زیادی در پی خواهد داشت. 
در حقیقت تا زمانی که در معدن از لحاظ بازگشــت ســرمایه اطمینان نداشته باشیم 
نمی توان بر روی آن ســرمایه گذاری امن انجام داد، در واقع سرمایه گذاری صحیح آن 
اســت که بر روی ذخایر کاملا شناخته شــده انجام گیرد و یا راستی آزمایی پیش از 
سرمایه گذاری کامل صورت گرفته باشــد، در چنین شرایطی می توان میزان بازگشت 
سرمایه را مورد بررسی قرار داد. انجام راستی آزمایی بر روی معادن ایران باید به صورت 
جدی دنبال شــود، ضمن اینکه در یک سال گذشته تا حدودی این مورد رعایت شده 
و در نهایت اینکه دولت و ایمیدرو که متولی معادن در ایران هســتند نیاز اســت که 

راهکارهای بهتری ارائه کنند.
 چه مشکلات و چالش هایی در بخش معدن در این یک سال وجود داشته است؟

تاثیر گرفتن امکانــات موجود از تحریم های وضع شــده علیه ایــران، کاهش میزان 

سرمایه گذاری با  توجه به مشکلات اقتصادی، نوسان نرخ ارز و... از جمله مسائلی است 
که معدن داران و معدن کاران در یک سال گذشته با آن روبرو بوده اند و تمام این مسائل 

تبدیل به دغدغه خاطری برای فعالان و در نتیجه سرمایه گذاران این بخش بوده است.
 برخی از معدنی ها بر این باورند که صدور بخشنامه های پی در پی از سوی 
معاونت معدنی وزارت صمت در روند کاری بخش معدن در سال 97 خلل ایجاد 

کرده بود، نظر شما در این باره چیست؟
در حقیقت این بخشنامه ها نوعی ســردرگمی ایجاد کرده بود و در عین حال بسیار به 
زیان تولیدکننده و در نتیجه مصرف کننده بوده است؛ موضوعی که به آن باور دارم این 
است که پیشکســوتان این بخش می توانند در این حوزه صاحب نظر باشد و بهتر است 
متولیان و مسئولان فعلی معدنی از تجربه و نظر آنها استفاده کنند، در کنار آن استفاده 
از ظرفیت و نظر کارشناســی بخش خصوصی هم بسیار راهگشاست و پتانسیل بخش 
معدن را تا میزان زیادی بالا می برد؛ نیاز است در این بخش اعتماد سازی صورت بگیرد 
تا سرمایه گذار بداند که بخش دولتی مشــکلی با حضور او ندارد و به این شکل حضور 

بخش خصوصی هم تقویت شود.
 اولویت هایی که این بخش باید در سال آینده مدنظر داشته باشد چیست؟

با توجه به اینکه معدن در ســرزمین ما یکی از بزرگ ترین ثروت ها و مواهب خدادادی 
محسوب می شود نیاز به سرمایه گذاری بیشتری در این زمینه داریم، چرا که کار بر روی 
معدن به خودی خود بسیار هزینه بر است؛ بهترین راهکار آن است که توان جذب بخش 
خصوصی و سرمایه گذار خارجی را در این رابطه بالا ببریم و این تنها در صورتی امکان 
پذیر خواهد بود که سرمایه گذار از بازگشت سرمایه خود اطمینان خاطر داشته باشد و 

من هم امیدوارم که بتوانیم از این بخش بهره لازم را ببریم.

دیده ور مدیرعامل توسعه بازرگانی آهن و فولاد میلاد:

دولت از ظرفیت کارشناسی بخش خصوصی و 
پیشکسوتان در بخش معدن بهره بگیرد

بر اســاس آمارهای موجــود، ایران در 
لیست ده کشور نخست جهان و نخستین 
ذخایر  دیدگاه  از  خاورمیانه  در  کشــور 
معدنی اســت؛ بــا این وجــود یکی از 
انتقادهایی که به مسئولان وزارت صمت و متولیان 
معدنی می شــود عدم به کارگیــری تمام و کمال 
پتانسیل های معدنی در کشور ماست. کارشناسان 

صنعتــی و معدنی معتقدند در صورت ســرمایه 
گذاری مناسب سهم معدن از تولید ناخالص کشور 
باید بیش از 50 درصد باشد. موضوعی که هر ساله 
بارها و بارها از ســوی کارشناسان مطرح می شود 
این است که در شرایط تحریم و تنگنای اقتصادی 
نجات دهنده کشــور بیش از هر چیز بخش معدن 
پتانسیل های درآمدی و رشد  به جز  است، معادن 

اقتصادی از نظر اشتغال هم می توانند نقش بسیار 
مهم و حیاتی در کشور بازی کنند.  در این راستا 
با  ماهنامــه جهــان معــدن در گفت وگویــی 
بازرگانی  توسعه  مدیرعامل  ور  دیده  محمدحسین 
آهن و فولاد میلاد به ارزیابی عملکرد بخش معدن 

در طول یک سال گذشته پرداخته است:

97 98
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 ارزیابی شــما از عملکرد بخش معدن و صنایع 
معدنی در سال 97 چیست؟

علیرغــم اینکه در ســال جاری با تحریم هــای ظالمانه 
جدیــد آمریکا مواجه شــدیم می بینیم کــه در تکمیل 
زنجیره تولید و صنایع بالادســتی، پروژه های توسعه ای 
یکی پس از دیگری به ثمر می رســند و شــاهد افتتاح و 
راه انــدازی واحدهای مختلف با حضور رییس جمهوری 
و وزرای مربوطه هســتیم و این نشان می دهد که معدن 
و صنایع معدنی از ارزش افزوده بالایی برخوردار اســت. 
البته نمی توان گفت تحریم ها اصلا چالشی برای ما نداشته 
است اما بخش معدن و صنایع معدنی به دلیل بومی سازی 
و توانمندســازی داخلی با نشاط در حال پیشروی است. 
در زمینه آهن اسفنجی، گندله، کنسانتره و شمش برای 
صنعت فولاد نگرانی نداریم به طوری که در ســال جاری 
بالــغ بر 10 میلیون تن ظرفیــت مازاد بر مصرف داخلی 
در فولاد خــام یا محصولات فولادی داریم،  و امیدواریم 

پروژه های کنسانتره نیز به سرانجام برسد. 
 مهمترین دستاورد این بخش چه بوده است؟

مهمترین دستاورد بخش معدن و صنایع فولادی این است 
که متکی به خود هستند و  از محل صادرات توانسته اند از 
گردنه های تحریم عبور کنند اگرچه این تولیدکنندگان 
پیش از این با دریافت ارز از بانک مرکزی می توانســتند 
فعالیــت خود را تکمیل کنند امــا در حال حاضر متکی 
به خود هســتند و حتی در ســامانه نیما در صورت نیاز، 
ارز ارائــه می کنند. این از افتخارات این بخش اســت. در 
جبهه اقتصاد مقاومتی معدن و صنایع معدنی در پایداری 
اشتغال، ارزش افزوده و تکمیل زنجیره تولید نقش خوبی 
ایفا کرده اند. وقتی زنجیره در تولید کامل می شود یعنی 

قیمت تمام شده کنترل می شود، مدیریت بر تولید بیشتر 
می شــود.  لذا مهم ترین دستاورد این است که با تکمیل 
زنجیره تولید و کاهش ریسک ها، تولید پایدارتر می شود.

 چه مشــکلات و چالش هایی در این بخش طی 
یک سال گذشته ایجاد شده است؟

یکی از مشــکلات در بحث حمل و نقل کشتی هاست که 
اغلب نمی توانند به مقاصد مورد نظر برسند. نه اینکه کار 
متوقف شده باشــد ولی آهنگ و سرعت صادرات پایین 
است و آن حجمی که باید صادرات گسترش پیدا کند تا 
به خود کفایی برسیم با چالش هایی مواجه است، با توجه 
به اینکه ما تجربه 40 ســال مبــارزه با تحریم ها را داریم 
و می توانیــم در ماه های آینده تجارب بهتری به دســت 
بیاوریم شاهد این هستیم که حوزه فولاد و صنایع معدنی 
متکی به خود اســت. اما اکنون که بحث از تحریم ها شد 
لازم اســت تاکید کنم که ما در کنــار تحریم ها به خود 
تحریمــی هم دچار هســتیم؛ در مــورد تحریم ها ادعا 
می کنیم که قادر به مقاومت هستیم ولی خود تحریمی ها 
که ناشی از بوروکراسی ثبت سفارشات، فرآیند ترخیص 
از گمرکات، فرآیند تخصیص تامین ارز و رفع تعهد ارزی 
اســت و ابلاغیه هایی که از سوی بانک مرکزی، گمرک و 
دولت اعمال می شــود. هرکدام از این بخشنامه ها باعث 
می شود توقف در کار پیش آید و موانع را بیشتر می کند. 
قانون کســب و کار صادراتی به خوبی اجرا نمی شــود؛ از 
اســفند ماه 96 تا مرداد 97 که تحریم ها بیشتر شد، 44 
بخشنامه و دستورالعمل از سوی بانک مرکزی، گمرک، 
وزات صمت و ریاست جمهوری  صادر گردید که هرکدام 
از این بخشــنامه ها به دلیل اینکه اتاق فکر و ساز وکاری 

پشت آن نبود به یک خود تحریمی تبدیل شد.

 یکی از مشــکلاتی که فعالان بخش معدن از آن 
گلایه دارند، شمار زیاد بخشنامه هایی است که در یک 
سال گذشــته از سوی معاونت معدنی وزارت صمت 

صادر شده است، نظر شما در این رابطه چیست؟
در حــوزه معاونــت معدنــی تعاملات خوبــی داریم و 
بخشنامه هایی که صادر می کنند در راستای ستاد تنظیم 
بازار است که مســتلزم هماهنگی است. هر بخشنامه و 
ابلاغیه ای اگر در برگیرنده تعامل و هماهنگی نباشد چه 
ســتاد تنظیم بازار باشد چه بخشــنامه ارزی،  تبدیل به 
رانت و یک عامل بازدارنده در چرخه تولید می شــود. در 
مجموع می توانیم بگوییم که حسن نیت و صداقت در این 
حوزه قابل تقدیر اســت و اگر در جاهایی دوستان ناگزیر 
می شوند دستورالعمل هایی را ابلاغ کنند تحت فشارهای 

بالادستی هستند.
 چه راهکارهایی برای عملکرد بهتر بخش معدن 

در سال آینده می توانید ارائه دهید؟
در روزهای اخیر شــاهد انتخابــات اتاق بازرگانی بودیم. 
همانطور کــه می دانید اتاق بازرگانی یک ظرفیت بالقوه 
است و می تواند اتاق فکر دولت و بهترین منبع تولید ثروت 
برای جامعه باشــد. در اتاق بازرگانی شورای گفت وگویی 
وجود دارد که یک بار در ماه تشکیل می شود و پیشنهاد 
ما این است اگر دولت می خواهد در قالب اقتصاد مقاومتی 
از بخش خصوصی استفاده کند و با مدیریت از گردنه های 
تحریم عبور کند و خودتحریمی هارا ریشه کن کند، باید 
نگاه ارباب و رعیتی را نسبت به نهادهای معدنی و تشکل ها 
بــر دارد. دولت بایــد بپذیرد که اقتصــاد را باید بخش 
خصوصی اداره کند و در کنار این بخش باید در تعامل با 

سیاست گذاران باشد. 

مهندس احمدی مدیرعامل فولاد خراسان:

 برای استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
باید خود تحریمی ها را ریشه کن کنیم

وزارت صنعت، معدن و تجارت بر اســاس جدول آماری که 21 خرداد ماه امسال 
منتشر کرد شمار معادن فعال کشور را افزون بر سه هزار و 300 معدن اعلام کرده 
است. تعداد پروانه های بهره  برداری صادره برای معادن 10 هزار فقره است که از 
این تعداد دو هزار معدن در حال تجهیز و آماده  سازی، شش هزار معدن فعال و 
بقیه نیمه فعال و راکد هستند. با این وجود نگاهی به اخبار ماه های گذشته در حوزه اقتصادی 
به خصوص بخش معدن و صنایع معدنی بیانگر تغییراتی در بخش معدن است، اما واقعیت 
بیانگر آن اســت که حداقل در طول یک سال گذشته به دلیل وجود مشکلات اقتصادی و 
نوســان های نرخ ارز بخش معدن با چالش های بیشماری روبرو شده است؛ این چالش ها از 
حفاری تا اکتشاف، اســتخراج و تولید همه بخش ها را در برمی گیرد. چالش این بخش از 
آنجایی آغاز می شــود که بدانیم طی یک سال گذشــته تولیدکنندگان معدنی با موانع 
صادراتی زیادی هم دست و پنجه نرم کرده اند به طوری که حتی با وجود مازاد تولید فولاد، 
تولیدکنندگان در امر صادرات با مشــکل روبرو هســتند؛ در این راستا جهان معدن در 
گفت وگو با مهندس حسین احمدی مدیرعامل شرکت فولاد خراسان به بررسی عملکرد 

اکرم شعبانیبخش معدن در طول سال 97 پرداخته است:
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 ارزیابی شــما از عملکرد بخش معــدن و صنایع معدنی 
درسال 97چیست؟ 

با در نظرگرفتن پتانسیلی که در بخش معدن و صنایع معدنی در امر 
توســعه اقتصادی کشور وجود دارد، متاسفانه در سال 97 هم مانند 
سایر سال های گذشته، توجه لازم به این بخش که دارای مزیت های 
زیادی است نشــد و عملکرد این بخش، متناســب با پتانسیل های 
موجود و انتظارات نبود و حتی با تاثیر از شرایط تحریمی موجود و 
مدیریت نامناسب داخلی، تعطیلی های برخی معادن را شاهد بودیم 
و اینکه ســرمایه گذاری قابل توجهــی در این بخش صورت نگرفت 
و توســعه ای را به ویژه در بخش خصوصی نداشتیم. در صورتی که 
قطعا باید به آن توجه بیشتری داشــته باشیم و تا بخش خصوصی 
انگیزه و اطمینان لازم را به دســت نیــاورد و با تمام توان در بخش 

فعال نشود، انتظار توسعه پایدار و مطلوب نمی توانیم داشته باشیم.
 مهمترین دستاورد این بخش در سال 97 چه بوده است؟

علیرغــم اینکه عملکرد نه چندان خوبــی در بخش معدن و صنایع 
معدنی در سال 97 داشتیم، ولی در مواردی، پیشرفت هایی حاصل 
شده اســت. یکی از مواردی که به نظر من می توان از آن به عنوان 
نکته مثبت یاد کرد، این اســت که بالاخره بــرای مدیران دولتی و 
تصمیم گیران کشــور این مطلب جا افتاد که بخش معدن و صنایع 
معدنی واقعا بخش مزیت داری برای توســعه اقتصادی کشور است 
و باید مــورد توجه قرار گیرد و اگر این بخش فعال شــود می تواند 
جایگزین مناسبی حداقل برای بخشــی از درآمدهای نفتی باشد و 
نقش قابل توجهی در تولید و اشــتغال داشــته باشــد . این مطلب 
در اذهان و اظهارات اکثر مدیران ارشــد دولتــی جای خود را پیدا 

دبیر شورایعالی سیاست گذاری خانه معدن ایران:

توجه به بخش معدن در اظهارات دولتمردان 
پررنگ شده است

گذشته  یک سال  اقتصادی  نگرانی های 
با توجه به تشدید تحریم های اقتصادی 
علیه ایران و به تبع آن نوسان نرخ ارز 
و در نتیجه رکود در بخش های مختلف 
تاثیر  اقتصاد داخلی در بخش معدن چندان بی 
نبود؛ معدن در حالی تحت تاثیر نوســانات نرخ 
ارز مشــکلات جدیدی را تجربــه می کرد که 
بخش های دولتی و وزارتخانه هم چندان راهگشا 
عمــل نکرده انــد. در میان گیــر و دار اخبار 
مشکلات اقتصادی تولیدکنندگان و معدن داران 
افزون بر پرداخت حقــوق دولتي، بهره مالکانه، 
مالیات ها و... بر اســاس قانونــی جدید موظف 

شــده اند تا یک درصد از فروش خود را فارغ از 
ســودآور یا زیــان ده بودن معــدن به دولت 
بپردازند! تا خســارت هاي ناشي از معدن کاري 
صرف پروژه هاي بهداشــتي و عمراني اســتان 
بخشنامه های  و  قوانین  چنین  تصویب  شــود. 
موجب ایجاد فشــار مضاعف به بخش تولیدات 
معدنی در کشور می شود، آن هم در شرایطی که 
اگر قادر به توســعه  اقتصاد ایجاب می کند که 
وضعیت تولید نیســتیم تولید کنونی داخلی را 
حفــظ کنیم؛ بــا علم بــه تمام ایــن موارد 
تولیدکننــدگان معدنی همچنان با مســائل و 
مشکلاتی روبرو هستند که در بسیاری از دیگر 

بخش های اقتصادی عملا مرتفع شده است. درد 
و دل اهالی معدن عموما شکایت از بخش دولتی 
اســت که بدون در نظر گرفتن شــرایط بخش 
خصوصی و بدون تلاش برای رفع مشکلات این 
بخش، تبدیل به اهرمی برای افزایش چالش های 
این بخش شده اســت. ماهنامه جهان معدن در 
این راستا با محمد جعفر صادقی پناه عضو هیات 
امنا و دبیر شــورای عالی سیاست گذاری خانه 
بخش  نمایندگان  از  یکی  عنوان  به  ایران  معدن 
معدن به گفت وگو نشســته است که شرح این 

گفت وگو در زیر می آید:

97 98

طاهره گودرزی
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کرده و حداقل این کــه در گفته ها و بیانات 
و در ســخن به آن پرداخته می شود. انشاالله 
درعمل هم به صــورت خردمندانه و عقلایی 
به مرحلــه اجرا درآید. نکتــه مثبت دیگری 
که در طول یک ســال گذشــته شــاهد آن 
بوده ایم این اســت که بیشتر مدیران معدنی 
بدنــه دولت بر این موضوع اذعــان دارند که 
بخش معدن با اکتشــاف آغاز می شــود و به 
اکتشــاف باید اهمیت داده شــود که دراین 
 قســمت هم کارهایی صــورت گرفته و جای 

امیدواری دارد.
 چه مشــکلات و چالش هایی در این 
ایجاد شده  بخش طی یک سال گذشته 

است؟
مهمترین چالش و بزرگترین مشــکل در این 
بخش در سال گذشــته اجرایی شدن مجدد 
تحریم ها و افزایش شــدید و ناگهانی نرخ ارز 
بود که باعث تورم شدیدی هم در قیمت های 
داخلی شــد و فعالان بخش معدن و صنایع 
معدنی را با کمبود شــدید قطعات، ماشــین 
آلات و تجهیــزات و برخی مواد اولیه وارداتی 

مواجه کرد و از طرف دیگر افزایش شدید هزینه ها، قدرت رقابتی و 
حضور در بازار را از تعداد زیادی گرفت و عملا باعث تعطیلی برخی 
معادن و صنایع وابسته و کاهش تولید در برخی دیگر شد. متاسفانه 
عدم برخورد مدیریتی مناســب با این امر توســط برخی از تصمیم 
گیران و صدور بخشــنامه های غیرکارشناسی هم مزید بر علت شد 
تا سال گذشته در کل سال خوبی برای بخش های تولیدی و کسب 

و کار نباشد.
 همانطور که خودتان هم اشــاره کردیــد موضوع صدور 
بخشنامه ها چیزی بود که بســیاری از فعالان معدنی به آن 
اشاره داشته اند، این موضوع چه مشکلاتی برای بخش معدن 

ایجاد کرده است؟
همینطور است . بخشــنامه های صادره معمولا کارشناسی نشده اند، 
برای رفع یک مشــکل با دید و ســلیقه شــخصی برخی مدیران، 
بخشــنامه و دستورالعمل صادر می شود که در اجرا مشکلات عدیده 
دیگری ایجاد می کند و مشکل اولی مورد نظر هم رفع نمی شود. در 
واقــع خرد جمعی در تصمیم گیری ها اصلا جایگاهی ندارد و عمدتا 
سلیقه های فردی دخالت داده می شود. چون متاسفانه دیدگاه ها به 
سمت بها دادن به بخش خصوصی به صورت واقعی و نه تنها درقالب 
حرف، تغییر پیدا نکرده اســت، در مــواد 2 و 3 قانون بهبود وضع 
کســب و کار صراحتا ذکرشــده که دولت حق ندارد هیچ تصمیمی 
بگیرد مگر اینکه با تشــکل ها و فعالان دربخش خصوصی مشــورت 
کند و حرف های آنها را بشنود. ولی در عمل به صورت کاملا صوری 
و رفع تکلیفی نظر افرادی که تعدادشــان کم اســت و البته دست 
چین شــده اند مورد ســوال قرار می گیرد که حتی به آن هم توجه 
نمی شود و لذا بخشنامه ها و دســتورالعمل ها و شیوه نامه ها بیشتر 
موجب ایجاد خلل می شــود و برای حل مســاله هم از روی اجبار 
بخشنامه های دیگری صادر می شود که با انبوه بخشنامه های متضاد 

و غیراجرایی و غیرمفید و زیان بار مواجهیم.

 اولویت هایی که این بخش باید درسال 
آینده مدنظر داشــته باشد از نظر شما 

چیست؟
همانطور که قبلا هم گفتم اولویت های معدنی 
یکی در بخش اکتشــاف است و بستری برای 
اکتشــاف هم تهیه نقشه های پایه و مطالعات 
ژئوفیزیکی هوایی در سطح وسیع در لایه های 
مختلف و در مقیــاس و دقت  1:25،000که 
این هــم وظیفه حاکمیتی و ســازمان زمین 
شناسی و اکتشــافات معدنی کشور است که 
لازم اســت در این زمینه بودجه و اعتبارات 
خاص برای ســازمان زمین شناسی خارج از 
بودجه ســنواتی دیده شــود تا اجرایی شود. 
اولویت دیگر تامین تجهیزات و ماشین آلات 
و به ویــژه قطعات یدکی مورد نیاز ماشــین 
آلات بخش معدن و صنایع معدنی اســت که 
در حال حاضر معضل بزرگی اســت و حتما 
باید برای آن راهکارهای مناســب اندیشیده 
ایجاد بســتر مناسب برای  شــود. همچنین 
این که ســرمایه گذاری های بخش خصوصی 
داخلی و خارجی به این بخش هدایت شــود، 
البته باتوجه به این که مســائل و مشکلات و کمبودها زیاد است، با 
تعیین تعداد معــدودی اولویت و انجام آنها، کار در مســیر صحیح 
خود پیش نمی رود چرا که باید برنامه ریزی وجود داشــته باشــد 
 تا بتوانیــم در جهت رفع کمبودها و نواقــص همزمان و به موازات 

بپردازیم.
 به عنوان یک فعال معدنی چه راهکارهایی برای عملکرد 

بهتر بخش معدن در سال آینده می توانید ارائه دهید؟
اعتمــاد و توجه به بخش خصوصــی واقعی اصلی تریــن و مهمترین 
راهکاری اســت که می تواند مشکل گشا باشــد. اگر اعتقاد داریم که 
توســعه اقتصادی کشور را باید و تنها در بخش خصوصی پیدا کنیم - 
که این امر بدون شــک می تواند محقق شود-  و اگر اعتقاد داریم که 
ســرمایه گذاری و تولید هرچه بیشــتر و صادرات محور توسط بخش 
خصوصی واقعی داخلی و خارجی باید انجام شــود و توسعه اقتصادی 
کشور را باعث شود که راهبرد اصلی و مهم و درست هم همین است، 
پس بایــد بخش خصوصــی واقعی مــورد توجه کامــل قرارگیرد و 
دولتمردان و تصمیم گیران از بالا تا پایین به صورت جهادی بســیج 
شوند و بیشتر وقت خود را مصروف مذاکره با فعالان و دست اندرکاران 
و کارآفرینان و تشــکل های مرتبط با آنها کنند و گوش به حرف های 
آنها بســپارند تا با کمک یکدیگر راهکارها را پیداکنند و کلیه شرایط 
لازم برای اطمینان سرمایه گذاران خصوصی را فراهم کنند. اگر لازم 
اســت در تصمیم گیری های سیاسی و بین المللی تجدیدنظر شود و یا 
در سیاســت ها و قوانین اصلاحاتی صورت گیــرد، پیگیری های لازم 
انجام شود و بســتر لازم و مناسب از جنبه های مختلف و با همدلی و 
همیاری کلیه قوا و کلیه تصمیم گیران و سیاســت گذاران با فعالان 
بخش های مختلف از جمله بخش معــدن و صنایع معدنی و توافق و 
خردجمعی و بر پایه کار کارشناســی امور را دنبال کنند. در غیر این 
صورت همین روند با نوسانات جزیی و درکل رو به وضعیت بدتر ادامه 

خواهد یافت.

در مواد 2 و 3 قانون 
بهبود وضع کسب و کار 

صراحتا ذکرشده که دولت 
حق ندارد هیچ تصمیمی 

بگیرد مگر اینکه با تشکل ها و 
فعالان دربخش خصوصی 

مشورت کند و حرف های آنها 
را بشنود. ولی در عمل به 
صورت کاملا صوری و رفع 

تکلیفی نظر افرادی که 
تعدادشان کم است و البته 

دست چین شده اند مورد 
سوال قرار می گیرد که حتی 

به آن هم توجه نمی شود و 
لذا بخشنامه ها و 

دستورالعمل ها و شیوه نامه ها 
بیشتر موجب ایجاد خلل 

می شود و برای حل مساله هم 
از روی اجبار بخشنامه های 

دیگری صادر می شود
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 ارزیابی شــما از عملکرد بخش معدن و صنایع معدنی در 
یک سال گذشته چیست؟

از دیــدگاه من عملکرد چندان مناســبی نداشــته اند، تا زمانی که 
معاونت امــور معدنی وزارتخانــه تصمیمــات ناهماهنگ با بخش 
خصوصی می گیرد  ارتقایی در بخش معدن شاهد نخواهیم بود. ما 
در طول یک سال گذشته کاهش میزان اکتشافات معدنی داشته ایم 
و این حقیقتی است که باید بیان شود آمارهایی که در حال حاضر 
ارائه می شــود در واقع آمارسازی اســت و حقیقت آن است که در 
مقایسه با سال های گذشــته اکتشاف معدنی در ایران با افت روبرو 
بوده است؛ زمانی این نکته اهمیت پیدا می کند که بدانیم در تمام 

کشــورهای دنیا در دوره تحریم و فشــار اقتصادی آمار اکتشافات 
معدنی افزایش پیدا می کند تا در زمانی که فشارها کاهش می یابد 
مواد معدنی قابل عرضه وجود داشته باشد که این خود ارزآوری را 
موجب می شود، همچنین در تحریم های نفتی همیشه کارشناسان 
تاکید دارند معدن نجات دهنده اقتصاد است اما در ایران بلافاصله 
با آغاز فشار اقتصادی هزینه های اکتشاف و عملیات اکتشافی حذف 
شــده و البته این را هم نمی توان انکار کرد که تا حدودی تحریم ها 

این جریان را موجب شده اند.
 مهمترین دستاورد این بخش در طول سال 97 چه بوده 

است؟

مهندس حبیبی عضو هیات رییسه اتحادیه حفاران غیرنفتی:

 تحریم های داخلی بیش از تحریم خارجی 
برای اکتشافات معدنی مشکل ساز شد

اصلی ترین مشــکل بخــش معدن در 
کشــور ما به عنوان یک واقعیت جدی، 
جذب سرمایه اســت با توجه به اینکه 
معدن در تحریم نفتــی پایه اقتصاد به 
شمار می آید جذب سرمایه در این روند اهمیتی 
دو چندان پیدا می کند. با این وجود از انتقادهای 
وارده به بخش معدن در کشور عدم ثبات قوانین 
و شرایط لازم برای جذب سرمایه گذار چه از نوع 
داخلی و چه ســرمایه گذار خارجی است، معدن 
از جمله جذاب تریــن بخش های  در حقیقــت 
سرمایه گذاری در کشور ما به شمار می آید با این 
حساب کشور ما همچنان در جذب سرمایه گذار 
خارجــی موفق عمــل نکرده اســت. افزایش 

تحریم های اقتصادی و ترس از عدم بازگشــت 
پتانسیل های  با وجود  تا  سرمایه موجب شــده 
بالای معدنی، میزان ســرمایه گذاری در بخش 
معادن در ایران بســیار پایین باشد. اشاره رضا 
رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت در روزهای 
آغازین وزارتش به ایجاد انقلاب معدنی در کشور 
جز بــا حل مســائل و چالش هــای این بخش 
امکان پذیــر نخواهــد بــود. عــدم وجــود 
زیرســاخت های لازم و تکنولوژی روز همچنین 
چالش دیگری اســت که بر میزان بهره وری در 
بخش معدن و صنایع وابسته به آن در مقایسه با 
اســتانداردهای جهانی تاثیرگذار بوده است؛ در 
واقع آنچه که بیشــتر کارشناسان معدنی بر آن 

باور دارند این اســت که عــدم اجرای عملیات 
اکتشاف در اعماق بیش از 1000 متر به دلیل عدم 
ابزار لازم  نیز کمبود  دریافت حمایت های لازم و 
از لحاظ فنی موجب شــده تا ایران همچنان به 
اصلی ترین ذخایر معدنی خود در عمق دستیابی 
نداشته باشد و این در حالی است که وجود منابع 
نیازمند فراهم  تنها  ایران،  متنوع و بســیار غنی 
آوردن امکان توســعه این حــوزه و در نتیجه آن 
افزایش اشتغال و افزایش صادرات غیرنفتی است. 
در همین راستا ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی 
با مهندس محسن حبیبی به بررسی عملکرد یک 

ساله بخش معدن در ایران پرداخته است:

97 98

طاهره گودرزی
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از  تعــدادی  افتــاد  کــه  خوبــی  اتفــاق 
سرمایه گذاران به ســاخت کارخانجات تولید 
کنسانتره و سنگ آهن روی آوردند و عموما 
این کارخانه ها در مناطقی راه اندازی شده اند 
که معدن های کوچکــی در آنجا وجود و در 
شرایط عادی قابل بهره برداری نیستند )اسد 
آباد و قروه( و این کار باعث شــده تا معدن 
داران نســبت به اســتخراج معادن کوچک 
رغبت بیشــتری داشته باشــند و این البته 

رونق نسبی معادن را هم باعث شده است.
 مشــکلات و چالش هایی که در این 

سال وجود داشته اند چه بوده است؟
مــا در واقع مشــکل زیادی بــا تحریم های 
خارجی نداریم، مشــکل اساســی ما در یک 
سال گذشــته تحریم های داخلی بوده است. 
در بخش حفاری کوچکترین تخصیص ارزی 
به شــرکت های  حفاری داده نشد ارز دولتی 
که به آنهــا تعلق نمی گرفــت، از طرفی در 
بخشنامه تعدیل شــرکت های حفاری شامل 

روش الف نمی شــوند. این در حالی اســت که  بر اســاس تفاهم 
نامه ایمیدرو و اتحادیه حفاران دســت کم نزدیــک به 37 درصد 
از تجهیزات و هزینه تمام شــده حفاری مربوط به تجهیزاتی است 
که ارزبری مستقیم دارند یعنی تولید داخلی برای آنها وجود ندارد 
و نیاز به واردات دارند، با این وجــود ارز دولتی به ما تعلق نگرفته 
و تنها می توانیم از ارز آزاد اســتفاده کنیم که البته آن هم قاچاق 
محسوب می شود. تغییری که به دلیل سیاست های دولت ایجاد شد 
در نهایت منجر به بخشــنامه تعدیل شد که پس از آن در بهترین 
حالت شرکت ملی مس ایران 20 درصد به بخش حفاری تخصیص 
داده اســت در حالی که همین میزان هم از سوی ایمیدرو تاکنون 

برای ما در نظر گرفته نشده است.
 یک باوری که در حال حاضر بین معدنی ها وجود دارد این 
است که اگر ناکامی ای در یک سال گذشته در بخش معدن 
وجود داشته بیشتر به دلیل صدور بخشنامه های پی در پی 
است که از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت مانع انجام 

صحیح کار می شده است، نظر شما در این باره چیست؟
یکی از مشــکلاتی که ما به عنــوان اتحادیه حفــاران غیرنفتی با 
معاونت معدنی در یک سال گذشته داشــته ایم امضای تفاهم نامه  
با ســازمان محیط زیست بوده اســت، در این تفاهم نامه با وجود 
اینکه معاونت معدنی نماینده بخش معدن بودند اما مسائل معدنی 
را تحت الشــعاع قرار دادند، در واقع ایشــان بیشتر نماینده محیط 
زیســت به نظر می رسیدند. چندین مورد هم شــاهد بودیم کلیت 
اقتصادی را بــر بنگاه های اقتصادی ارجــح می دانند غافل از اینکه 
کلیت اقتصاد برگرفته از همین بنگاه هاســت. تا زمانی که بنگاه ها 
فعالیت نداشــته باشــند اقتصاد به پویایی نمی رسد و ما اکنون در 
شــرایطی قرار گرفته ایم کــه قوانین نقض یکدیگر شــده اند و این 
بزرگ ترین مشــکل فعلی ماست. از ســویی معتقدم در وزارتخانه 
بخش های کوچک معدنی در نظر گرفته نمی شوند و تنها به معادن 

و بخش های بزرگ بها داده می شود.
 با در نظر گرفتن همه این موارد بخش 
معدن در سال آینده چه اولویت هایی را 

باید در نظر داشته باشد؟
پیش از هر چیز انتخــاب مدیران لایق برای 
بخش های دولتی و منظور مدیرانی هســتند 
که معدن را بشناســند و حرف معدنی ها را 

بفهمند.
استفاده  پتانسیل بخش خصوصی مورد  باید 
قرار گیرد، ما مدتهاســت از مسئولان تقاضا 
اتحادیه حفــاران غیرنفتی را  کرده ایم کــه 
به عنــوان تنهــا مرجع ثبت شــده حفاری 
بشناســند تا حضــور در مناقصــات و اعلام 
رزومه شرکت ها هم از ســوی اتحادیه انجام 
گیرد اما هرگز به این درخواست بهایی داده 
نشده و این درخواست عملی نشده که عملا 
این نوع برخورد با اصل بهبود فضای کسب و 

کار تناقض دارد.
تولید کارخانجات کنســانتره دولتی باید در 
مکان هایی راه اندازی شــوند که نوعی کمک بــرای معادن کوچک 
باشــد و گره ای از مشــکلات معادن کوچک باز کنــد و واحدهای 

کوچک فرآوری فعال شوند.
 به عنوان فعال معدنی چه راهکارهایی برای عملکرد بهتر 

بخش معدن در سال آینده می توانید پیشنهاد دهید؟
مهمترین راهکاری که می توانم پیشــنهاد بدهم این اســت که در 
فعالیت هــای معدنی بخــش دولتی معدن با بخــش خصوصی در 
کنار هم قرار بگیرند و در هر بخشــنامه یا قانونی که وضع می شود 
نظر بخش خصوصی هم مطرح باشــد. ما در کشور نیروهای بسیار 
خوش فکری داریم که از آنها اســتفاده نمی شــود. چندی پیش ما 
در اتحادیه حفاران غیرنفتی برای اشــتغال فراوان مهندسین معدن 
و افزایش کیفیت کار اکتشــاف و ارزشمندتر شدن گواهی کشف ها 
برنامه هایی ارائه کردیم که در نهایت می توانســت قیمت معادن را 
به چند برابر برساند ولی کسی نبود که حتی پیشنهاد و حرف های 

ما را بشنود. 
معاونت معدنی از پتانســیل های اتحادیه اســتفاده نمی کند. لازم 
است دوســتان ما در وزارتخانه از این موضوع باخبر باشند که در 
صنایع و معادن استان ها عددســازی انجام می گیرد به این مفهوم 
که چاله های کوچکی حفر می کنند و بر آن اســاس گواهی کشف 
می گیرند و جذب سرمایه می کنند. اگر این رویه ادامه داشته باشد 
ضربه بزرگی به بدنه بخش معدن خواهد بود. حتی در حال حاضر 
هــم کمتــر ســرمایه گذاری حاضــر می شــود بــر روی معادن 
ســرمایه گذاری کند، به خصوص سرمایه گذاران خارجی تمایلی به 
حضور در ایران ندارند چرا که گواهی کشــف استانداردی در ایران 
وجود ندارد. با این حساب می توانم بگویم بزرگ ترین مشکل بخش 
خصوصی در کشور ما دولت است که هر روز برای ما مشکلی تازه 
می تراشــد و اجازه نمی دهد ما به اصل جریان معدن و معدن کاری 

بپردازیم.

پیش از هر چیز انتخاب 
مدیران لایق برای بخش های 

دولتی و منظور مدیرانی 
هستند که معدن را بشناسند 

و حرف معدنی ها را بفهمند.
باید پتانسیل بخش خصوصی 

مورد استفاده قرار گیرد، 
ما مدتهاست از مسئولان 

تقاضا کرده ایم که اتحادیه 
حفاران غیرنفتی را به 

عنوان تنها مرجع ثبت شده 
حفاری بشناسند تا حضور 

در مناقصات و اعلام رزومه 
شرکت ها هم از سوی اتحادیه 

انجام گیرد اما هرگز به این 
درخواست بهایی داده نشده 

و این درخواست عملی نشده 
که عملا این نوع برخورد با 

اصل بهبود فضای کسب و کار 
تناقض دارد
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 نظر شما درباره طرح برخی مباحث در مورد خروج محصولات فلزی 
و معدنی از بورس کالا و معامله در خارج از بورس چیست؟

عرضه محصولات معدن و صنایع معدنی در بورس کالا در راســتای ایجاد بازاری 
شفاف جهت خرید و فروش، کشف قیمت عادلانه بر اساس عرضه و تقاضا، بهبود 
در امکان دسترســی مصرف کنندگان به مواد اولیه مــورد نیاز، ایجاد امنیت در 
معاملات، کاهش هزینه های فروش، تنظیم نیاز  بازار داخل و صادرات و ... است.

 با توجه به اینکــه در دوران رکود اقتصادی قرار داریم، آیا برای حل 
مشکل فروش واحدهای صنعتی و معدنی این راهکار را مفید می دانید؟

در شــرایط خاص، شامل تحریم و رکود اقتصادی که کشور با آن مواجه می شود، 
احتمال بروز مشکلاتی همچون نوسانات منفی و مثبت شدید و غیرقابل پیش بینی 
در قیمت ها و نیز در عرضه و تقاضای محصولات وجود دارد، که بایســتی با ساز 
و کارهای مناســب و به هنگام وزارت صنعــت، معدن و تجارت )کارگروه تنظیم 

بازار( شرایط را برای عرضه تولیدکننده و تقاضای مصرف کنندگان تسهیل کرد.
 عرضه محصولات در بورس کالا چه مزایایی به همراه داشته و خواهد 

داشت؟
در شرایط فعلی کشور، بهترین کار تداوم عرضه محصولات معدن و صنایع معدنی 

در بورس کالا، با اجرای تمهیدات کارگروه تنظیم بازار خواهد بود.
 خروج از بورس کالا چه پیامدهای مثبت و منفی برای صنایع و بازار 

محصولات به همراه خواهد داشت؟
خروج معاملات محصولات معدن و صنایع معدنی از بورس کالا احتمال مواجهه 
با مشکلاتی از نظیر نوسانات شدید قیمت، کمبود و یا مازاد در عرضه در مقاطع 
مختلف، عدم تعادل عرضه در بازار داخلی و صادرات و نبود توان خرید مواد اولیه 
تولیدکننــدگان کوچک را افزایش خواهد داد. بنابراین چنین امری پیشــنهاد 

نمی شود.

غریب پور رییس هیات عامل ایمیدرو:

 تداوم عرضه محصولات در بورس کالا 
منجر به ایجاد امنیت در معاملات می شود

بحث احتمال خــروج محصولات معدنی و 
زنجیره فولاد از بورس کالا  اگرچه در کنار 
طرح مبحث دستوری بودن برخی قیمت ها 
در این عرصه مطرح شد اما در عین حال از 
جمله مواردی که به آن اشاره زیادی شده بود بازگشت 
به دوران نوسان قیمت های این دست کالاهاست. در 
شرایطی که نوســان نرخ ارز تاثیر بسزایی بر قیمت 
انواع کالا در دســته های مختلف داشته شاید بتوان 
اذعان کرد که خروج از بورس کالا در شرایط فعلی و 
نوســان دوباره قیمت ها چیزی جز آشفتگی بازار به 
همراه نخواهد داشــت. در حالی که شعار حمایت از 
تولید این روزها به نقل از مقامات تکرار می شــود، 
برخی معتقدند در پیش گرفتن چنین روندی ضربه ای 
بر پیکره تولیدکنندگان این کالاها و به تبع آن مصرف 
کننده خواهد بود. مهمتریــن نکته ای که خروج از 

بورس کالا برای این گروه کالایی در پی دارد از دست 
دادن این بازار قانونمند و فضای رقابتی شفاف است؛ 
بسیاری از صاحبنظران بر این باورند که بورس کالا در 
حذف رانت های بازارهای مختلف نقشی تعیین کننده 
ایفا کرده است؛ بر این اساس از بزرگ ترین مزیت های 
عرصه در بورس کالا هدایت ســود تولید به سمت 
واحدهای تولیدی بوده اســت، چنیــن امتیازی در 
طولانی مدت می تواند منجر به افزایش سرمایه گذاری 
در زمینه های مختلــف و در نتیجه پویایی اقتصادی 
شود. در شــماره پیش رو با نگاهی دیگر به موضوع 
خروج محصولات معدنی و زنجیره فولاد از بورس کالا، 
ماهنامه جهان معدن گفت وگویی با خداداد غریب پور 
انجام داده است. گفتنی است غریب پور از تصویب و 
اجرای قانون منع به کارگیری بازنشستگان با استعفای 
مهندس کرباســیان از ریاست هیات عامل سازمان 

توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( به ریاست هیات عاملی ایمیدرو برگزیده 
شده اســت. غریب پور پیش از این، مدیرعامل گروه 
سرمایه گذاری توســعه ملی بود، عضویت در هیات 
مدیره و مدیرعاملی شرکت پتروشیمی شازند، نایب 
رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
و توسعه صنایع سیمان )سیدکو(، عضو هیات مدیره 
و مدیرعامل شرکت توســعه کشت و صنعت ملی و 
عضو هیات مدیره و مدیرعامل شرکت صنایع گلستان 
و نیز فرمانداری یاســوج دیگر سمت هایی است که 
غریب پور پیش از ایمیدرو در آنها مشغول به کار بوده 
اســت؛ شرح گفت وگوی جهان معدن با رییس هیات 

عامل ایمیدرو در پی می آید:

اکرم شعبانی
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ســال 97 برای بخش معدن ســال خوبی بود در کنار ارزش افزوده بسیار خوبی که 
صنایع فولادی و سنگ آهن در طول یک سال گذشته تجربه کرده، اگر این روند ادامه 
داشته باشد سال 98 هم از نظر درآمد می تواند برای صنایع معدنی سال پرباری باشد.

اگر کمی در این حیطه و نوع عملکرد آن دقت داشــته باشــیم می بینیم که با توجه 
به افق طراحی شــده برای صنایع فولادی - تولید 55 میلیون تن فولاد- در منطقه 
سنگان ما توانسته ایم یک واحد 2 میلیون تنی کنسانتره راه اندازی کنیم اما خبر بهتر 
آن که در سال  آینده هم یک واحد 5 میلیون تنی کنسانتره دیگر راه اندازی می شود 
و این چشم انداز بیانگر مسیر بسیار خوبی است که ما در آن گام گذاشته و با قدرت 
آن را ادامه می دهیم، چرا که آمارها نشان دهنده آن است که به افق پیش بینی شده 

برای تولید 110 میلیون تن کنسانتره در حال نزدیک شدن هستیم. 
در بخش صنایع معدنی واحدهایی در حال ســرمایه گذاری بودند، اما مشکلی که 
وجود داشت روبرو شدن با برخی مسائل در مسیر تامین نقدینگی این صنایع بوده 
اســت. در این رابطه دو شــرکت بزرگ منطقه فولاد خراسان و فولاد کاوه شرق به 
علت اینکه نتوانستند تعهدات خود را به بانک ها در موعد مقرر به انجام برسانند و به 
دلیل اینکه در منطقه و در مسیر پیشرفت به سرعت لازم دست نیافتند، با مشکلات 
بزرگی روبرو شــدند، بنابراین نیاز است که دولت به تامین منابع مالی صنایع بزرگ  
کمک کند.به نظر من در بخش تحریم ها هم می توان مثل همیشه آنها را دور زد و از 

این بابت جای هیچ گونه نگرانی وجود ندارد.
بر این باورم که برای پیشــرفت بیشتر در این مسیر و به منظور شکوفایی بخش های 
مختلف معدنی نیاز اســت که به بخش خصوصی بیشتر اعتماد کنیم. در این راستا 
نخستین حرکتی که دولت باید انجام دهد این است که امور مقتضی را تا حد ممکن 
به بخش خصوصی بســپارد. اگر قرار باشد باز هم شــرکت های خصولتی به مسائل 
معدنی ورود پیدا کنند این قضیه باعث می شود سرعت کار و به بهره برداری رسیدن 
پروژه ها با مشــکل مواجه می شــود. به نظر من بهترین راهکار این است که قدرت 
بیشتری به بخش خصوصی داده شود که در حوزه معادن و صنایع معدنی ورود پیدا 
کنند، در صورتی که موفق به ایجاد چنین تحولی در این بخش مهم اقتصادی شویم، 
اشتغال، ارزش افزوده و بسیاری از مشکلات دیگر را در کشور می توانیم حل کنیم. در 
این رابطه تقاضای من از دولت این است که در خصوص تامین منابع مالی پروژه های 
سنگان برنامه هایی طرح ریزی شــود که یا از طریق صندوق بیمه معادن بودجه ای 
برای آن در نظر گرفته شــود و یا بورس را برای تامین منابع مکلف کنند تا شــرایط 

آسان تری در این بخش ایجاد کند.

خصولتی ها مانع فعالیت 
بخش خصوصی هستند

وزارت صمت برای بهبود عملکرد 
باید با دانشگاه تعامل کند

در یک ارزیابی کلی از بخش معدن و صنایع معدنی در سال 97 مساله ای که مشهود است 
آنکه اگرچه این بخش می توانســت در یک سال گذشته در بخش هایی عملکرد بهتری 
داشــته باشد اما در نهایت در بعضی مسائل هم رویکرد قابل قبولی از خود ارائه داده و با 
در نظر گرفتن تمام این موارد می توان به عملکرد یک ساله این بخش نمره متوسط داد. 
از دیدگاه من بخش معدن نیاز به تحرک بیشــتری دارد اما با توجه به شرایط اقتصادی 
موجود عملکرد فعلی هم واجد دریافت نمره متوسط هست. معرفی پهنه های اکتشافی 
جدیدی که در طول این یک ســال به پهنه های پیشین اضافه شد و جزو دستاوردهای 
بخش معدن و صنایع معدنی در طول یک ســال گذشته بوده است. اما در کنار آن وجود 
مســاله و چالش های اقتصادی در سال 97 موجب شــد تا پی جویی و اکتشافات بخش 

معدن تا حدودی متوقف شده و یا با سرعتی کمتر از حد انتظار پیشروی داشته باشد. 
پتانسیل های معدنی ما در یک سال گذشته به دلیل مسائل و مشکلات سراسری اقتصادی 
آنطــور که باید به فعل درنیامده اســت. در کنار آن نمی تــوان تاثیر بعضی دخالت های 
دولتی ها و وزارت صمت را در این باره نادیده گرفت؛ معدنی ها در یک ســال گذشــته از 
صدور پی در پی بخشنامه ها شاکی و ناراضی بوده اند و صدور مکرر بخشنامه ها را یکی از 
دلایل عدم دســتیابی به پیشرفت لازم در بخش معدن و صنایع معدنی دانسته اند که در 
عین حال من هم نمی توانم با این نظر مخالف باشــم و بر این باورم که در پیش گرفتن 

چنین رویکردی بی شک تاثیر منفی بر جای خواهد گذاشت. 
بخش معدن و صنایع معدنی هم با در نظر گرفتن شــرایط فعلی نیاز دارد که برای سال 
آینده در مبحث پی جویی و اکتشاف پتانسیل هایی که در این بخش وجود دارند تقویت 
شود. از این منظر باید پهنه های پی جویی شده که بدون اجرای عملیات رها شده اند کار 
خود را به صورت جدی آغاز کنند؛ به این مفهوم که تاخیری در انجام کار وجود نداشــته 
باشــد و در عین حال اجبار برمجریان کار وجود داشــته باشد تا در اجرای کار پیشروی 
داشته باشد؛ همچنین نباید در کنار ایجاد اجبار اعطای تسهیلات را هم نادیده گرفت تا 

مشوقی در انجام بهتر کار باشد.
در پایان من به عنوان یک اســتاد دانشگاه بر این باورم که برای پیشبرد بخش معدن و 
صنایع معدنی و بهبود عملکرد این بخش نیاز است که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
از نظر متخصصین خارج از وزارتخانه هم بهره ببرد؛ لازم است که وزارتخانه به خصوص 
از دانشــگاهیانی که خود درگیر در این بخش هستند دعوت به عمل بیاورد تا تعاملی 
مشترک میان دانشگاه و وزارتخانه ایجاد شود و این بهترین رویکردی است که می تواند 
در کنار ایجاد پیشرفت در وزارتخانه، پیشبرد اهداف بخش معدن و صنایع معدنی را نیز 

در پی داشته باشد.

  

    مهندس  محمد علیزاده 
               مدیرعامل شرکت توسعه وزیر ساختهای شرق کشور

             دکتر محمد رضا جعفری
              استاد دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شمال
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طی سال های اخیر افزایش توجه به بخش معدن 
و صنایع معدنی موجب شــد تا مبحث اکتشاف 
بیشتر مورد توجه قرار گیرد، در واقع توجه بیشتر 
به این حــوزه موجب رشــد ظرفیت های تولید 
در بخش معدن و صنایع معدنی شــد؛  معاونت 
اکتشاف سازمان زمین شناسی به عنوان مرجع 
عملیات اکتشافی در کشور، طی گزارشی عملکرد 

یک ساله خود را در این زمینه ارائه کرده است:
حوزه ستادی

1- قراردادها، مناقصه ها و مزایده ها
 عقد قــرارداد 6 ورقــه 1:100000 اکتشــافات 
ژئوشــیمیایی با دو شرکت مهندســی مشاور)طبق 

قوانین و مقررات(
 برگزاری مناقصه عمومی و انعقاد قرارداد حفاری 

)17000 متر( درقالب 3 قرارداد
 تهیه مقدمات و مســتندات لازم جهت برگزاری 
مزایده گواهی کشف های ســازمان، برای 5 محدوده 

اکتشافی
 برگزاری مزایده 5 محدوده پروانه اکتشاف 

2- برگزاری همایش
 برگزاری دومین همایش بین المللی اکتشاف مواد 

معدنی ایران
3- تجهیز و نوسازی

 بازسازی و بهسازی آزمایشگاه کانه آرایی و فرآوری 
و آمادگی انجام پروژه ها در سال 1398

4- سایر امور اجرا شده
 آزاد سازی پهنه های اکتشافی در اختیار سازمان، 

با مساحت 2500 کیلومترمربع
 تهیه مستندات مربوط به مجوزهای گواهی کشف، 

پهنه های اکتشــافی، محدوده های ثبتی و پروانه های 
اکتشاف

 وصول درآمدهای معوق تــا 10 میلیارد تومان از 
محل واگذاری سال های قبل و درآمد حدود 8 میلیارد 

تومان از محل واگذاری های جدید
 تمرکز بر دریافت مجوزهای قانونی، ســند نقشه 
راه معدن و صنایع معدنــی)1400-1397( و ایجاد 

زیرساخت های لازم
 ایجاد کارگروههای برنامهریــزی و کنترل پروژه 
– تحقیق و توســعه، کارگروه حمایــت از کارآفرینی 
و اشــتغال زایی و اســتارتاپهای معدنی و شرکت در 
5 رویــداد مرتبط و کمک به اشــتغال چندین فارغ 

التحصیل در این خصوص.
حوزه عملیاتی و اجرایی

1- پتانسیل یابی
 بررسی و تهیه نقشه و گزارش پتانسیل یابی در 7 
استان کشور شامل استان های گیلان، مرکزی، زنجان، 
کرمان، خراســان رضوی، قزوین و اردبیل بر اســاس 

گزارشات نقشه های 1:100000 تهیه شده قبلی
 تهیه دو طرح اکتشاف سراســری در کشور و در 

حال تامین بودجه برای شروع این عملیات
 اولویــت بندی حدود 200 محدوده پتانســیل دار 
جهت ادامه عملیات اکتشاف در سراسر کشور در فاز اول

2- نقشه برداری
 انجام عملیات نقشــه برداری و تهیه نقشــه های 
توپوگرافــی در اســتان های قــم و اصفهــان جهت 
محدودههای معدنی در مراحل اکتشــاف عمومی و 

تفضیلی
3- ژئوشیمی

 انجام بیش از 18 پروژه اکتشــافات ژئوشیمیایی 
و کانی ســنگین به منظــور اکتشــافات طلا، مس، 
عناصر نادر خاکی، ســرب، روی و نقره در ورقه های 
1:100000 و 1:25000 ، در 10 اســتان کشــور به 

وسعت 12670 کیلومترمربع
4-ژئوفیزیک

 برداشــت بیش از 20000 ایســتگاه ژئوفیزیکی 
شــامل روش های مغناطیس سنجی، مقاومت ویژه و 
پلاریزاســیون القایی و 2 کیلومتر خطی رادار نفوذی 

)GPR(به زمین
 شناســایی و پی جویی آنومالی هــای ژئوفیزیک 
هوایی و مقدمات تعیین وضعیت آنومالی های مشخص 

شده در استان های کردستان، خراسان جنوبی و قم 
 کنترل آنومالی های ژئوفیزیک هوایی در اســتان 

آذربایجان شرقی با پیشرفت 10 درصد
 انجام بیش از 9 پروژه اکتشــافات ژئوفیزیکی در 
5 استان کشــور)تهران، آذربایجان شرقی، اصفهان، 
خراسان رضوی و لرســتان( به منظور اکتشاف مس، 

طلا، آب، باستان شناسی و مخاطرات
5- عملیات اکتشافی

 تکمیل عملیات اکتشافی در 35 پروژه در فازهای 
مختلف شناسایی، پی جویی و اکتشاف عمومی

 اجرای عملیات اکتشــافی در تعــداد 20 پروژه 
اکتشافی با پیشرفت های 50 تا 80 درصد

 اجرای عملیات اکتشــافی فاز شناسایی 2 پروژه 
در استان های ســمنان و خراسان شمالی با میانگین 

پیشرفت 50 درصد )اتمام عملیات صحرایی(
 اجرای عملیات اکتشافی فاز پیجویی آهن-مس-

طلا و بیتومین در 7 پروژه در اســتان های ســمنان، 

 عملکرد معاونت اکتشاف سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور در سال 97 
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 افزایش 10 برابری صادرات 
کنسانتره سنگ آهن

تجارت بخش معدن و صنایع معدنی در مدت 10 ماه امســال حاکی از صدور پنج میلیون و 552 هزار تن 
کنسانتره سنگ آهن به ارزش 398 میلیون دلار بود که نسبت به دوره مشابه پارسال از نظر وزن یک هزار 

و 122 درصد و از نظر ارزش 966 درصد رشد داشت.
به گزارش جهان معدن به نقل از ایرنا، بر اســاس آمار گمرک جمهوری اســلامی ایران، میزان سنگ آهن دانه بندی در 

این دوره هفت هزار و 204 تن به ارزش 203 میلیون دلار بود.
صادرات سنگ آهن دانه بندی در 10 ماهه امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال از نظر وزنی 55 درصد کاهش و از 

نظر ارزشی نیز 77 درصد افت پیدا کرد.
آمار تولید 10 ماهه سنگ آهن هشت واحد مورد بررسی که از سوی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( منتشــر شــده، نشان دهنده تولید بیش از 29 میلیون و 898 هزار تن است که میزان استخراج سنگ 
خام افزون بر 55 میلیون و 71 هزار تن و میزان سنگ آهن ارسالی به واحد های تولیدی بیش از 30 میلیون و 85 هزار 
تن ثبت شد. این آمار مربوط به تولید سنگ آهن جلال آباد )کرمان(، چادرملو )یزد(، سیرجان 2 ، مرکزی ، میشدوان، 

چاه گز )کرمان( و سنگان در خراسان رضوی است.
عملکرد تولید 9 ماهه سنگ آهن که از سوی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( منتشر 

شده بود، رقم بیش از 27 میلیون و 31 هزار تن را نشان داد.
همچنین میزان اســتخراج ســنگ آهن خام بالغ بر 48 میلیون و 759 هزار و 986 تن و محصول ارسالی برای مصرف 

26 میلیون و 973 هزار و 486 تن بود.
آمار تجارت خارجی 9 ماهه امسال در بخش معدن و صنایع معدنی نشان می دهد مجموع ارزش صادرات سنگ آهن 
کنسانتره و دانه بندی به رقم 537.1 میلیون دلار رسید که از این رقم سهم سنگ آهن کنسانتره 346.4 میلیون دلار 

بود و در مقایسه با دوره مشابه پارسال رشد یک هزار و 352 درصدی داشت.
میزان صادرات ســنگ آهن کنســانتره در مدت 9 ماهه 97 به میزان چهار میلیون و 744 هزار و 850 تن ثبت شد که 

نسبت به 9 ماهه 96 )منتهی به آذر( یک هزار و 619 درصد افزایش نشان می دهد.
علاوه براین 6 میلیون و 683 هزار و 926 تن سنگ آهن دانه بندی نیز در مدت 9 ماهه صادر شد که در مقایسه با دوره 
مشــابه پارســال 53 درصد کاهش داشت و ارزش آن نیز به رقم افزون بر 190.7 میلیون دلار رسید که نسبت به دوره 
مورد بررسی 76 درصد افت ثبت کرد. بر اساس جداول آماری وزارت صنعت، معدن و تجارت در نخستین سال برنامه 
ششم توسعه )1396( بیش از 34 میلیون و 476 هزار تن سنگ آهن تولید شد. این میزان نسبت به تولید 31 میلیون 

و 711 هزار و 400 تنی سال 1395 رشد 8.7 درصدی داشت.
صادرات ســنگ آهن ایران در دوره پنج ســاله 1392 تا پایان 1396 به ارزش پنج میلیارد و 73 میلیون دلار ثبت شد، 

بنابراین متوسط سالیانه آن بیش از یک میلیارد و 100 میلیون دلار است.
بر اساس این گزارش میزان ذخایر قطعی سنگ آهن کشور توسط ایمیدرو افزون بر سه میلیارد تن برآورد شده و برپایه 
گزارش منتشر شده در زمینه نتایج عملیات اکتشافی در زمینه سنگ آهن که از سال 1393 آغاز شد، ذخایر جدیدی 
به دست آمد که در منطقه سنگان )خراسان رضوی( و برخی مناطق دیگر 500 میلیون تن به ذخایر قطعی سنگ آهن 
کشور اضافه شد. پیش از این مجموع ذخایر معدنی شناسایی شده کشور حدود 60 میلیارد تن برآورد شده بود که از 

این رقم حدود 40 میلیارد تن ذخیره قطعی و بقیه احتمالی ارزیابی شد.
ایران در بین 10 کشــور شــاخص از نظر تنوع مواد معدنی )68 نوع ماده معدنی کشف شده( قرار دارد و از لحاظ ذخایر 

اکتشافی در جایگاه پانزدهم جای دارد.

قم، گیلان، لرستان و سیستان و بلوچستان با میانگین 
پیشرفت 30 درصد

 اجرای عملیات اکتشافی فاز عمومی طلا-مس- آهن 
و بیتومین در 8 پروژه در استان های قم، همدان، کرمان 

و آذربایجان غربی با میانگین پیشرفت 34 درصد
 اجرای عملیات اکتشافی فاز تفصیلی در یک پروژه 
)آنومالی طلای شماره 7 بزمان-سیستان و بلوچستان( 
با پیشرفت 25 درصد و انجام حدود 3400 متر حفاری 

مغزه گیری اکتشافی
 اجــرای عملیات اکتشــاف فاز تفصیلــی در پروژه 
اکتشاف پلی متال در خراســان رضوی با حدود 1000 

متر حفاری مغزهگیری اکتشافی 
6- فرآوری

 مطالعات و بررسی فرآوری ذخایر گلوکونیت شمال 
شرق کشور

 مطالعات و بررســی قابلیت اســتحصال ســرب از 
کانسنگ سرب نیان

 مطالعات و بررسی قابلیت پرعیارسازی پتاس چوپانلو
 مطالعات و بررســی فــرآوری کانســنگ آنتیموان 

سفیدآبه
 مطالعات و بررسی بازیافت باریت از لجن های حفاری
 بهینه سازی خط خردایش و تولید محصول در دانه 

بندی مشخص
 امکان سنجی استحصال محصولات با ارزش از نمک 

دریاچه نمک قم
7- ماموریت

 انجام بیش از 2500 روز کارشناسی ماموریت توسط 
همکاران بخش اکتشاف جهت انجام پروژهها

سیاست های کلی معاونت اکتشاف سازمان زمین 
شناسی و اکتشافات معدنی کشور در سال 98

 اجرای فعالیتهای اکتشــاف هم راســتا با  نقشه راه 
معدن و صنایع معدنی کشور)1397-1400(

 تمرکــز 70 درصد فعالیت ها بر کمپ های مرکزی در 
استان های خراسان جنوبی- قم – کردستان و آذربایجان 
شرقی و غربی  و 30 درصد سایر پروژه های جاری در کشور

 برون ســپاری فعالیت های ســازمان در راســتای 
توانمندسازی بخش خصوصی و نیز همکاری و تعامل با 
بخش دولتی و خصوصی و یا مشارکت و واگذاری برخی 
مجوزها به آنها مطابــق قوانین و مقررات و جلوگیری از 

موازیکاریهای موجود
 چابک سازی ساختار اداری معاونت، اصلاح فرآیندها 

و شفافیت فعالیت در سطح معاونت اکتشاف
 شفاف سازی تولید و ارایه اطلاعات پایه

 عدم تصدی گری سازمان در بخش هایی که بخش 
خصوصــی توان اجرایــی کافــی دارد و متقاضی ادامه 

عملیات اکتشافی میباشد
 اجــرای پروژه هــای کلان ملی در راســتای اهداف 
سیاســت های کلان معدنی و صنایع معدنی کشــور و 
جلوگیــری از تمرکز بیش از حد بر پروژههای موضعی و 

کوچک
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رییس هیات عامل ایمیدرو در سمپوزیوم فولاد 
کیش اعلام کرد: توســعه بخش های اکتشاف، 
استخراج و سرمایه گذاری با رویکرد تشکیل 
کنسرسیوم، نیاز امروز بخش معدن و صنایع 

معدنی است. 
وی در عین حال پیشنهاد داد: بررسی ابزارهای 
کاهــش هزینه های تولید و مصــرف انرژی 
می تواند از موضوعات کاربردی این سمپوزیوم 

باشد.
خداداد غریب پور در مراســم افتتاحیه ســمپوزیوم 
فولاد کیش افــزود: مدیران و محققان باید به دنبال 
عوامل موثر در پویایی صنعت فولاد باشــند.  این در 
حالی اســت که در حال حاضر فضای رقابت در این 
بخش به گونه ای اســت که کشــوری همچون کره 
جنوبی که فاقد ذخایر ســنگ آهن اســت به عنوان 
یکی از بازیگران این حــوزه با واردات مواد معدنی و 

فولادسازی نقش آفرینی می کند.
وی بــا اعلام اینکــه جنگ اقتصادی دنیــا با وضع 
تعرفه های سنگین در صنعت فولاد شروع شد گفت: 
طی 3 هفته اخیر قیمــت فولاد بعد از حادثه برزیل 
رشــد قابل ملاحظه ای داشــت و همچنان در مسیر 

صعودی است.
رییــس هیات عامــل ایمیدرو عنوان کــرد: اکنون 
پیشــرفت قابل ملاحظه ای در توسعه صنعت فولاد 

داشــته ایم و اکنون در ظرفیت سازی به 35 میلیون 
تن و در تولید به 25 میلیون تن رسیده ایم.

وی افزود: امسال تولید کنسانتره از رشد 23 درصدی 
برخوردار بوده است و در گندله 44 درصد رشد تولید 

داشتیم.
اشتغال 700 هزار نفری

وی گفــت: در بخش معدن و صنایع معدنی بیش از 
700 هزارنفر به طور مستقیم و غیرمستقیم اشتغال 
دارند. وی همچنین خبر داد که بیش از 3.5 میلیارد 

دلار طی 9 ماهه سال جاری فولاد صادر کرده ایم.
غریــب پور با بیان اینکه اکنون ایران در جایگاه دهم 
صنعت فولاد دنیا قرار دارد افزود: رشــد فولاد از سال 
2017 تا 2018، حدود 5 درصد در حالی که رشــد 

تولید فولاد در ایران 14 درصد بوده است.
وی افزود: نســبت رشد تولید ایران در سال میلادی 
قبل، بیشــتر از متوســط دنیا بوده است و همچنین 

صادرات ایران روند افزایشی داشته است.
معاون وزیر صنعــت، معدن و تجارت گفت: در حال 
حاضر اکتشــاف و تامین سنگ آهن در اولویت قرار 
دارد. در همین حال تا ســال 1404 برای تولید بیش 
از 160 میلیون تن ســنگ آهن، به معادن جدید نیز 

نیاز داریم.
ایجاد واحدهای کنسانتره در کنار معادن

وی افــزود: در حال حاضــر 3.3 میلیارد تن ذخیره 

قطعی داریم این در حالی است که تعیین روش های 
جدید اکتشافی با هزینه کمتر و افزایش سرعت کار 

عملیاتی در این بخش ضروری است.
غریب پور با بیان اینکه ایمیدرو طی سال های گذشته 
500 میلیون تن ســنگ آهن به ذخایر کشور اضافه 
کرده است، عنوان کرد: راهکار عملی ما در این حوزه، 
ایجاد واحدهای کنســانتره در کنار معادن است و در 
این راستا باید به دنبال راه های اقتصادی کردن این 

رویه باشیم.
تشکیل اتاق فکر معدن

وی گفــت: به منظور فعال ســازی معادن کوچک، 
کارگروهی متشکل از ایمیدرو و تشکل ها با محوریت 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی تشکیل شده است.

غریــب پور افــزود: تاکنون بیــش از 70 درصد این 
معادن شناسایی شده است. از سوی دیگر 90 درصد 
معادن کوچک در مناطق کمتر توسعه یافته است و 
در صورت برنامه ریزی برای احیا این معادن، افزایش 
ذخایر معدنی و همچنین اشتغال زایی چشمگیر در 

مناطق روستایی رقم خواهد خورد.
رییس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه روش های 
اســتخراج و فرآوری می تواند موضوع مورد مطالعه 
محققــان در بخش معدن و صنایع معدنی باشــد، 
اظهار کرد: ســازمان توسعه ای ایمیدرو در این زمینه 
از ایده ها و پیشنهاداتی که در خصوص احیای معادن 

رییس هیات عامل ایمیدرو در سمپوزیوم فولاد کیش تاکید کرد:

 نیاز معدن به تعیین روش های جدید اکتشافی 
با هزینه های کمتر
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که به اتاق فکر معدن اعلام می شود، استقبال می کند.
تولید 55 میلیون تن فولاد و نیاز به 18 

میلیارد یورو سرمایه گذاری
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به چشم 
انداز تولید فولاد گفــت: برای تولید 55 میلیون تن 

فولاد نیاز به حدود 18 میلیارد یورو است.
غریب پــور ادامه داد: همچنیــن در این زمینه باید 
ســالانه 400 کیلومتر خط ریل احداث شود و توجه 
داشته باشیم، میزان آب و برق مصرفی ما در 1404 

نسبت به وضع موجود 1.5 برابر خواهد شد.
رییس هیات عامل ایمیــدرو عنوان کرد: این میزان 
سرمایه گذاری به این صورت خواهد بود که حدود 7 
میلیارد یورو برای ایجاد ظرفیت صنعتی و 11 میلیارد 

یورو برای ایجاد زیرساخت ها نیاز است.
وی با بیان اینکه برنامه ریزی برای ورود بخشــی از 
نقدینگی کشــور به ســمت معدن و صنایع معدنی 
ضروری است، اعلام کرد: در این خصوص کارشناسان 
باید مدل های تامین مالی را در دنیا مورد بررسی قرار 
دهنــد و با انتخاب مدل درســت، مردم را ترغیب به 

سرمایه گذاری کنند.
غریــب پور همچنین درباره پروژه ها اظهار داشــت: 
امســال 2.5 میلیارد دلار پروژه تا پایان سال افتتاح 

می شود.
همکاری با مراکز علمی و نوسازی صنعت

معــاون وزیر صنعــت، معدن و تجارت با اشــاره به 
همکاری های بین ایمیدرو و دانشگاه ها گفت: ایمیدرو 
از گذشته با دانشــگاه ها تفاهم نامه امضا کرده است. 
در ادامه نیز فضایی را در ایمیدرو ایجاد می کنیم که 

ارتباط با مراکز علمی اولویت ما باشد.
غریب پور تاکید کرد: صنعت نیاز به نوســازی دارد و 
اگر برای این مهم برنامه ریزی نداشته باشیم، از رقابت 

عقب خواهیم افتاد.
وی اعــلام کرد: در بخش کنســانتره و گندله تا 80 
درصد و در فولادســازی تا 60درصد صاحب دانش 

فنی هستیم.
همکاری دوجانبه با بانک مرکزی شکل گرفته 

است
غریب پور همچنین در بازدید از نمایشــگاه در جمع 
خبرنــگاران عنوان کرد: همــکاری دوجانبه ای بین 

بخش تولید و بانک مرکزی شکل گرفته است.
 وی تصریح کرد: با مشارکت صنعتگران و واحدهای 
بزرگ تولیدی، بانک مرکزی و نیز گمرک جلسه های 

متعددی برگزار کرده ایم.
غریــب پور ادامه داد: خوشــبختانه در این مســیر 
تسهیلاتی ایجاد شده و همکاری نزدیک و خوبی هم 

از جانب بانک مرکزی شکل گرفته است.
وی درباره ســمپوزیوم فــولاد گفت: این یک رویداد 
علمی اســت کــه در آن صنعتگــران نیازهای خود 
را مطــرح و محققــان نیز مقالات و دســتاوردهای 

علمی شــان را ارائه می کنند؛ اما آنچه مســلم است، 
صنعت به نوسازی و تکنولوژی روز نیازمند است.

غریب پور درباره فولاد مبارکه اظهار داشت: مدیران 
فــولاد مبارکه عزم خــود را جزم کــرده و پای کار 
ایستاده اند، اما باید در نظر داشت که بخشی از مسائل 
به ســایر نهادهایی که تصمیمات شــان موثر است، 

بازمی گردد. 
وی تاکید کرد: با این حال باید اذعان کرد که همکاری 
خوبی با شرکت فولاد مبارکه داشته ایم و نتایج قابل 

توجهی حاصل شده است.
 عظیمیان: تشکیل سمپوزیوم ها 

در روند کار موثر است
مهندس حمیدرضــا عظیمیان مدیــر عامل فولاد 
مبارکــه در جریـــــان برگزاری بیســت  و  یکمین 
سمپوزیوم فولاداظهار کرد: به  طور حتم تشکیل این 
سمپوزیوم ها برای تبادل اطلاعات، گفت وگوهای فنی 
و مهندسی، مذاکرات تجاری و انعقاد قراردادها بسیار 

موثر است.
وی با اشــاره به این کــه در مذاکرات چهره به چهره و 
نزدیک، زمینه بســیاری از اتفاق های بعدی شــکل 
می گیرد، افــزود: در برنامه های جنبی همایش ها و 
رویدادهایی نظیر سمپوزیوم ها، کارشناسان می توانند 
با ارائه مقالات علمی و تخصصی همگام با دانش روز و 
یافته های علمی، از نزدیک آشنا شوند و تجارب موثر 

را با یکدیگر به اشتراک بگذارند.
مدیرعامــل فولاد مبارکه با تاکیــد بر این که یکی از 
محورهای این ســمپوزیوم »اثرات رشــد نامتوازن 
صنعت فولاد بــر پایداری آن« بود و همین امر یکی 
از دغدغه های صنعت فولاد اســت، گفت: با توجه به 
چالش های مختلف اعم از تامین مواد اولیه، مســاله 
آب،  محیط زیســت و تامین تجهیزات خارجی بهتر 
است راه درست را با انضباط خاصی از ابتدا تا انتهای 
زنجیره فــولاد پیگیری کنیم. البتــه فولاد مبارکه 
همواره ســعی کرده سهم خود را در مطالعه و ایجاد 
طرح های متوازن و همگــن به خوبی انجام دهد که 
اجرای طرح های توسعه در جنوب نیز مصداق  همین 

امر است.
مهندس عظیمیان با اشــاره به این که فولاد مبارکه 
در حــال حاضر 50 درصد فولاد موردنیاز کشــور را 
تولید می کند گفت: متاســفانه در اثــر تحریم ها و 
محدودیت هــای بین المللی مشــکلاتی بر ســر راه 
صادرات فولاد کشــور ایجاد شــده و برای رفع این 
مشکلات و چالش ها تلاش های زیادی از مسیرهای 

مختلف در حال انجام است.
وی درخصوص بازار ســرمایه و حضور فولاد مبارکه 
در ایــن بازار بیان کرد: تولیدکنندگان فولاد ملزم اند 
که بر اساس قیمت مکشوفه در بورس، کالای خود را 
به بازار عرضه کنند و این قیمت گذاری روند شفافی 
دارد و هر دو هفته یک بار در تالار بورس فلزات کشف 

قیمت می شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان این که شرکت فولاد 
مبارکه از فرصت افزایش سرمایه در سه بخش نورد، 
تامیــن مواد اولیه و تولید محصولات جدید بهره مند 
خواهد شــد، تصریح کــرد: نورد، جریــان دائمی و 
بــدون وقفه تامین مواد اولیــه، محصولات جدید و  
مســئولیت های اجتماعی به مــا دیکته می کند که 
برنامه ریزی درســتی داشته باشــیم و منابع خود را 

به درستی هزینه کنیم.
مهندس عظیمیان با اشــاره به این که بی توجهی به 
رشد متوازن در حوزه مواد و منابع معدنی، مواد اولیه 
و حامل های انرژی  صنعت فولاد را با مشــکلاتی در 
آینده روبــه رو می کند، بیان کرد: فولاد مبارکه برای 
رشــد متوازن برنامه ریزی مدونــی دارد و خود را از 
نظرات کارشناسی در جامعه فولاد محروم نمی کند.

سرپرست روابط عمومی فولاد مبارکه نیز درخصوص 
اهمیــت برگــزاری چنیــن همایش هایــی گفت: 
سمپوزیوم فولاد به واقع آوردگاه محققان، استادان و 
مدیران و کارشناسان صنعت فولاد کشور است؛  این 
عزیــزان در این فرصت گرد هــم می آیند تا آخرین 
دستاوردهای تحقیقاتی و تجربیات علمی و فنی خود 
را ارائــه کنند و در بهترین حالت با هم به اشــتراک 

بگذارند.
ایــرج ترابی در همین خصوص ادامــه داد: به جرات 
می توان گفت همایش بیســت و یکم در شرایط فعلی 
اقتصاد کشور از جایگاه و اهمیت خاص تری برخوردار 
اســت؛ چرا که انجام پژوهش و کارهای مطالعاتی در 
همــه حوزه ها به ویژه حوزه صنعت فولاد می تواند در 
هم افزایی دانش فنی و دست یابی به فناوری های روز 
این صنعت موثر باشد. وی در ادامه به موضوع »اثرات 
رشد نامتوازن صنعت فولاد بر پایداری آن« اشاره کرد 
و گفــت: تامین مواد اولیه، ســاخت حداکثری مواد 
مصرفی و قطعات موردنیاز این صنعت در داخل کشور 
و همچنین توجه بیش ازپیش صنایع به مسئولیت های 
اجتماعی از موضوعاتی اســت کــه برگزاری چنین 
همایش هایی می تواند در رشد آن ها موثر واقع گردد. 
سرپرست روابط عمومی فولاد مبارکه در بخش پایانی 
ســخنان خود تصریح کرد: در این همایش دوروزه، 
مدیرعامل فــولاد مبارکه با حضور در پنل تخصصی 
ســمپوزیوم و مدیــران و کارشناســان این گروه در 
حوزه های بومی ســازی، خرید، فــروش و بازاریابی، 
فناوری، نیروی انســانی، بازار،  توسعه و اقتصادی و 
مالی  و با حضور مســتمر در غرفه گروه فولاد مبارکه 
آخریــن دســتاوردهای علمــی و فنی خــود را با 
بازدیدکننــدگان غرفــه به اشــتراک گذاشــتند و 
راهکارهای اســتفاده حداکثری از سایر ظرفیت های 
موجود در صنایع فولاد کشــور را با ســایر مدیران و 
صاحبان صنایع حاضر در سمپوزیوم مورد بررسی و 

تبادل نظر قرار دادند.
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معاون طرح های توســعه معــدن و صنایع 
معدنی ایمیدرو بر لزوم تدوین "ساختار نیاز 
بخش معدن" برای 10 سال آینده تاکید کرد.
 بــه گــزارش روابط عمومی ســازمان توســعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو(، 
"نشست فعال سازی و توسعه معادن کوچک محور 
توســعه اقتصادی" در ایمیدرو با حضور اردشــیر 
ســعدمحمدی معاون طرح های توســعه معدن و 
صنایع معدنی ایمیــدرو، مهرداد اکبریان، رییس 
انجمــن تولیدکنندگان و صادرکنندگان ســنگ 
آهن ایران، محمدرضا بهرامن، رییس خانه معدن 
ایــران، وجیه ا.. جعفری ، مدیرعامل ایمپســکو و 
بهرام شــکوری رییس کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی برگزار شــد. در این نشست 
کــه اعضای شــورای طرح احیای فعال ســازی و 
توســعه معادن کوچک مقیاس حضور داشــتند، 
ســعدمحمدی بر لزوم تدوین ساختار نیاز بخش 
معدنی برای 10 ســال آینده تاکید کرد به طوری 
که بتوان با نگرشی جدید از طریق سلسله مراتب، 
جهت گیری ها و سیاست دهی ها را بهبود بخشید.

وی افزود: حدود 10 هزار معدن در کشور داریم که 
از این میزان 4 هزار معدن غیرفعال هســتند. از 6 
هزار معدن نیز 500 معدن بزرگ و مابقی کوچک 
و متوســط مقیاس هستند. وی تاکید کرد: باید بر 
روی فعال سازی و توسعه بیش از 9هزار معدن کار 
کنیم که این امر نیازمند ایجاد سیستمی با ساختار 

مشخص است تا بتوان از نتایج آن، استفاده کرد.
ســعدمحمدی گفت: نیازمند ایجاد تیم بازرگانی 
حرفه ای هستیم چرا که بسیاری از معادن کوچک 
در فــروش، بازاریابــی و عرضه با مشــکل مواجه 
هستند. به گفته وی، ایجاد چنین تیم کارشناسی 
می تواند به آنها کمک و مســیر مشــخصی را در 
کشــور ایجاد کند. این در حالی است خروجی آن 
برای وزارتخانه در سیاست گذاری های کشور مورد 

استفاده قرار گیرد.
بانک اطلاعاتی و کلینیک

معاون طرح های توســعه معــدن و صنایع معدنی 
ایمیدرو بر ایجاد "کلینیک درمانی معدنی" تاکید 
کرد و گفت: از آنجا که بســیاری از معادن کوچک 
ما دچار چالش هایی هستند این تیم باید از لحاظ 
ســاختار فنی بتواند کمک های علمی- فنی را به 

آنها ارائه دهد تا شرایط بهتری را نسبت به گذشته 
داشته باشند.

وی همچنین یادآور شــد: ایجاد بانک اطلاعاتی به 
منظور یکسان سازی اطلاعات بین همه سازمان ها 

و تشکل های معدنی از نیازهای این حوزه است.
سعدمحمدی خاطرنشان کرد: شناخت و افزایش 
ظرفیت هــا از دیگر موارد مهــم در حوزه معدن و 

صنایع معدنی است.
محمدرضا بهرامن، رییس خانه معدن ایران،گفت: 
هدف ما این است که دولت شرایطی را فراهم کند 
تــا معادنی که به هر دلیلی تعطیل هســتند یا از 
ظرفیت کامل خود استفاده نمی کنند را در اختیار 
خانه معدن قرار دهد تا بتوان آنها را فعال کرد. وی 
افزود: خوشــبختانه در این راستا طرح احیا، فعال 
ســازی و توسعه معادن کوچک مقیاس ایجاد شد 
کــه به اعتقاد اینجانب تاکنــون با موفقیت همراه 

بوده است.
وجیه ا.. جعفری مدیر عامل شــرکت تهیه و تولید 
مــواد معدنی ایران هدف حضــور افراد حاضر در 
جلسه را حمایت از معادن فعال و غیرفعال دانست 
و اظهار کرد: چهار رکن اصلی در این طرح شــامل 
سرمایه گذار، صاحبان معادن؛ که معمولا سرمایه 
پذیرهستند، دولت؛  اعم از سازمان زمین شناسی، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، ایمیدرو، صندوق 
بیمه ســرمایه گــذاری معدنــی و... و همچنین 
تشــکل ها و خانه معدن و... هســتند که در جهت 

بستر سازی تلاش می کنند.
طرح دائمی شود

مهرداد اکبریان نیز یادآور شــد: شــورای احیای 
معــادن کوچک و متوســط وظیفــه دارد بانک 
اطلاعاتی قدرتمندی ایجاد کند که مباحث معدنی 
ارائه دهد. طرح احیای معادن کوچک و متوســط 
مقیاس باید دائمی باشــد و بودجه مجزا برای آن 
درنظرگرفته شود. همچنین انجام کار کارشناسی 

نیز از دیگر نیازهای این حوزه به شمار می آید.
فریــد دهقانی گفت: در این حــوزه صندوق بیمه 
سرمایه گذاری معدنی می تواند به عنوان کاتالیزور 
وارد ایــن زنجیره شــود. وی ادامــه داد: در حوزه 
معادن کوچک نیز می توان ریسک سرمایه گذاری 
را کاهــش داد و همچنیــن بررســی های فنی و 
اقتصــادی معادن را با ســرعت و دقت بالاتری به 

سرانجام رساند.
وی یادآور شــد: تفاهم نامه ای با شــرکت مس در 
خصــوص صدور بیمه نامه ها داریم و در حوزه های 
دیگر نیز آماده همکاری هســتیم. در این نشست 
مسائلی همچون افزایش حقوق دولتی، مجوزهای 
زیست محیطی به ویژه در بخش طلا، فراهم نبودن 
امکانات زیرســاختی، افزایش هزینه های حمل و 
نقل، عدم استفاده از ظرفیت های موجود در تولید، 
توجــه به معادن مناطق کم برخوردار و لزوم توجه 
بــه پژوهــش و بهــره وری به بحث گذاشــته و 

راهکارهای آن بررسی شد.

در نشست فعال سازی و توسعه معادن کوچک، محور توسعه اقتصادی مطرح شد؛

 ضــرورت تدویــن 
ساختار نیازهای بخش معدنی برای 10 سال آینده
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تفاهم نامه توســعه حمل و نقل در بخش 
معدن، بین "ایمیدرو" با "فدراسیون حمل 
و نقل و لجستیک" و "خانه معدن ایران" 
امضا و مبادله شد. این تفاهم نامه قرار است 
توســعه حمل و نقل را برای اهداف کلان و 
زیرساختی بخش معدن و صنایع معدنی به 

ارمغان آورد.
 به گزارش جهان معدن در این مراســم، خداداد 
غریب پور رییــس هیات عامل ایمیــدرو، علی 
محمودی ســرای رییس فدراسیون حمل و نقل 
و لجســتیک ایران و محمد رضا بهرامن رییس 
خانه معدن ایــران و همچنیــن مدیران بخش 
حمل ریلــی، اعضای هیات مدیــره خانه معدن 
و روســای انجمن های فدراســیون حمل و نقل 

حضور یافتند.
رییس هیات عامــل ایمیدرو پیش از امضای این 
تفاهم نامــه در بیان اهداف این ســند همکاری 
گفت: توسعه سیســتم حمل و نقل تا ارسال بار 
به خارج کشــور و هم افزایــی نهادهای مرتبط 
با بخش حمل و نقل ریلــی،  زمینی و دریایی از 
جمله اهداف کلان تفاهم نامه فوق اســت. وی با 
بیان اینکه حضور تشــکل ها در ایــن تفاهم نامه 
سبب تســهیل در تحقق اهداف توسعه ای است،  
گفت: یکی از موارد دارای اهمیت، جلب و جذب 

سرمایه گذار در این مسیر است.
تعهد متقابل و جذب سرمایه

وی خواهان انجام تعهد متقابل طرف های مسئول 

در این تفاهم نامه شد و اظهار داشت: پیاده سازی 
روش های موثر در تامین مالی توسعه حمل و نقل 
امری حیاتی و ضروری است و در این باره می توان 
سراغ جذب سرمایه به روش های بی او تی، بی او 

او یا سایر روش ها رفت.
بــه گفته غریب پــور، این ســازمان تعهد تامین 
خــوراک را می دهــد و در مقابــل خواهان تعهد 
طرف های مقابل برای تامیــن مالی و دیگر موارد 

مورد نیاز است.
رییــس هیات عامــل ایمیــدرو همچنین گفت: 
کمیته هایی کــه در این تفاهم نامــه پیش بینی 
شــده اند،  قرار اســت ماهانه جلســاتی در جهت 
رفــع موانع پیش رو برگــزار و راهکارهای لازم را 
به وزارتخانه های صنعت معــدن و تجارت و راه و 

شهرسازی ارایه دهند.
وی یادآور شــد: همچنین مبادله تفاهم نامه خط 
دوم ریلی سنگان به بافق،  سبب تسهیل در تحقق 
اهداف حمل بار تا ســواحل جنوبی و دریای آزاد 
شــده اســت. وی تاکید کرد: تفاهم نامه این خط 
800 کیلومتری در 4 ماه آتــی، به قرارداد منجر 

می شود.
علی محمودی ســرای رییس فدراسیون حمل و 
نقل و لجســتیک ایران نیز در این برنامه،  اظهار 
داشت: این تفاهم نامه حاصل نشست های مشترک 
با خانه معدن،  راه آهن،  سازمان بنادر،  وزارت راه و 

شهرسازی و همکاری های ایمیدرو است.
آینده پژوهشی بخش زیرساخت

محمدرضــا بهرامن رییــس خانه معــدن نیز با 
بیان اینکه توســعه بخش معدن،  بدون توســعه 
زیرساخت ها به ویژه در حوزه حمل و نقل امکان 
پذیر نیســت،  گفت: گامی که امروز در راســتای 
حمل و نقل معدن برداشــته شــد با نگاه آینده 
پژوهی صورت گرفته و در راســتای نقشــه راه 

معدن و صنایع معدنی است.
وی از تفاهم نامه توســعه حمل ریلی در سنگان 
و خــواف به عنــوان نمونه ای در جهــت تقویت 
زیرســاخت ها یاد کرد و اظهارداشت: در فرآیند 
توسعه این حوزه،  قطعا ایمیدرو با توجه به رسالت 

خود، نقش هدایت کننده و حیاتی دارد.
نیازهای آتی در حمل و نقل

اردشیرســعد محمدی معاون طرح های توســعه 
معــدن و صنایع معدنــی ایمیدرو نیــز به بیان 
نیازهای حمل و نقل در بخش معدن اشاره کرد و 
گفت: علاوه بر حوزه سنگ آهن و زنجیره فولاد، 
توســعه هایی در صنایع روی و سرب، زغالسنگ 
و ... داریم کــه نیازمند حجم وســیعی از جا به 

جایی ها خواهد بود.
سعدمحمدی افزود: تولید 800هزار تن کنسانتره 
روی و 90هزار تن کنسانتره سرب در مهدی آباد، 
 3 میلیون تن کک متالورژی و... بر اهمیت بخش 
حمــل و نقل تاکید می کند. این در حالی اســت 
که تا ســال 1404 برنامه دســتیابی به ظرفیت 
55 میلیون تنی فولاد و جا بــه جایی مواد اولیه 
همچون ســنگ آهن نیز ورودی های جدیدی به 

شبکه حمل و نقل اضافه خواهند کرد.
وی تاکید کــرد: خانــه معدن مســئولیت این 
ماموریت را برعهده گیرد که با همکاری ایمیدرو 
و فدراســیون حمل و نقل و لجستیک به اهداف 

مورد نظر دست یابیم.
سعدمحمدی یادآور شد: هم اینک سالانه حدود 
400 میلیون تن ماده معدنی تولید می شود اما 
بایــد تعاریف دقیق تری از نــوع جا به جایی ها، 
قیمت هــای حمل و نرخ های قابــل رقابت ارائه 
شود. وی کسب مجوز از سازمان بنادر را یکی از 
نیازهای توسعه حمل بار در منطقه ویژه صنایع 
معدنی خلیج فارس ذکر کرد و گفت: توســعه 
این بخــش نیازمنــد مدیریت واحد اســت و 
ایمیــدرو در این فرآینــد، حاضر بــه هر نوع 

همکاری است.

 امضای تفاهم نامه ایمیـدرو و خانه معدن 
با فدراسیون لجستیک و حمل و نقل ایران
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کــدام صنایع در تلاطمــات و تکانه های 
بود؟  خواهند  مقاوم تر  و  ماندگار  اقتصادی 
بنگاه هایی  نشان می دهد  آسیب شناسی ها 
کــه نتواننــد هزینه تولیــد را کاهش و 
سیاســت جدی برای بهبود تولیدشان در 
دست اندازهای  و  چالش ها  با  بگیرند  پیش 
پرخطری روبه رو خواهند شــد. بر اساس 
بنگاه هایی  سنجش متولیان وزارت صمت، 
کــه »تکنولوژی  و فناوری شــان را تغییر 
چانه زنی  قــدرت  و  »بهره وری  و  ندهند« 
نداشته باشند« محکوم به فنا و در نهایت 
قدرت رقابت خود را در بازارهای جهانی و 

صادراتی از دست خواهند داد.
این در حالی اســت کــه مطابق بــا ارزیابی ها، 
بنگاه های ایرانی برخلاف بنگاه های توسعه یافته 
در »مدیریت ســطح بنگاه ها« عملکرد بســیار 
ضعیفــی دارنــد و در سیاست ها یشــان چه در 
دوران های ســخت اقتصــادی مانند تحریم ها و 
چــه در روزهای آرام و باثبــات اقتصاد تغییری 
ایجاد نمی کننــد. اما یکی دیگــر از دلایلی که 
می توان خــروج واحدهــای تولیــدی از لاین 
رقابــت در بازارها را به آن نســبت داد، صدور 
مجوز برای بنگاه هایی اســت که صاحبانشان از 
آموزش ها و تخصص های لازم برخوردار نیستند. 
این خلأ باعث شــده واحدهای تولیدی نتوانند 
ریشه بسیاری از مشکلات شان را پیدا کنند. در 
همین راستا سیاست گذار صنعت کشور در نظر 

دارد با ارائه مشــاوره به بنگاه ها در کلینیک های 
کســب وکار، مشــکلات و معضــلات آنــان را 
به صورت تخصصی شناســایی کند تا نسخه ای 
اشتباهی برای واحدهای تولیدی پیچیده نشود. 
در نشست »هم اندیشــی ارتقای توان مدیریت 
و راهبری بنگاه ها« شــاخص ترین دلایل خروج 
بنگاه هــای تولیدی از چرخــه رقابت در بازارها 
مورد بررسی قرار گرفت. سیاست گذاران وزارت 
صمت معتقدنــد صادرات می توانــد بنگاه های 
ایرانــی را در بازارهای جهانی رقابت پذیر کند و 
از آنان صنایعی ماندگار بســازد. به  همین دلیل 
»صادرات  محوری با توجه به نرخ ارز« مهم ترین 
محوریت تصمیم ســازان وزارت صنعت، معدن و 

تجارت در سال 98 خواهد بود.
نشســت هم اندیشــی ارتقای توان مدیریت و 
راهبری شــرکت های صنعتی، معدنی و تجاری 
در تلاطم هــا و بحران های اقتصــادی با حضور 
برخی از فعالان اقتصادی و اســاتید دانشگاهی 
برگزار شــد. در این نشســت ســعید زرندی، 
معــاون طرح و برنامــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به تشــریح برخی چالش های بنگاه های 
تولیدی در کشــور پرداخت. به گفته او شرایط 
فعلی اقتصاد کشــور، سخت اســت که نیاز به 
تدابیــر جدیــدی دارد زیرا با مــرور تغییرات 
شرایط اقتصاد کلان کشور، این موضوع نمایان 
می شــود که کاهش ارتباطــات بین المللی به  
دلیل اعمال تحریم ها و از ســوی دیگر تغییرات 

نرخ ارز باعث شــده تکانه هایی به اقتصاد کشور 
وارد شــود که نیاز به مقاوم سازی در برابر آنها 
به وجود آید. زرندی معتقد اســت زمانی که در 
وزارت صنعت از بنگاه هــای اقتصادی صحبت 
می شــود، عمدتا سیاســت گذاران به دنبال آن 
هستند که شــرایط فضای کسب وکار را بهبود 
دهند زیرا در بســیاری از مــوارد بهبود محیط  
این  کســب وکار جزو پیش شــرط های توسعه 
واحدها به شمار می رود. اما به گفته معاون وزیر 
صنعت این موضوع تنها بخشــی از ماجراست 
چرا که بخش مهمی از معادله توســعه، به خود 
واحدهای صنعتی بازمی گردد. به اعتقاد زرندی 
درســت اســت که اصلی ترین وظیفه دولت و 
اما  آماده کردن زیرساخت هاست،  سیاست گذار 
صاحبان صنایع نباید از مدیریت بنگاه هایشــان 
غافل شــوند. وی یکــی از موضوعاتی که باید 
در اســتراتژی صنعتی به طور ویژه به آن توجه 
شود را بحث مدیریت ســطح بنگاه ها دانست. 
به اعتقاد زرندی پنج ســطح »فضای سیاسی«، 
»فضای اقتصاد کلان«، »فضای سیاســت های 
صنعتی-معدنی- تجاری«، »رشــته فعالیت ها« 
و »مدیریــت بنگاه هــا« همواره بایــد مدنظر 
سیاســت گذاران باشــد. معاون طرح و برنامه 
وزارت صمت معتقد است بسیاری از اقتصادهای 
دنیا در سطوح مختلف برنامه ریزی دارند اما در 
ایران می توان گفت کمترین فعالیت و برنامه در 

بخش مدیریت بنگاه ها رخ داده است.

در هم اندیشی ارتقای توان مدیریت و راهبری بنگاه ها بررسی شد:

صنایع ماندگار در تلاطم اقتصادی
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ریشه اصلی تضادها
زرندی در ادامه این نشست به بررسی ریشه های 
اصلی تضادها در سیاست های صنعتی پرداخت. 
بــه اعتقاد او بر اســاس مطالعاتی که در بخش 
کلان سیاســت گذاری ها انجام شــده، در دنیا 
سیاست های صنعتی صادراتی و رقابتی هستند. 
وی معتقد اســت اعمال این سیاســت، رقابت 
می طلبــد که این موضوع بازهم به خود بنگاه ها 
بازمی گردد زیرا هر بنگاهی توانایی و توانمندی 
بالاتری داشته باشد موفقیت کسب کرده و وارد 
مسابقه با سایر رقبای قوی شده است. به اعتقاد 
زرندی ایــن نهضت باید در خانــواده صنعت و 

معدن کشور نهادینه شود.
اما موضــوع دیگری که از ســوی زرندی مورد 
بررســی قرار گرفت، بحث کاهــش هزینه های 
تولیــد بود. به بــاور او جالب اســت که فعالان 
اقتصادی همــه اظهار نگرانــی می کنند اما در 
هیــچ رویه و رفتاری تغییر دیده نمی شــود. به 
اعتقاد او این فرقــی هم نمی کند چه در دوران 
تحریم باشــیم و چه در دورانی که ثبات نسبی 
اقتصادی حکمرانی می کند. در این شرایط این 
سوال مطرح می شــود که با توجه به تغییراتی 
که در شرایط اقتصادی کشور رخ داده، بنگاه ها 
و فعالان چه تغییر سیاســتی را در دســتورکار 
قرار داده اند؟ اما مطابق با ارزیابی ها این موضوع 

بسیار کمرنگ است.
زرندی معتقد اســت موضــوع کاهش هزینه ها 
و افزایــش رقابت  پذیــری باید به عنــوان اصل 
در ســرلوحه فعالیت و سیاســت های فعالان و 
سیاســت گذاران قرار گیرد زیرا برخی از واحدها 
که نتوانســته اند تکنولوژی خود را ارتقا دهند، 
چاره ای جز اینکه از گردونه رقابت حذف شوند، 
ندارند. این در حالی اســت که در کشــورهای 
توسعه یافته هر 25 سال یکبار سطح تکنولوژی 
واحدهای تولیدی مورد ارزیابی و ســنجش قرار 
می گیرد تا با استانداردها مطابقت داده شود. اما 
زرندی معتقد است در ایران این تفکر جایی در 
سیاست گذاری ها ندارد زیرا اصرار ما بر این است 
کــه از صفر تا صد بنگاه هــای تولیدی حمایت 
شــود. این در حالی است که برخی بنگاه ها باید 
در فضای رقابتی ســطح تکنولوژی خود را ارتقا 
دهند. در این شــرایط مباحث برون ســپاری و 
کاهش هزینه ها لازم اســت. بحث بهره وری نیز 
بسیار حائز اهمیت اســت که باید روی آن کار 
شــود. معاون طرح و برنامــه وزارت صمت در 
ادامه گفت: نگاه جدید وزارت صمت این اســت 
که نهادسازی در شکل دهی اکوسیستم مناسب 
حــوزه صنعت نهادینه شــود. بــه همین دلیل 
امسال بر اساس تبصره 18، برای اولین  بار عنوان 
شــد واحدهایی که تقاضای وام دارند نخست به 

کلینیک هــای صنعت مراجعه کننــد تا ببینند 
مشــکل واقعیشان چیســت. آیا مشکلاتشان به 
نقدینگــی بازمی گردد یا تکنولــوژی و نوآوری 

ندارند.
به اعتقاد او جالب اینجاســت کــه ما برای یک 
صنــف کوچک آمــوزش می گذاریــم اما برای 
کارخانه های بزرگمان بدون هیچ گونه آموزشــی 
مجوز صادر می کنیم. اما آیا فردی که می خواهد 
راهبری یــک بنگاه بزرگ را در دســت بگیرد، 
نباید آموزش ببیند؟ بنابراین امسال در راستای 
تبصره 18، موضوع ارزیابی تکنولوژی واحدها در 
وزارت صمت مدنظر قرار گرفته است. وی ادامه 
داد: شرکتی که از لحاظ تکنولوژی مشکل دارد و 
نمی تواند رقابت کند، هر قدر هم به آن پول داده 
شود جز افزایش بدهی نتیجه ای برایش نخواهد 
داشــت، به همین دلیل به کارگروه استانی حق 
انتخاب داده ایم که اولویت شان بنگاه هایی باشد 
که بازارمحور هستند. در این میان کارگروه های 
استانی که نسبت به ریشه یابی مشکلات بنگاه ها 
تردید داشــته باشــند از کلینیک های استانی 
کمک خواهند گرفت. زرندی معتقد اســت این 
نگاه باید تقویت و نهادینه شود که بنگاه هایمان 
ارتقا پیدا کنند زیرا شــدنی نیســت در کلاس 
جهانی بخواهیم وارد شــویم اما بگوییم ارتقای 
فنــاوری و رقابت پذیــری نداریم. بــه اعتقاد او 
اگر سیاســت گذاران و صاحبان صنایع به درون 
بنگاه ها نگاه نکنند، قطعا شاخص ها افت بیشتری 
خواهند داشــت و نمی توان در سطح بین المللی 
حرفی برای گفتن داشت. به همین دلیل وزارت 
صمت در نظر دارد در سال 98 »صادرات محوری 
با توجه به نرخ ارز« را محوریت اصلی برنامه های 
خود قرار دهد. همچنین به گفته زرندی موضوع 
دیگری که در دســتورکار سیاست گذاران است، 
این اســت که شرکت ها به ســمت بازار بورس 
گام بردارند. به همین دلیل مشوق هایی طراحی 
شــده اند تا بر اساس آنها شــرکت های ایرانی، 
شــفافیت را به جــان بخرند تا از ســرمایه های 

عمومی بتوانند بهره برداری کنند.

 تامین مالی از بازار سرمایه برنامه 
وزارت صمت برای تولید

معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت،معدن و تجارت 
گفت: یکــی از برنامه های جدی وزارتخانه، تامین 
مالی از بازار ســرمایه برای بخش صنعت و معدن 

است.
ســعید زرندی در گفت وگو با برنامــه تلویزیونی 
تیتر امشب شبکه خبر گفت: جلسات متعددی با 
مدیران بورس برگزار کرده ایم و مصمم هستیم تا 
بتوانیم شرکت های بیشتری وارد بازار بورس کنیم.

وی افزود: با توجه به محدودیت ها در منابع مالی 
در ســال 98 و آسیب افزایش قیمت در سال 97 
برای واحدهــای تولیدی، طبیعی اســت که نیاز 
به وحــدت رویه با هدف اشــتغال زایی برای حل 

مشکلات تولیدی داریم.
زرنــدی تاکیــد کرد: حفــظ و تثبیت اشــتغال 
مطابق اهــداف پیش بینی شــده در بودجه 98 
در برنامه های اصلی اســت و تــلاش می کنیم با 
سیاســت های حمایتی تولید را رونق و اشتغال را 

افزایش دهیم.
وی تصریــح کرد: در ســال 97 با نــگاه و رویکرد 
نوآورانه در تبصره 18، تکمیل طرح های نیمه تمام 
بالای 60 درصد، بازسازی صنایع موجود و سرمایه 
در گردش در اهداف حمایتی دولت قرار گرفته بود.
معــاون طــرح و برنامه  وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت افزود: یکی از مواردی که در بودجه ســال 
98 دیده شده است، افزایش سرمایه صندوق های 
ضمانت ســرمایه گذاری برای حمایت بیشــتر از 

تولید است.
زرندی تاکید کرد: سال 98 را با نگاهی نو به تولید 
و اشتغال دنبال می کنیم و چیزی که برای ما مهم 
است اینکه از صنعتی حمایت کنیم که بازار داشته 

باشد.
وی توضیح داد: در مجموع 20 هزار میلیارد تومان 
برای ایجاد اشــتغال صنعتی درنظر گرفته شده و 
هزار میلیارد هم سود تسهیلات مصوب شده است.

رییس ستاد اقتصاد مقاومتی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: عارضه یابی و بخش مشاوره برای 
صنعــت از دیگر موضوعاتی اســت کــه در غالب 

تبصره 18 برای تولید دیده شده است.
زرندی افزود: یارانه تســهیلات برای شروع به کار 
و حرکت اولیه بخش خصوصی است و در مراحل 

بعدی باید سرمایه بخش خصوصی کارساز باشد.
وی گفــت: چنانچــه دولت بتواند بــه دو صورت 
حمایــت نقدی و قانونی به کمک بخش خصوصی 
بیایــد، می توانــد نگاه ها را به بخــش خصوصی 

معطوف کند.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تصریح کرد: در ایام ســخت بهتر می توان همکاری 

کرد و کارهای بزرگ تری انجام داد.

کاهش ارتباطات بین المللی 
به  دلیل اعمال تحریم ها و از 
سوی دیگر تغییرات نرخ ارز 

باعث شده تکانه هایی به 
اقتصاد کشور وارد شود که 
نیاز به مقاوم سازی در برابر 

آنها به وجود آید. زرندی معتقد 
است زمانی که در وزارت 

صنعت از بنگاه های اقتصادی 
صحبت می شود، عمدتا 

سیاست گذاران به دنبال آن 
هستند که شرایط فضای 
کسب وکار را بهبود دهند
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با حضور »اسحاق جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری 
طرح توسعه شرکت فروسیلیس غرب پارس در شهرک 

صنعتی جوکار ملایر به بهره برداری رسید.
علی اصغــر پورمند مدیر عامــل میدکو در مراســم افتتاح طرح 
توسعه شرکت فروســیلیس پارس گفت: ظرفیت خط دو کارخانه 
فروسیلیس پارس 12 هزار تن در ســال و با سرمایه گذاری 100 
میلیــارد تومان اســت. وی مدت اجرای پروژه مذکــور را 21 ماه 
عنوان کرد و افزود: با اجرایی شدن این پروژه برای 500 نفر به طور 

مستقیم و غیر مستقیم اشتغال زایی می شود.
مدیر عامل میدکو با بیان اینکه ظرفیت ســالانه دو طرح فرو سیلیس 
پارس 24 هزار تن اســت، تصریح کرد: ایــن میزان محصول علاوه بر 
اینکه به داخل شــرکت میدکو می رســد، صادر نیز خواهد شــد. وی 
تاکید کرد: خط دو فروسیلیس پارس با حمایت بانک صنعت و معدن و 

همچنین بانک پاسارگاد اجرایی شده است.
پورمند همچنین از آغاز اجرای طرح تولید شمش منیزیم برای اولین بار در 
کشور خبر داد و افزود: این یک فلز استراتژیک در کشور است و به رغم وجود 

معادن زیاد دولومیت هیچ استفاده ای از آنها نمی شود. 
وی ظرفیت تولید شــمش منیزیم را سالانه 6 هزار تن اعلام و تصریح کرد: برای 
ایــن طرح 160 میلیارد تومان ســرمایه گذاری صورت گرفته اســت. مدیر عامل 
شرکت میدکو خاطرنشــان کرد: با اجرایی شدن طرح فوق برای 600 نفر به طور 

مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی صورت می گیرد.
مدیرعامل شرکت فروسیلیس غرب پارس نیز در حاشیه بهره برداری از این طرح 
گفت: طرح توســعه این شرکت با اعتباری حدود یک هزار و 500 میلیارد ریال در 
شهرک صنعتی جوکار احداث شــد. سید محمدباقر میرابوالفتحی ظرفیت تولید 

سالانه این شرکت را 12 هزار تن فروسیلیس عنوان کرد و افزود: این واحد صنعتی 
برای 150 تن اشتغال ایجاد کرده است.

وی ارزش ماشــین آلات خارجی این واحد صنعتــی را 2/ 3 میلیون یورو و ارزش 
داخلــی آن را 190 میلیــارد ریال عنوان و تصریح کرد: طرح توســعه شــرکت 
فروســیلیس غرب پارس در زمینی به مساحت 28 هزار مترمربع و زیربنای هفت 
هزار مترمربع احداث شده است. مدیرعامل شرکت فروسیلیس غرب پارس گفت: 
این شرکت نخستین واحد فرآوری سیلیس در شهرک صنعتی جوکار بود که سال 
93 با میزان سرمایه گذاری یک هزار میلیارد ریال و اشتغالزایی 130 تن و با حضور 
»اسحاق جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری شروع به تولید کرد. به گفته وی، 
این واحد در مجموع در هر 2 فاز قادر به تولید 24 هزار تن فروسیلیسیوم است که 

در چهار ماهه نخست امسال یک میلیون دلار صادرات داشتیم.
میرابوالفتحی این شرکت را زیر مجموعه میدکو دانست و گفت: در حال حاضر  در 2 
واحد صنعتی شرکت فروسیلیس غرب پارس بیش از 230 نفر مشغول به فعالیت 
هســتند. وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه فروســیلیس ماده اولیه شمش 
منیزیم اســت، احداث یک واحد 6 هزار تنی شمش منیزیم را نیز در این مجموعه 
در دســت اجرا داریم که بــه زودی عملیات اجرایی آن آغاز می شــود. مدیرعامل 
شرکت فروسیلیس غرب پارس با بیان اینکه تجهیز کارگاه این طرح انجام و قرارداد 
خارجی آن نیز بسته شده اســت، بیان کرد: بیش از یک هزار میلیارد ریال اعتبار 
برای اجرای این طرح پیش بینی شــده است که پس از بهره برداری برای 130 تن 
اشــتغال ایجاد می کند. در حال حاضر 36 هزار تن فروســیلیس توسط سه واحد 
صنعتی در شــهرک صنعتی جوکار تولید می شــود. شهرستان ملایر دارای هفت 
شــهرک و نواحی صنعتی است و شــهرک صنعتی جوکار در راســتای استقرار 
واحدهای تولید فروسیلیس از سال 92 شروع به فعالیت کرد و در 20 کیلومتری 

شهر ملایر واقع شده است. 

با حضور معاون اول رییس جمهوری انجام شد؛

 آغاز اجرای طرح تولید شمش منیزیم 
برای اولین بار در کشور
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تولید کاتد مس به روش تانک بایولیچینگ، در مجتمع بابک مس ایرانیان 
از شــرکت های زیر مجموعه هلدینگ میدکو، برای اولین بار در جهان، با 

حمایت بانک  پاسارگاد آغاز شد.
بر این اســاس، طی مراســمی با حضور جمعی از مدیران و دست اندرکاران پروژه، 
بهره برداری از پروژه تولید کاتد مس به روش تانک بایولیچینگ، برای اولین بار در 

دنیا، آغاز شد.
مدیرعامل بانک پاســارگاد، بهره برداری از این طرح مهــم و ملی را تقدیم به ملت 
شریف ایران کرد و برای عوامل و دست اندرکاران آن آرزوی موفقیت نمود. همچنین 
دکتر پورمند مدیرعامل شــرکت میدکو، این موفقیت را که برای اولین بار در دنیا 
توســط نیروهای متخصص میدکو، در مجتمع بابک مس ایرانیان عملی شده است 
تبریک گفت و اظهار داشت: این مهم یک تغییر بزرگ تکنولوژیک در سطح جهان 

و در صنعت مس است که با حمایت های ویژه دکتر قاسمی به انجام رسیده است.
گفتنی اســت مجتمع بابک مس بــا ظرفیت تولید 50 هزار تــن کاتد مس و 12 
هزار تن لوله مســی در سال فعالیت می کند. در روش تانک بایولیچینگ با استفاده 
از نوع خاصی از باکتری های غیرمضر محصول نهایی اســتحصال می شــود. دانش 
این تکنولوژی ســازگار با محیط زیســت توســط متخصصین ایرانی طی 5 سال 
پژوهش و تلاش مســتمر ایجاد و راه اندازی شده است. از مزایای اصلی روش تانک 
بایولیچینــگ می توان به حذف کوره هــای ذوب و در نتیجه کاهش قابل ملاحظه 
آلایندگی و همچنین صرفه جویی در مصرف آب و منابع انرژی در راستای حمایت 

از محیط زیست و ایفای مسئولیت های اجتماعی اشاره کرد.
به دنبال کســب این موفقیت ارزشــمند توسط شرکت میدکو، 
مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس ایران طــی پیامی، این 
موفقیت را به شــرکت میدکو تبریک گفــت. در پیام مهندس 

محمدرضا بنی اسدی راد خطاب به دکتر پورمند آمده است:
»خداوند بزرگ را شــاکریم که با مدیریــت و درایت حضرتعالی 
و همت همکارانتــان در آن مجموعه بزرگ صنعتی، طرح بومی 
تولید کاتد مس بــه روش بایولیچینــگ در مجتمع بابک  مس 

ایرانیان از شرکت های زیرمجموعه هلدینگ میدکو به ثمر نشسته 
است.

بی تردید، بهره گیــری این پروژه از دانش و توان متخصصان بومی، 
بدون اتکا به تکنولوژی خارجی، حکایتگر این حقیقت روشن است 

که ایران عزیز ما با اعتماد به سرمایه های عظیم خود و توانایی فرزندان 
ســخت کوش این مرز و بوم، می تواند در راه بومی ســازی و در مسیر 

پیشرفت و تعالی گام هایی بلند بردارد.
اینجانب، بهره برداری از این طرح مهم را که علاوه بر نتایج چشــمگیر 

در عرصــه تولید ملی، ثمرات زیســت محیطی بزرگی نیز در پی دارد، به 
شــما و همه دست اندرکاران این پروژه تبریک می گویم و بهروزی و توفیق 

روزافزونتان را از درگاه خداوند منان آرزومندم.«

شرکت میدکو برای نخستین بار در دنیا اجرا کرد؛ 

تولید کاتد مس با روش نوین بومی در شهربابک
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از  بهره برداری  آســتانه  در   شــرکت مس 
در طول  زیســت محیطی اش  بزرگ ترین طرح 
به عنوان پرسش  اســت.  چهل سال گذشــته 
نخســت، چرا این طرح از اهمیت بسزایی برای 

شرکت مس برخوردار است؟
شرکت ملی صنایع مس ایران در نگاه اول، یک شرکت 
صنعتی است که نخستین وظیفه اش تولید محصولات 
مسی است. صنعت و فعالیت تولیدی در طول دو سده 
گذشته، در ذات خود با محیط زیست تعارض داشته؛ 
هرچند به یمن پیشــرفت تکنولوژی این آســیب ها 
بســیار کم شده است. شرکت مس نیز در طول چهار 
دهه گذشــته، کار اقتصادی انجام مــی داده و به رغم 
اقدامات چشمگیر در حوزه »آب« و »خاک« و اجرای 
طرح های بی شمار زیست محیطی، اما در حوزه »هوا« 
تاثیر منفی بر محیط  زیست گذاشت. سال گذشته با 
بهره برداری از تکنولوژی به روز فلش در کارخانه ذوب 
سرچشــمه، سرعت بخشــیدن به راه اندازی کارخانه 
اســید سولفوریک که یکی از الزامات تکنولوژی فلش 
است، نیز شدت گرفت و قطعا با راه اندازی این طرح و 
تولید اسید، تاثیرگذاری شرکت مس بر محیط  زیست 
به پایین ترین سطح ممکن خواهد رسید؛ به طوری که 
می توان بعد از راه اندازی کارخانه اسید، از صنعت مس 

به عنوان یک »صنعت سبز« یاد کرد.
 آیا ایده تولید حداکثری باعث افزایش تعارض 

بین تولید و محیط  زیست نمی شود؟
در هر صورت در خصوص مســئولیت های مربوط به 
محیط  زیســت باید الزاماتــی را رعایت کنیم. ممکن 
اســت وقتی الزامات را در نظر می گیریم، بین فعالیت 
اقتصادی و محیط  زیست تعارض ایجاد شود؛ چرا که 

باید تولید ادامه داشــته باشد و از طرف دیگر آلودگی 
محیط  زیســت نیز باید به حداقل برســد، اما به این 
دلیل که تجهیزات به روز نیست، در این زمینه با کمی 
مشــکل روبه رو هســتیم. در این زمینه، شرکت مس 
به عنوان یکی از بزرگ ترین شرکت های صنعتی ایران 
و خاورمیانه باید توازن بین فعالیت های محیط زیستی 
و تولید را بیشــتر کند. به خاطر همین موضوع است 
که تاکید کردم در ســونگون، ابتدا باید کارخانه اسید 
سولفوریک به بهره برداری برسد و پس از آن، کارخانه 

ذوب افتتاح شود.
از  با بهره برداری   شــما اشــاره کردید که 
به یک  اسید سولفوریک، صنعت مس  کارخانه 
صنعت ســبز تبدیل می شود و همچنین توازن 
بین فعالیت های تولیدی و محیط زیستی برقرار 
می شود. درخصوص سیاست گذاری شرکت مس 

برای رسیدن به این توازن توضیح دهید.
دو اتفاق خیلی مطلوب امسال رخ می دهد؛ اول اینکه 
مس با بهره برداری از کارخانه اســید ســولفوریک به 
یک صنعت ســبز تبدیل می شــود، دوم اینکه توازن 
بین فعالیت های اقتصادی، محیط زیســت و فعالیت 
اجتماعی در شرکت مس برقرار می شود. شرکت ملی 
مس، یک بنگاه بزرگ اقتصادی اســت که تولید آن 
در GDP کشــور تاثیر دارد. سهم صنعت کشور در 
GDP هفت اســت که مس، یک از هفت را پوشش 
خواهد داد. بنابراین، اگر بخواهیم به سهم مطلوب تری 
در GDP کشــور دســت یابیــم صرفا نبایــد نگاه 
حداکثری به تولید داشــته باشیم، بلکه باید همزمان 
الزامات زیست محیطی در صنعت را نیز رعایت کنیم. 
بنابراین، رسیدن به این توازن، باید به عنوان یک شعار 

و هدف مدنظر باشد. درواقع، نوعی ناهنجاری در سه 
محور فعالیت که اقتصاد، محیط  زیست و فعالیت های 
اجتماعی است، از بین می رود و با یکنواخت سازی این 

سه حوزه همگن می شوند.
 یعنی یکی به دیگری آسیب نمی زند.

بله. این یعنی الان شــرکت مس بــه مرحله تکامل 
رسیده اســت. شــرکت های بزرگ زنده اند و شرکت 
ملی مس هم در چهل سالگی، به مرحله بلوغ و تکامل 

رسیده است.
پیــش از انقلاب، کار چندانی در شــرکت مس انجام 
نگرفت و هنوز به تولید نرسیده بود؛ پس عملا از سال 
61 که شــرکت مس فعالیت تولیدی داشته، اکنون 
دارد به بلوغی می رســد که سه ســرفصل مربوط به 

فعالیتش را همزمان جلو می برد.
همچنیــن امکانات و تجهیزاتی که مــورد نیاز بود تا 
ایــن بالانس برقرار شــود، فراهم شــده و دیگر هیچ 
بهانه ای برای هنجارشکنی نداریم.  باید محیط  زیست 
را حفظ کنیم، همزمان تولید را انجام دهیم و فعالیت 
اجتماعی هم داشــته باشــیم که البته قبلا هم انجام 

می شد.
در مناطقی که معدن داریم، احداث فضای ســبز در 
حال اجراســت، کاشت نهال فعال شده تا در جاهایی 
که در طبیعت عارضه ایجاد می شود، جبران شود که 
این هم اتفاق خوبی اســت و ضرورت دارد شــرکت 
بزرگــی مثل مس، ایــن کار را انجام دهد. همچنین، 
مســائل مربوط به آب و اســتفاده حداکثری از آب و 
بازیافت، بالاتر از حد استاندارد قرار خواهد گرفت و از 
حد استاندارد که 4/ 0 است، الان به 32/ 0 رسیده و 

وضعیت مطلوب تری پیدا کرده است.

درگفت وگو با مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران اعلام شد؛

 ایجاد توازن بین تولید و محیط زیست 
در صنعت مس

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران معتقد اســت با اقدامات انجام شده در صنعت مس، این صنعت مبدل به »صنعت سبز کشور« شده و این گامی 
بزرگ و رو به جلو اســت. به گفته محمدرضا بنی اســدی راد دو اتفاق خیلی مطلوب امســال رخ می دهد؛ اول اینکه مس با بهره برداری از کارخانه اسید 
سولفوریک به یک صنعت سبز تبدیل می شود، دوم اینکه توازن بین فعالیت های اقتصادی، محیط  زیست و فعالیت اجتماعی در شرکت مس برقرار می شود. 

مشروح گفت وگو با مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس را در ادامه می خوانید:
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 دستاوردهای شــرکت مس در چهل سالگی 
پیروزی انقلاب اسلامی چیست؟ در چشم انداز 

1404 چه برنامه هایی برای شرکت مس دارید؟
امسال گرید کشــور را در تولید جهانی مس، از رتبه 
24 به رتبه 20 ارتقا بخشــیدیم. قصد داریم در افق 
1404 جــزو 10 کشــور برتر دنیا باشــیم و باید در 
طرح های توسعه ای تمام تلاش خود را به کار ببندیم.

ظرفیــت تولید کاتــد در مس به وجود آمــده و این 
ظرفیت اکنون 400هزار تن اســت کــه این زنجیره 
ارزش، باید تکمیل شــود. باید تمام تلاش خود را با 
طرح های توسعه بر تولید کنسانتره بگذاریم تا بتوانیم 
زنجیــره ارزش را بالانس کنیم. بالانس کردن زنجیره 
ارزش، یک محور اساسی است؛ یعنی این که ظرفیت 
ذوب در کشــور به وجود آمده، بایــد در زمینه تولید 
کنســانتره نیز تمام تلاش خود را به کار بگیریم و در 

نهایت به جمع 10 کشور نخست دنیا بپیوندیم.
در تولید فولاد الان کشــور ما جزو 10 کشــور برتر 
دنیاســت. در مس هم، با توجه به این که ســه درصد 
ذخایــر مسِ دنیــا را در اختیار داریــم و از این نظر 
هشــتمین کشــور دنیا هســتیم، باید در تولید هم 
یک درصد را به سه درصد برسانیم. اگر این اتفاق بیفتد 
و تولید با ذخیره بالانس شــود، می توانیم در بین 10 

کشور برتر دنیا قرار بگیریم.
همچنیــن باید راهبرد اکتشــافات در شــرکت مس 
تقویت شود و توسعه پیدا کند؛ چرا که توسعه و تولید 
پایدار، به وسیله شتاب و تقویت در اکتشاف امکان پذیر 
است؛ ضمن اینکه ایران، در این زمینه یک کشور بکر 
است که بسیاری از ذخایر آن هنوز کشف نشده است.

در یک ســال آینــده در »کِروِر« به اکتشــافات قابل 
توجهی خواهیم رسید؛ چرا که مثل درآلو، یک معدن 
بزرگ 100 میلیون تنی دارد که اگر کار اکتشاف در 
این منطقه به پایان برسد، می توانیم یک پروژه خوب 

مثل درآلو در کرور راه اندازی کنیم.
همچنین رویکرد شــرکت مس در زمینه اکتشافات، 
بیشــتر در پهنه های محــروم خواهد بــود. درواقع، 
هوشــمندی در این است که اکتشــافات در مناطق 
محروم و ناامن که نیاز به اشــتغال زایی دارند، انجام 
گیرد تا با ساخت کارخانه در این مناطق، تحول ایجاد 

کنیم.
 یکی از موارد، موضوع تامین منابع مالی است 
که ممکن است فروش محصولات ما را با مشکل 

مواجه کند...
اصلا به هیچ عنوان عدم فروش محصولات نداریم.

 در گزارش بهمن ماه نکتــه منفی ای که بود 
اعلام کرده بودند که بــا کاهش فروش مواجه 

شده ایم...
ممکن اســت در یــک دوره کوتاه، رســانه ها چنین 
تیترهایــی بزنند، امــا به هیچ وجه مشــکل فروش و 

کاهش فروش نداریم.
 یعنی همه صادرات ما انجام می شود...

بایــد تمام صــادرات محصــولات را انجــام دهیم و 
فروش داخلی هم ادامه داشــته باشــد. تولید را هم 
باید با حداکثر توان ادامه دهیم. اســتفاده حداکثری 
از ظرفیت تولید، باید شــعار شرکت مس باشد. باید 
طرح ها را با شــتاب و ســرعت جلو ببریم و زنجیره 
ارزش را تکمیل کنیــم و نباید هیچ چیز جلوی ما را 

بگیرد. به امور مالی گفتــه ام تحلیل کنید که فروش 
را در چه ســطحی حفــظ کنیم و در چه ســطحی 
به دنبال ســرمایه گذاری از طریق فاینانس باشیم و در 
چه سطحی افزایش ســرمایه داشته باشیم تا در افق 
1404 به نتیجه برسیم. خانواده بزرگ مس از صدر تا 
ذیل، باید به این مهم اعتقاد پیدا کنند. هرچه از صدر 
به پاییــن می رویم، کارکنان میانی و پایینی کار خود 
را خــوب انجام می دهند و اراده های قوی دارند. البته 
باید بالانس صدر و کف را رعایت و حفظ کنیم. اصلا 
حاضر نیســتم بیان کنم زنجیره ارزش در سونگون را 
به دلیــل تحریم ها متوقف می کنیــم؛ بلکه باید برای 
آن راه حــل پیدا کنیم که ایــن کار را انجام داده ایم.

بــرای افزایش ظرفیت 80هزار تن بــه 120هزار تن 
خاتون آباد هم، حتما باید اقدام کنیم و برای 120هزار 
تن به 200هزار تن، کارگروه تشکیل داده ایم تا به این 
رقم برسیم؛ چرا که در خاتون آباد برای 200هزار تن 
تولید، پالایشگاه ایجاد شــده است. در ذوب هم باید 
به 200هزار تن برســیم. در سرچشمه، کارخانه ذوبِ 
285هزار تن ایجاد شده، اما چرا با 60 درصد ظرفیت 
کار می کند؟ باید اکسیژن پرنت این کارخانه را کامل 

کنیم و به ظرفیت 285هزار تن برسیم.
 لطفا درخصوص اســتفاده از ظرفیت معادن 

کوچک توضیح دهید.
تا سال 1400 برای رسیدن به یک میلیون و 600هزار 
تن کنســانتره، باید 100هزار تن کنسانتره از معادن 
کوچک دریافت کنیم. در حال حاضر، معادن کوچک 
حدود 30 تا 40هزار تن کنســانتره به شــرکت مس 
می دهند؛ بنابراین، 60هزار تن کنســانتره کســری 
داریــم و الان با معــدن ایجو، به عنــوان یک معدن 
کوچک بخش خصوصی، قرارداد 20ســاله داریم که 
خاک تحویل می دهیم و تضمینی کنسانتره خریداری 
می کنیم. در این منطقه، سرمایه گذار تجهیزات را هم 
آماده کرده است. کل کنسانتره تولیدی 226هزار تن 
اســت؛ بنابراین اگر ســالانه چهارپنج شرکت از این 
دست داشته باشــیم، 100هزار تن کنسانتره شرکت 

مس، از معادن کوچک تامین خواهد شد.
از معادن کوچک حمایت  یعنی شرکت مس   
می کند تا 100هزار تن کنســانتره از طریق این 

معادن تامین شود...
بلــه، چند روز آینده در معــدن ایجو که 12 میلیون 
تن ظرفیت دارد، کلنگ زنی داریم که تا ســال آینده، 
کنســانتره را به شــرکت مس تحویــل خواهند داد. 
قرارداد به صورت »B.O.O« اســت کــه کارخانه را 
احداث می کنیم، خاک را هم می فروشیم و کنسانتره 
را خریــداری می کنیــم. قرار شــد در زمینه معادن 
کوچک فعالیت کنیم که معدن ایجو، نخستین اقدام 
در این زمینه اســت و باید بــا چهارپنج معدن دیگر 
قرارداد داشــته باشــیم تا 100هزار تن کنسانتره از 
این طریق آماده شــود. حتی اگــر چاه فیروزه را کنار 
بگذاریــم، درآلو 100هزار تن و دره زار 150هزار تن و 
فلوتاسیون سرباره هم که 18ماهه تمام است، 60هزار 
تن کنســانتره تولید خواهند کرد کــه در 1400 به 
یک میلیون و 500هزار تن کنسانتره خواهیم رسید. 
ما هیچ مشــکلی نداریم. شــرکت ملی مس این قدر 
زیرســاخت های قوی دارد که همه چیز برای رسیدن 
به اهداف آماده اســت و هیچ کس نمی تواند جلوی ما 

را بگیرد، مگر اینکه خودمان کوتاهی کنیم و توســعه 
را تعطیــل کنیم؛ چرا که تجربه کرده ایم هرجایی که 
محکم ایســتاده ایم، به نتیجه رســیده ایم و این مهم 
بایــد برای تمام خانواده بزرگ مس تبیین شــود که 
همــکاران فکر نکنند محدود شــده ایم؛ چرا که هیچ 
محدودیتی وجود ندارد.همین الان 400 میلیون دلار 
کالا در انبارهــا داریم که اگر مقداری تخفیف دهیم، 
تمام محصول را خارجی ها خریداری می کنند، اما چرا 
باید به خارجی ها تخفیــف بدهیم؟ مصرف کنندگان 
داخلی که مهم تر هســتند و باید بــه مصرف کننده 

داخلی تخفیف دهیم.
 همان »چراغی که به خانه رواست...«...

بله. این همان ایرادی است که برخی افراد به صادرات 
می گیرند و می گویند به خارجی ها ارزان می فروشند 
و بــه داخل گران؛ اما ما برعکس عمل کرده ایم. ما در 
این زمینه، در راســتای سیاست های دولت و اقتصاد 

مقاومتی عمل می کنیم.
 از خانواده مس صحبــت کردید و از دوران 
جنگ خاطــره  گفتید. دوره دفــاع مقدس و 
مدیریت در آن شــرایط را تجربه کرده اید؛ در 
مقایسه روحیه کاری ای که در دهه 60 و در دوره 
دفاع مقدس وجود داشت، با روحیه کاری ای که 
الان در فضای کاری دیده می شــود، نظر شما 

چیست؟
در شرکت مس ســعی کرده ایم مســئولیت ها را در 
خانواده به صورت هرمی بــه افراد واگذار کنیم و این 
براســاس همان تجربه ای است که در جبهه به دست 
آوردیم. در دوران دفاع مقدس، فرمانده گردان ها، ابتدا 
آرپی جی زن و تک تیرانداز بودند، اما با شجاعتی که از 
خود نشان دادند، فرمانده گردان شدند و هیچ کس از 
بیرون نیامد که بگوید این فرد فرمانده اســت و باید 
فرمانده گردان باشــد؛ بلکه آدم ها خود را نشان دادند 
و مســئولیت گرفتند. اگر در هر کاری این حرکت را 
اجــرا کنیم و به آدم هایی کــه در کف وجود دارند و 
آدم هــای قابلی هم هســتند، مســئولیت بدهیم تا 
خودشــان را نشان دهند، موفق خواهیم بود. بنابراین 
باید این فرهنگ جا بیفتد. نباید آدم از بیرون بیاوریم؛ 
بلکــه باید از همین خانواده اســتفاده کنیم؛ چرا که 
وقتی افراد خانواده می بینند که اعضایی که بهتر کار 
می کنند، پیشــرفت می کنند و مسئولیت می گیرند، 
تلاش بیشتری خواهند کرد. این موضوع خیلی مهم 
اســت که مدیرهای خوب را از بدنه پیدا کرده و ارتقا 
دهیم. اگر این کار را انجام دهیم، بچه های خانواده با 
انگیزه بیشــتری کار می کننــد. الان، وضعیت خوبی 
داریم. تعجب می کنم برخی دم از ناامیدی می زنند و 
ایــن درحالی اســت که شــرکت ملی مــس خیلی 
قدرتمند و جزو 20 کشور اول دنیاست و می خواهیم 
به رده 10 کشور برتر دنیا هم برسیم. اگر فولاد به این 
مهم دســت یافته اســت، بــه این دلیل اســت که 
شرکت های زیادی در فولاد کار می کنند، اما در مس 
تنها یک شــرکت ملــی مس فعالیــت دارد که این 
اهمیت کار را بیشتر می کند. اکنون، وضعیت مناسبی 
داریم، فقــط باید عمل کنیم و کمتــر حرف بزنیم. 
بهترین تبلیغ، عمل اســت؛ اگر تولیــد را به مرحله 
کامل برســانیم و مشکل محیط  زیست را حل کنیم، 

بهترین تبلیغ خواهد بود. 
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مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
با تاکید بر لزوم توجه به ظرفیت ها و پتانسیل بالای معادن 
در جذب سرمایه های داخلی و خارجی، گفت: منابع صندوق 

متناسب با نیاز معادن کوچک نیست.
 به گــزارش جهان معدن، فریــد دهقانی با بیان اینکه ســرمایه 
صنــدوق تا به امروز 143 میلیارد تومان اســت اعلام کرد: برآورد 
 ما این اســت که بایــد حداقــل 1000 میلیارد تومان ســرمایه 

صندوق باشد.
دهقانی ادامه داد: سال بعد، افزایش سرمایه تا 350 میلیارد تومان 
اســت و در گام بعــدی 700 میلیارد تومان و تا ســال 1400، به 

1000 میلیارد تومان خواهد رسید.
کشورهای دارای پتانسیل های معدنی در تلاش هستند با استفاده از 
امتیازهای متفاوتی که در اختیار دارند سهم بالاتری از سرمایه های 
سرگردان را به خود جلب کنند تا سهم صنعت در اقتصاد آنها بالاتر 

از گذشته قرار گیرد.
وی ادامه داد: در این میان نهادهایی تشــکیل می شــوند که حکم 
پــل ارتباطی با ســرمایه گذاران را داشــته و در واقــع با کارکرد 
 حاکمیتــی و حمایتــی، علاقمنــدان را بــه این بخــش ترغیب 

می کنند.
دهقانــی گفــت: در ایــران این وظیفه بــر عهده صنــدوق بیمه 

سرمایه گذاری فعالیت های معدنی قرار گرفته است.
مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی در بخش 
دیگری از صحبت های خود اظهار کرد: صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت هــای معدنــی، نهادی حاکمیتی در بخش معدن اســت و 
100درصد ســهام این صندوق نیز دولتی و متعلق به دولت است 
 و یکی از اصلی ترین رســالت صندوق هم پوشش ریسک اکتشاف 

بوده است.

کاهش ریسک اکتشاف
دهقانی افزود: یکی از ماموریت های صندوق کاهش ریســک اکتشاف 
اســت. البته ایــن نکته از آنجا مهم اســت که برایــن باوریم هرگونه 
سرمایه گذاری و توســعه در بخش معدن از این مرحله یعنی اکتشاف 

آغاز می شود.
وی با بیان اینکه توســعه معادن مبتنی بر اکتشــاف است عنوان کرد: 
به طورکلی اکتشــاف معادن مرحله ای بسیار پر ریسکی است و هزینه 
بالایی هم می طلبد بنابراین خیلی از صاحبان ســرمایه زیاد تمایلی به 
ورود در این بخش ندارند و صندوق قرار است ریسک این بخش را برای 

صاحبان سرمایه به حداقل برساند.
برنامه معرفی صندوق بیمه معدنی به صاحبان معادن

مدیر عامل صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی با بیان 
اینکه هنوز جامعــه معدنی ایران با واقعیــت و توانمندی ها و کارکرد 
صندوق آشنا نیست گفت: در تلاش هستیم تا ابتدا به بخش صاحبان 
معادن کوچک و متوسط اطلاعاتی از عملکرد و توانمندی های صندوق 
ارائــه کنیم. به این ترتیــب نه تنها روند ارائه خدمــات بلکه به نوعی 
 جریان متفاوتــی از ارائه نقدینگی مورد نیاز این بخش از معادن ایجاد 

خواهد شد.
معدن، کمترین تاثیرپذیری از تحریم ها

دهقانی گفت: بخش معدن جزو بخش هایی است که کمترین تاثیرپذیری 
از تحریم  و آخرین مراحل از تاثیرپذیری را بخش معدن خواهد داشت.

مدیرعامل صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیــت های معدنی افزود: 
ما صادرات گرا هســتیم. محصولات مان همه صادراتی است و بیشترین 
تاثیرپذیری  در بحث تحریم ها مربوط به ماشــین آلات و قطعات یدکی 

قطعا خواهد بود.
وی تاکید کرد: اگر در تامین قطعات یدکی تدبیر لازم را نداشته باشیم، 

ماشین آلات معادن زمین گیر خواهد شد. 

دهقانی مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی مطرح کرد:

گام های صندوق بیمه معدنی برای افزایش سرمایه
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گذشته  دهه های  اتفاقات سیاسی طی 
تاثیرات جــدی در حوزه های مختلف 
اقتصادی، سیاســی و فرهنگی داشته 
است. فشارهای غیرمعقول بر توده های 
مردم در قــرن 18 باعث عکس العمل 
طبقات روشنفکر در  سطح جهانی شد. 
ظهور مارکس و ارائه تحلیل برای عبور 
از تبعیضات نظام تندرو ســرمایه داری 
منجر به بروز مارکسیســم در ســطح 
این روند مورد استقبال  جهانی شــد. 
بسیاری از روشــنفکران در کشورهای 

مختلف قرار گرفت.
مالکیت فردی  نفی  تفکر  این  اســاس 
و اصالــت به ارزش کار انســان ها بود. 
اصولــی کــه در آن شــرایط جذاب 
می نمــود. تفکــر مذکور به ســرعت 
و  روسیه  همچون  بزرگی  کشــورهای 

چیــن را به خدمت خــود درآورد. پس از جنــگ دوم جهانی نیز 
نیمی از اروپا به مجموعه مذکور پیوست. همسایگی ایران با اتحاد 
جماهیر شوروی و حضور روشــنفکران ایران در غرب باعث ایجاد 
موجی از این تفکر در کشــور شــد. اولین گروه مارکسیســتی به 
مدیریت دکتر ارانی که بعدها به نام گروه 53 نفر مطرح شد باعث 
ترویج این فکر در کشــور شــدند. ظهور حزب توده به عنوان یک 
تشــکیلات در دهه 20 و 30 تاثیرات جدی بر طبقه روشنفکری 
ایران با هر عقیده ای گذاشت که در آن غرب، مظهر ظلم و چپاول 

و شرق به عنوان مظهر عدالت تبلیغ می شد.
 در دهه چهل با ظهور گروه های مبارز 

به سه دسته تقسیم می شد:
1-  گروه هایی با عقاید مارکسیستی صرف

2- گروه هایــی همچون ســازمان های مجاهدین با عقاید 
التقاطی

3- گروه های مذهبی
حتی در گروه های مذهبی نیز تاثیــرات از عقاید چپ قابل توجه 
اســت. این گرایش ها با پیروزی انقلاب اسلامی تا حدی خود را 
نشان داد. به رغم حاکمیت کامل نیروهای مذهبی، مصادره اموال 
و کارخانه ها، دولتی کــردن بســیاری از مجموعه هایی که بعضا 
حتی همراه انقــلاب بودند، تصویب قانون کار و مبانی بســیاری 
نشــان دهنده تاثیر این تفکر در کشور اســت که حدود یک قرن 
طول کشید تا ناکارآمدی این سیستم روشن شود. از طرف دیگر 
سیســتم ها با اعتقاد به مالکیت خصوصی به رفع مشکلات خود 
پرداختند. نظام های مالیاتی و تامین اجتماعی باعث شــد شرایط 
اصلاح شود. اقتصاد کشــور ما به دلایل ذکرشده در مسیر دولتی 
بودن قرار گرفت، حتی فروپاشــی اتحاد شــرقی تاثیر چندانی بر 

نداشت. مباحثی همچون اصل  اصلاح 
44 مطرح شــد، ولی بــه  دلیل عدم 
 اعتقاد کارگزاران و مدیران میانی تغییر 
عمده ای حاصل نشــد. متاسفانه هنوز 
از عملکرد  یک واکاوی علمی دقیــق 
مجموعه هــای دولتــی و خصولتی به 
عمل نیامده اســت تا به صورت آماری 
و دقیــق بتوان هزینه هــای غیر قابل 
 تحمل آن را بــرآورد کرد. بنا به گفته 
ســهامدار یکی از مجموعه های بزرگ 
دولتی که با شــرایط جدیــد حداقل 
100 هزار میلیارد تومان سرمایه دارد، 
سود اخذ شده در سال 95 مبلغ 600 
میلیارد تومان بوده است )6/ 0 درصد( 
که در بقیه مجموعه ها نیز تفاوت زیاد 
بزرگ  تخلفــات  عمده  بــود.  نخواهد 
اقتصادی کشور، ریشه در یکی از این 

مجموعه ها دارد.
چه باید کرد؟

شکســت اقتصاد دولتی در دنیا و شرایط ســخت کشور راه چاره 
دیگــری جز عبــور از اقتصاد دولتی به جا نگذاشــته اســت. در 
دوره هایــی با درآمد نفتی، بســیاری از تصمیمــات غیرعقلانی را 

پوشش می دادیم ولی در شرایط فعلی راه حل دیگری نداریم.
1-  مهم ترین موضوع، تغییر دیدگاه نسبت به کارآفرینان در کشور 

است. تا دیدگاه سوسیالیستی اصلاح نشود نمی توان امیدوار بود.
2-  یک بررسی علمی و تجربی از چگونگی عبور کشورهای دیگر 
از اقتصاد دولتی به عمل آورده و از تجارب بشــری که بعضا بسیار 

سودمند هستند بهره ببریم.
3-  ســتاد واگذاری ها با حضور نمایندگان تام الاختیار ســه قوه 
تشکیل شــود تا از بروز هرگونه ضعف و سوءاستفاده جلوگیری به 

عمل آید.
4-  در واگذاری ها دو اصل اهلیت با اســتانداردهای مشــخص و 
رقابت مورد توجه خــاص قرار گیرد. توجه به ایــن دو موضوع با 

جزییات باعث جلوگیری از انحراف در ماهیت موضوع می شود.
5-  در صورت واگذاری صحیح شــاهد افزایش بهره وری، اشتغال 
و رشــد مالیات خواهیم بود. علاوه  بر آن در شرایط بد اقتصادی، 

دولت به منابع جدید دسترسی خواهد یافت.
6-  پس از واگذاری ها از طریق بورس می توان نقدینگی جامعه را 
به سوی واحدهای تولیدی ســوق داد و مشکلات ناشی از حضور 

نقدینگی در شرکت های مالی و... را کنترل کرد.
عبور از اقتصاد دولتی و اطمینان به مردم در جهت اداره عملیاتی 
اقتصــاد دیر یا زود در کشــور اتفاق خواهد افتــاد، تفاوت آن در 

صورت اجرا کاهش هزینه ها خارج از تصور خواهد بود.

پیامـدهای اقتصاد دولتـی

  

     دکترمحمود اسلامیان
             نائب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان
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پانزدهمین کنفرانس ملی روز مهندســی 
به همت انجمن خدمات مهندســی استان 
اصفهان و سازمان مدیریت صنعتی استان 
در ســالن همایش های مجموعه ســیتی 
سنتر اصفهان با حضور دکتر برات قبادیان 
معاون پژوهش و فنــاوری وزارت صمت، 
دکتر قاضی عســگر سرپرســت معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منابع 
انسانی استانداری اصفهان مهندس منصور 
یزدی زاده مدیرعامل شــرکت، جمعی از 
پیشگامان و مسئولین ذوب آهن اصفهان 

برگزار شد.
دکتــر قبادیان در این کنفرانس طی ســخنانی 
گفت: بخشــی از جوانی و نوجوانی بنده در ذوب 
آهن اصفهان گذشــت و خاطرات بســیاری در 
این خصوص دارم و بر اســاس دورانی که در این 
صنعت طی نمودم رشــته تحصیلی ام را انتخاب 

کردم.
وی افــزود: ذوب آهن اصفهان به عنوان یکی از 
صنایع مادر کشــور نقش اساســی و کلیدی در 
توســعه صنعتی ایران داشــته است.بسیاری از 
عزیزانی که در این کنفراس حضور دارند اساســا 
با این شــرکت فولادی زندگی کردند. بسیاری از 
صنایع بزرگ کشور نیز در دامان این شرکت مادر 

صنعتی به رشد و شکوفایی رسیدند.
معاون پژوهــش و فناوری وزارت صمت تصریح 
کرد: طرح توانمندسازی، تولید و توسعه اشتغال 
پایدار طی یک ســال و نیم تدوین شــده است و 
در ابعاد مختلف پژوهشی برای ارتباط صنعت و 
دانشگاه کاملا عملیاتی است و لذا وظیفه همگان 
که از این طرح حمایت داشــته باشند زیرا تحول 

آفرین است.
دکتر قبادیان گفت: در میدان رقابت امروز صنایع 
و بنگاه های اقتصادی می توانند عملکرد موفقیت 
آمیزی داشته باشند که محصولات استاندارد و با 
قیمت مناسب عرضه نمایند که این مهم در سایه 
تحقیق و توسعه به ثمر می نشیند. وی اضافه کرد: 
در ســامانه تاپ، صنایع نیازهای پژوهشی خود 
را فراخوان کرده و دانشگاهیان موضوعات پایان 

نامه و رساله ها را بر این اساس قرار می دهند.

مهنــدس یزدی زاده در حاشــیه این کنفرانس 
عنوان کرد: برنامه و نمایشگاه بسیار خوبی در نظر 
گرفته شده بود که محلی برای ارائه دستاوردهای 
پژوهشی و فنی صنایع مختلف به شمار می رود. 
وی افــزود: ذوب آهن اصفهــان به عنوان اولین 
تولید کننده فولاد در کشــور و دانشــگاه بزرگ 
فنی مهندســی از ابتدای تاسیس نقش موثری 
در آموزش نیروی انســانی داشته است. در این 
نشست نیز مقرر شد با همکاری معاونت پژوهشی 
و فنــاوری وزارت صمت برنامه ریزی های خوبی 
در زمینه های تعامل صنعت و دانشگاه اجرا گردد.

شــایان ذکر است در این کنفراس از سامانه تاپ 
)طرح توانمندســازی،تولید و توســعه اشتغال 

پایدار( نیز با حضور مسئولین رونمایی شد.
مصرف کننده باید از چگونگی تولید 

مطلع باشد
مهنــدس مهرداد تولائیان معــاون بهره برداری 
ذوب آهن اصفهان در دومین همایش حمایت از 
حقــوق مصرف کننده، گفت: این مجتمع عظیم 
صنعتی باور دارد کــه حمایت از حقوق مصرف 
کننــده و تولید کننده در گرو یکدیگر اســت و 

تناقصی ندارد.
وی افزود: حق مصرف کننده اســت که نه تنها 
نســبت به کالا اطلاعات کامل داشته باشد، بلکه 
از مســیر و چگونگی تولید کالا نیز مطلع باشــد 

بنابراین باید در مورد مــواد اولیه، نحوه رفتار با 
محیط زیست، انرژی مورد نیاز و... شفاف سازی 

صورت گیرد.
معاون بهره برداری ذوب آهن در خصوص شیوه 
تولید محصولات ذوب آهن گفت: این شرکت با 
شــیوه کوره بلند، فولاد تولید می کند و لذا تنها 
مصرف کننده عمده زغالسنگ محسوب می شود 
در حالی که ســایر شرکت های فولادی از برق و 
گاز به عنوان حامل انرژی اســتفاده می کنند که 
متقاضی بســیاری دارد اما ذوب آهن گاز و برق 
چندانی مصرف نمی کند و این یک مزیت رقابتی 

برای این شرکت است.
وی افزود: تولید به شــیوه کوره بلند یک مزیت 
رقابتی دیگــر برای ذوب آهــن اصفهان ایجاد 
می کند. در این شــیوه تولید، گازهای فرآیندی 
حاصل تولید کک در خط تولید استفاده می شود 

که منجر به کاهش مصرف گاز و برق می گردد.
مهندس تولائیان با اشــاره به اقدامات ذوب آهن 
اصفهان جهت کاهش مصرف انرژی از جمله آب 
گفت: مصرف آب این شــرکت علیرغم افزایش 
تولید، نسبت به سال 1378، بیش از 50 درصد 
کاهش یافته اســت. در ســال جاری با توجه به 
شدت بحران آب نیز نسبت به سال گذشته بیش 
از 30 درصد مصرف آب در این شــرکت کاهش 
یافته است که حاصل تغییرات تکنولوژیک است.

در پانزدهمین کنفرانس ملی روز مهندسی صورت گرفت:

 رونمایی از سامانه طرح توانمندسازی 
تولید و توسعه اشتغال پایدار ذوب آهن اصفهان
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معاون بهره بــرداری ذوب آهن، قدمت نیم 
قرنــی ذوب آهــن اصفهان را یادآور شــد و 
افزود: این قدمت به معنای این نیســت که 
این شــرکت با تکنولوژی 50 سال گذشته 
کار می کند، بلکه تمام تجهیزات و خط تولید 
این شرکت مدرن و به روز شده است و از آن 
کارخانه روســی نیم قرن پیش، تنها اسکلت 
فلزی و ساختمان ها باقیمانده است. مصرف 
کننــده حق دارد این حقیقــت را بداند که 
محصــولات ذوب آهن با تکنولوژی روز دنیا 

تولید می شود.
وی با اشــاره به صرفــه هزینه 400 میلیارد 
تومانــی ذوب آهن اصفهــان در امر محیط 
زیست طی سال های اخیر گفت: این شرکت 
بزرگ ترین جنگل دست کاشت کشور را دارد 
و حرکت در جهت حفاظت از محیط زیست 

را رسالت خود می داند.
مهنــدس تولائیان، نقش محوری ذوب آهن 
اصفهان در تدوین استانداردهای ملی صنعت 
فولاد کشــور را یادآور شــد و افزود: در این 
شــرکت، 166 نفر در بخش کنترل کیفیت 
فعالیت می کنند و در بخش آزمایشــگاهی 
بیش از 270 نفر مشغول به فعالیت هستند 

تا تمام فعالیت ها در حیطه استاندارد باشد.
معــاون بهره برداری ذوب آهن تصریح کرد: 
این شرکت جهت حمایت از تولید ملی، سبد 
کالای خود را طی سال های اخیر تغییر داده 
و تولید محصولاتی که ســایر شــرکت های 
فولادی کوچک تر قادر به تولید آنها هستند 
را کاهش داده و به ســمت تولید محصولات 
صنعتی رفته است که نیاز به زیرساخت های 

بیشتری دارد.
وی افزود: خوشبختانه در سال 1397، آرزوی 
دیرینــه تولید ریل ملی را محقق ســاخت و 
همچنین تیرآهن بالا پهن با سایزهای بزرگ 
را برای اولین بار تولید کرد. در ســال جاری 
همچنین ریل مترو برای اولین بار در کشور 

تولید شد.
مهنــدس تولائیان گفت: ذوب آهن اصفهان 
تولید محصولاتی که در کشور تاکنون تولید 
نمی شده را رســالت خود می داند و کیفیت 
این محصولات به گونه ایست که باعث شده، 
این شــرکت بتواند نیمی از تولیدات خود را 

به کشورهای دیگر صادر کند.
شــایان ذکر است دومین همایش حمایت از 
حقوق مصــرف کننده، در اتــاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان با حضور 
جمعــی از مســئولین، مدیــران و دســت 

اندرکاران صنعت استان برگزار شد.

وزیر صمت گفت: بخش صنعت ومعدن 
62 درصــد از مالیات و بخش زیادی از 
بیمه کارگری را پرداخت می کند؛ از این 
رو باید به طور ویژه مورد توجه قرار گیرد 
و اگر قرار باشد بانک ها روزی به کمک 

تولید بیایند؛ امروز همان روز است.
مهنــدس رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در نشستي با قائم مقام بانک مرکزی، 
مدیران عامل بانک ها و معاونان وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت ضمن بیان مطلب فوق و با 
تاکید بر اینکه ســال آینــده صادرات موتور 
پیشــران اقتصاد کشور اســت گفت: اولویت 
دولت برای پرداخت تســهیلات؛ واحدهایی 
اســت که در زنجیره تولیــد محصولی قرار 
دارند، مــواد اولیه محصولات اساســی و پر 
مصــرف را تولیــد می کننــد و محصولات 
 آنهــا صادراتی اســت یــا اشــتغال بالایی 

دارند.
وي افزود: اگر تولید آسیب ببیند؛ نه خدمات 
می تواند فعالیت کند و نه مالیاتی از آنها گرفته 
می شــود، در  حالي که بخش صنعت ومعدن 
62 درصــد از مالیات و بخش زیادی از بیمه 
کارگری را پرداخت می کند؛ از این رو باید به 

طور ویژه مورد توجه قرار گیرد.
بــه اعتقاد وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
باید چند مــاه آینده را مدیریت کرد؛ چراکه 

مطمئنا دشمن با شکست روبرو می شود.
مهنــدس رحمانی با اشــاره به حل برخی از 
مشــکلات حوزه صنعت طــي ماه های اخیر 

گفت: بســیاری از واحدهای تولیدی امکان 
تولیــد و فروش در داخل و خارج کشــور را 
دارند، اما به دلیل عدم نقدینگی و سرمایه در 

گردش لازم با مشکل روبرو هستند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین تاکید 
کــرد: برخی از صنایع به دلیل فرســودگی؛ 
انرژی بر هســتند و به محیط  زیست آسیب 
می زننــد و نیاز به نوســازی دارنــد. اگر در 
شــرایط تحریــم نبودیم؛ مطمئنــا یکی از 
درخواست های من از دولت تخصیص منابع 
از صندوق توســعه ملی برای نوسازی صنایع 

بود.
این عضو کابینــه دولت دوازدهم با تاکید بر 
اینکه روزانه قیمت ها در بازار رصد می شــود، 
ادامــه داد: قیمت برخــی از کالا ها افزایش 
نداشــته و حتی روند کاهشــی هم داشــته 
است؛ چراکه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تمام اقلام کالایی اعم از مس و فولاد تا لوازم 
خانگی و موادغذایی و کالا های اساسی را رصد 

می کند.
این عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه 
برخی نوســانات مقطعی است، تصریح کرد: 
مردم نبایــد تحت تاثیر فضــای روانی قرار 
گیرند؛ چراکه به هر میزان مصرف کننده ها 
تقاضا داشته باشــند؛ در کشور قابل تامین 
اســت. به خصوص طي ماه هــای آینده که 
شاید تولید بیش از رقم کنونی افزایش یابد 
و با این افزایش تولیــد قیمت ها متعادل تر 

می شود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جمع مدیران بانکی:

بانک ها به کمک بخش تولید بیایند
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جریان  در  مبارکه  فولاد  گروه  مدیرعامل 
بازدیــد از خطوط تولید شــرکت فولاد 
هرمزگان و دیدار بــا مدیران و کارکنان 
این شــرکت ضمن قدردانی از تلاش های 
مدیران و کارکنان این شرکت و با تشکر 
سال  در  آنان  خانواده های  حمایت های  از 
جاری، اظهار امیدواری کرد در سال آتی 
نیز این شــرکت در راستای اهداف گروه  
فــولاد مبارکه و اعتلای اقتصاد کشــور 

خوش بدرخشد.
 مهندس عظیمیان از شــرکت فولاد هرمزگان 
به عنوان یکی از شــرکت های بســیار موفق و 
منعطف گروه فولاد مبارکــه یاد و اضافه کرد: 
روند روبه رشــد بهــره وری، افزایــش تولید و 
به طورکلی عملکرد خوب این شرکت در فروش 
داخلــی و خارجی و درآمدزایــی برای اقتصاد 
کشور درخور تحســین است؛ ازاین رو شایسته 
است به نحو مقتضی از این عملکرد درخشان و 

اراده کارکنان این شرکت قدردانی شود.
وی بــا اشــاره بــه رکوردها و دســتاوردهای 
بــزرگ و افتخارآمیــز کارکنان این شــرکت 
در ســال 97 گفت: در ســال جاری شاهد به 
ثبت رســیدن رکوردهای ارزشمند در نواحی 
مختلف فولاد هرمزگان و دست یابی به اهداف 
برنامه ریزی شــده بودیم که بدون شک کسب 
ایــن موفقیت ها مرهــون زحمــات مجموعه 

مدیریت، کارکنان شــرکت و پیمانکارانی بوده 
اســت که دغدغه رشد و شکوفایی بیش ازپیش 

فولاد هرمزگان را داشته اند.
مدیرعامــل فولاد مبارکــه درخصوص اهمیت 
دســت یابی به اهداف گروه فــولاد مبارکه در 
ســال آتی تصریح کــرد: در حال حاضر حدود 
50 درصد از تولید فولاد کشــور در گروه فولاد 
مبارکه تولید می شود و اهداف بلندمدت شرکت 
در افق چشــم انداز ســال 1404 و دست یابی 
به ظرفیــت 55 میلیون تن فــولاد به گونه ای 
برنامه ریزی شده است که این شرکت همچنان 
ســهم خود را حفظ کند. بدون تردید یکی از 
شــرکت هایی که می تواند در تحقق این هدف 

موثر باشد، فولاد هرمزگان است.
وی از وجــود ظرفیت هــای متعــدد اســتان 
هرمزگان به ویژه در بخش صنعت فولاد به عنوان 
یکی از مزیت های اصلی توسعه این صنعت در 
این اســتان یاد و اضافه کرد: واقع  شدن فولاد 
هرمــزگان در کنــار ســواحل خلیج فــارس و 
بندرهــای صادراتی برای صــادرات محصولات 
تولیدشــده یکی از ویژگی های بســیار مهم و 

ارزشمند این فولادساز ارزشمند کشور است.
او خاطرنشان کرد: با توجه به این که مسئولین 
عالی رتبه همــواره بر افزایش تــوان صادراتی 
کشــور تاکید کرده اند، شرکت فولاد هرمزگان 
می توانــد بیش ازپیــش در بخــش صــادرات 

غیرنفتی، ارزآوری و تحقق اهداف نظام مقدس 
جمهوری اســلامی خدمات گســترده ای ارائه 

کند.
 وی در بخش دیگری از ســخنان خود ضمن 
قدردانــی از حمایت های مدیران و مســئولان 
محترم اســتان هرمزگان و با اشاره به اهمیت 
ســرمایه گذاری در این استان خاطرنشان کرد: 
بدون شــک با توســعه صنعت فولاد در استان 
هرمــزگان شــاهد ایجاد فرصت های شــغلی 
روزافزون، شکل گرفتن شرکت های پیمانکاری 
بیشتر و افزایش رونق اقتصادی در این منطقه 

خواهیم بود.
مهنــدس عظیمیان با اشــاره به کیفیت بالای 
محصولات فولاد هرمزگان و با تاکید بر این که 
نــام و برند فولاد هرمزگان در داخل و خارج از 
کشور شناخته شده است افزود: با مطالعه طرح 
و برنامه ریزی بسیار دقیق و تامین منابع مالی 
می توان در کوتاه ترین زمان ممکن به ظرفیت 
10 میلیــون تن فــولاد کــه رییس جمهوری 
در بازدیــد از این اســتان بــر آن تاکید کرد، 

دست یافت.
 وی در ادامــه اظهار امیدواری کرد با همکاری 
همه مســئولین ذی ربط بتوان عملیات توسعه 
فولاد هرمزگان را تا پایان خردادماه ســال آتی 
وارد فاز اجرا ســاخت و برای مردم شــریف و 
زحمتکش خطــه هرمزگان و اقتصاد کشــور 

دستاوردهای بزرگی به ارمغان آورد.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در همین راســتا 
از همه مســئولان کشــور و متخصصان حوزه 
صنعت فولاد و بازار سرمایه دعوت کرد تا گروه 
فولاد مبارکه را در تحقق این هدف بزرگ یاری 

کنند.
بــه گفته مهنــدس عظیمیان، شــکل گرفتن 
شــرکت های پیمانــکاری متعــدد و توانمند، 
تولیدکنندگان،  نــزد  فــراوان  مالــی  گردش 
سازندگان و پیمانکاران و واحدهای تامین کننده 
خدمات و درنهایت صلابت بیشتر نظام مقدس 
جمهوری اســلامی، ایجاد فرصت های شــغلی 
متعدد و رفــاه اجتماعی بیشــتر از مهم ترین 
دستاوردهای توســعه صنعت فولاد در استان 

هرمزگان خواهد بود.

عظیمیان در بازدید از خط تولید فولاد هرمزگان:

توسعه صنعت فولاد در هرمزگان، اشتغال زایی
 رونق اقتصادی و رفاه اجتماعی به همراه دارد
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مهندس تقــی زاده مدیر عامل شــرکت 
معدنی و صنعتی گل گهــر در گفت وگو با 
جهان معدن با اشاره به تاکیدات مقام معظم 
رهبری و اهمیت ایشان به مقوله معدن که 
حتی بایستی جایگزین نفت در کشور شود 
بیان کرد: شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
در حال حاضر در چندین اســتان کشــور 
مشغول به انجام عملیات اکتشافی است. در 
استان کرمان )محدوده گل گهر و بین معادن 
از  ایران مرکزی بیش  کنونی( و درمحدوده 

سایر مکان ها مورد توجه قرار دارند. 
وی تصریــح کرد: با توجه بــه آنومالی های ثبت 
شــده در اکتشــافات گذشــته و کنونی، به نظر 
می رسد پتانســیل های بسیاری در این دو ناحیه 
وجود دارند. شــرکت گل گهر در این دو محدوده 
یاد شــده به صورت فعال برای عملیات اکتشافی 
حضور دارد که این حضور با نتایج مثبتی همراه 
بوده اســت. همچنین در راســتای سیاست های 
دولت محترم تدبیر و امید درخواست های لازم در 
جهت اکتشاف در استان سیستان و بلوچستان را 

نیز داده ایم.
مدیــر عامل گل گهــر ادامــه داد: در قدم اول 
عملیات حفاری اکتشافی در محدوده بین معادن 
منطقه گل گهر از نیمه ســال 97 شــروع شد و 
در طی آن تعداد 55 گمانه اکتشــافی حفاری و 
اطلاعات مربوط به آن ثبت و بررسی شده است. 
در این منطقه چندین آنومالی شــامل 11، 7 و 

12 مورد اکتشــاف قرار گرفته انــد که متراژ کل 
حفاری 27 هزار و 700 متر و مقدار ذخیره اثبات 
شده 160 میلیون تن تخمین زده می شود و این 
نتیجه موجب خوشــحالی جدی شده است زیرا 
که طبیعتا تمامی زیرساخت های لازم به منظور 

برداشت سنگ آهن در منطقه وجود دارد.
مهندس تقــی زاده عنوان کرد: با توجه به حجم 
پروژه هــا و طرح ها کــه گل گهر را به ســرآمد 
شــرکت های معدنی و صنعتی تبدیل می کند و 
بایســتی افقی حداقل 40-50 ســاله را طراحی 
کنیم و همین موجب شده است که به طور مثال 
در جنــوب بم و جنوب خراســان رضوي و کویر 
مرکــزی و پهنه هاي بهرام گــور اقدامات جدی 

اکتشافات را انجام بدهیم.
ایــن مقام مســئول با ابــراز رضایــت از نتیجه 
اکتشــافات به ویژه در بخش ایران مرکزی گفت: 
محدوده این اکتشــافات درهجده کیلومتری راه 
آهن بوده و در زمان انتقال آب خلیج فارس خط 
انتقــال از 30 کیلومتری همــان محدوده عبور 
می کند و تمامی این مزیت ها با پشتکاری مجدانه 
و برنامه ریزی و رایزنی های خاص بوجود آمده که 

تمامی امتیازات متعلق به گل گهر شده است.
مهندس تقی زاده تاکید کرد: محدوده اکتشافی 
با تکمیل اطلاعات می تواند نوید بخش یک تحول 
باشد. با توجه به نتایج بدست آمده انتظار ذخایر 

قابل توجه سنگ آهن در منطقه می رود.
وي ادامه داد: با انجام عملیات ژئوفیزیک هوایی 

)مغناطیس ســنجی( در محدوده اسکمبیلو واقع 
در ایران مرکزی در محدوده ای به مســافت 328 
کیلومتر مربع آنومالی هایی از ســنگ آهن )12 
آنومالی( در این محدوده جهت انجام حفاری های 
اکتشــافی در نظر گرفته شد. عملیات حفاری از 
دهم اســفند سال گذشــته در این محدوده آغاز 
شــده که تا کنون 12 هــزار و350 متر حفاری 
مغزه ای در قالب 24 گمانه با هدف اکتشاف سنگ 
آهن انجام شده است. نتایج حاصل از حفاری در 
 B2 . مناطق مذکور نشــان داد که آنومالی های
B4 از پتانســیل لازم جهت انجــام حفاری های 

تکمیلی برخوردار هستند.
محدوده B2: در این محدوده 5 هزار و 470 متر 
حفاری در قالب 7 گمانه انجام شــده اســت که 
ضخامــت تقریبی زون کانه دار در این محدوده ها 
بالــغ بر 200 متــر تخمین زده می شــود. زون 
کانــه دار در یکی از گمانه هــا ضخامت 256 متر 
دارد. عمــق زون کانــه دار از 314 تا 600 متری 
از سطح زمین است. حفاری های تکمیلی در این 

آنومالی در حال انجام است.
آنومالی B4: در این محدوده 3 هزار و 724 متر 
حفــاری در قالب 9 گمانه انجام شــده اســت. 
ضخامت متوسط زون کانه دار در این آنومالی 65 
متر اســت. همچنین زون کانه دار در عمق 100 
متری از ســطح زمیــن قــرار دارد. حفاری های 
تکمیلی جهت تعیین هندسه دقیق زون کانه دار 

در حال انجام هستند. 

مهندس تقی زاده مدیر عامل گل گهر: 

در زمینه اکتشافات معدنی پیشرو بوده ایم
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مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با ابراز 
خرســندی از عملکرد تمامی واحدهای 
شــرکت در ده ماهه منتهی به دی ماه 
ســال جاری گفت: هــدف کارکنان در 
اسمی  به ظرفیت  سال جاری دست یابی 
کارخانــه و تولید یــک میلیون و 500 
با همراهی  که  است  فولاد خام  تن  هزار 
فولاد  زحمت کش  کارکنــان  و  مدیران 
برای  را  خــود  تلاش  تمامی  هرمزگان، 

تحقق این هدف به کار خواهیم بست.
فرزاد ارزانی در بخش نخســت سخنان خود 
ارتقای ایمنی در فولاد هرمزگان را نتیجه به 
کارگیری روزافزون دستورالعمل های ایمنی و 

بازرسی های حین کار دانست.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در ادامه با 
اشاره به رکوردهای درخشان واحد فولادسازی 
گفت: در ده ماهه اول ســال جــاری، تولید 
تختال در شرکت فولاد هرمزگان با 53.737 
تن و 5 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه 

سال قبل به 1.216.515 تن رسیده است.
وی روند کاهشــی مصرف انــرژی در فولاد 
هرمزگان را بســیار ارزشمند دانست و گفت: 
مصرف ویژه آب مجتمع از 3.12 متر مکعب 
بر تن تختال به 2.90 متر مکعب بر تن تختال 

در دیماه 97 کاهش یافته است همچنین در 
مصرف ویژه انرژی حرارتی از  11.8 گیگاژول 
بر تن تختال  به 11.5 گیگاژول بر تن تختال 
در ده ماهه اول ســال 97 کاهش داشته ایم 
و در پــی پروژه های گوناگون در مصرف ویژه 
انــرژی کل از 15.61 گیگاژول بر تن تختال 
)متوسط سال 96( به 15.29 گیگاژول بر تن 

تختال در ده ماهه اول سال 97 رسیده ایم.
ارزانی  بــا تاکید بر این کــه در ده ماهه اول 
سال جاری، تولید آهن اسفنجی با 10 درصد 
افزایش بــه 1.424.642 تــن افزایش یافته 
اســت، گفت: تولید این محصــول در مدت 
مشــابه سال گذشــته 1.297.474 تن بوده 

است.
وی با تاکید بر این که مصارف نسوز، اکسیژن، 
الکترود گرافیتی نیز در این شــرکت کاهش 
الکترود  یافته است، خاطرنشان کرد: مصرف 
 kg/ton در کوره های قــوس الکتریکــی از
1/98 در ســال 96 به kg/ton 1/85  در ده 
ماهه اول ســال 97 کاهش یافته که این امر 
موفقیتی چشمگیر در واحد فولادسازی است. 
وی کسب رکورد 344 ذوب عمر نسوز پاتیل 
را رکوردی بی نظیر در فولاد سازی پیشرفته 
دانست که توســط کارکنان پرتلاش و جوان 

فولاد هرمزگان به ثبت رسیده است.
الکتریکی  قــوس  بازدهــی کوره های  ارزانی 
فــولاد هرمزگان را در ده ماهه ســال جاری 
81.3 درصــد و بازدهــی ریخته گری را 97 
درصد اعلام کرد و افــزود: در این دو بخش 
نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل با افزایش 

مواجه بوده ایم.
مدیرعامل فولاد هرمزگان در بخش دیگری از 
ســخنان خود با اشاره به پروژه های در دست 
اقدام گفت: در مدیریت مهندســی کارخانه 
195 پروژه از بخش های مختلف شــرکت از 
جمله معاونت تکنولوژی و توســعه، معاونت 
خریــد، معاونت بهره بــرداری، معاونت منابع 
انسانی، حراســت و روابط عمومی در دست 
اقدام اســت. همچنین در واحد کنترل کیفی 
آنالیزهای لازم جهت کاهش  و آزمایشگاه ها، 
تعداد آزمون های انجام شــده در آزمایشگاه 
فولادســازی و احیای مســتقیم بــه منظور 

کاهش هزینه ها در حال انجام است.
فــرزاد ارزانــی با اشــاره به روند روبه رشــد 
دســتاوردهای اجرای نظام های مشارکتی در 
فولاد هرمزگان گفــت: در این ده ماه میزان 
مشــارکت کارکنان در نظام مشارکتی کارت 

سبز به 73 درصد رسیده است.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان:

 تولید 1/5 میلیون تن 
فولاد خام  را هدف گرفته ایم
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وی اقدامات انجام شــده در مهندسی صنایع 
شــرکت را چنیــن برشــمرد: پیاده ســازی 
 ISO ایمنــی و بهداشــت  نظــام مدیریت 
45001:2018 و آماده سازی جهت دریافت 
گواهینامــه، پیاده ســازی نظــام مدیریــت 
زیست محیطی ISO 14001:2015 و آماده 
دریافت گواهینامه، خودارزیابی  سازی جهت 
تعالی سازمانی و اســتخراج پروژه های بهبود 
و طراحی سه ســاله نقشه راه تعالی، ممیزی 
صدور گواهی نامــه ISO50001 در مهرماه 
97، ارزیابی اهداف اســتراتژیک ســال 97، 
ممیزی داخلــی ISO9001 در دی ماه 97، 

تدوین اهداف استراتژیک سال 98 و ...
وی خاطرنشــان کــرد: در بخــش فناوری 
اطلاعات بیش از 20 پروژه توســعه سیستم 
انجام شــد که می توان به برخــی از آن ها از 
جمله: اســتقرار سیستم قیمت گذاری جهت 
با مشخص  بیشتر مشــتریان  اعتمادســازی 
کــردن پارامترهــای تاثیرگــذار در قیمت؛ 
استقرار سیســتم نوین آزمایشگاه، راه اندازی 
سیســتم حمــل مکانیــزه جهــت افزایش 
ســرعت بارگیری محصول، برقــراری ارتباط 
شرکت های  اداری  اتوماســیون  سیستم های 
فولاد هرمــزگان و فولاد مبارکــه، راه اندازی 
زیرساخت BI )هوش تجاری(، سیستم بومی 

سازی و ... اشاره نمود.
با تاکید  مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان 
بر این که  بومی ســازی در زمینه مواد اولیه، 
و ماشین آلاتی که مصرف  قطعات، تجهیزات 
عمومــی در صنایع کشــور دارنــد در میان 
مدت ســبب خودکفایی کشــور می شــود. 
گفت: این شــرکت با ایجاد یــک دپارتمان 
در ســاختار رسمی  بومی ســازی  مســتقل 
خود، توجه به بومی ســازی را بیش از پیش 
در برنامه هــا قرار داده اســت. این بخش در 
قالــب گروه های کاری، با گــروه بهره برداری 
و بخش خرید و تحقیق و توســعه همکاری 
کرده و سعی می کند با همکاری شرکت های 
دانش بنیان و صنایع داخلی کشــور، نیازهای 
داخلی شرکت را برطرف نماید. وی در ادامه 
اشــاره ای به پروژه های جدید فولاد هرمزگان 
در حوزه بومی ســازی داشــت و  طراحی و 
به روش جذبی  ساخت آب شــیرین کن دریا 
با اســتفاده از انرژی خورشــیدی، طراحی و 
ســاخت ابزار لبه یاب هوشمند مورد استفاده 
در فرآیندهای فرزکاری و ماشین کاری، فعال 
احیا  نمودن کاتالیست های مســتعمل واحد 
مســتقیم با استفاده از دی اکسید کربن فوق 

بحرانی و ساخت کریســتالیزاتور را اهم این 
پروژه ها دانست.

ارزانی با اشــاره به اینکه در طراحی و توسعه 
فعالیت های گسترده ای   )R&D( محصولات 
انجام  شــده اســت گفت: برقراری تعاملات 
گســترده و تعریف پروژه های متعدد با بیشتر 
دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری سراسر 
کشور در راستای بومی سازی، فراخوان بیش 
از 20 پروژه پژوهشــی با هدف آینده پژوهی 
صنعــت فــولاد و افزایــش ارزش افــزوده 
با  گســترده  همکاری  تولیــدی،  محصولات 
واحد تحقیق و توسعه فولاد مبارکه و تعریف 
و انجام پروژه های پژوهشــی مشترک و عقد 
با پژوهشکده  تفاهم نامه همکاری پژوهشــی 
فــولاد در جهــت رفــع نیازهای پژوهشــی 
شــرکت فولاد هرمــزگان از طریــق تعریف 
پروژه های پژوهشــی مشــترک و بازنگری و 
تدوین گردشــکارهای واحد تحقیق و توسعه 
با همکاری واحد تحقیق و توســعه شــرکت 
فولاد مبارکه، حمایــت از طرح ها و ایده های 
محققین در راستای کاهش هزینه ها و بهبود 
از مهم ترین فعالیت های  فرآیندهای تولیــد، 

این بخش است.
وی با اشــاره به رشــد 25 درصــدی فروش 
داخلی فولاد هرمزگان گفت: میزان فروش ده 
ماهه در بازارهای داخلی و خارجی از مرز یک 
میلیون تن گذشــته و درآمد شرکت از محل 

این فروش 26 درصد رشد داشته است.
وی با بیان اینکه شــرکت فــولاد هرمزگان 
موفق به کسب عنوان پیشــرو در بین 100 
شرکت برتر شــد، گفت: توانستیم با 34 پله 
صعود نســبت به سال گذشــته رتبه 42 را 
در بین شــرکت های برتر ایران کسب کنیم. 
انتخاب شرکت های  مهمترین شــاخص  وی 
پیشــرو از بین 500 شــرکت برتر را رشــد 
ســریع و ارتقای رتبه فروش در چهار ســال 
گذشــته  عنوان کــرد. وی همچنین گفت: 
میزان ســودآوری و بهــره وری  از مهمترین 

شاخص های انتخاب شرکت های برتر است .
ارزانی کســب عنــوان صادر کننــده نمونه 
اســتان را برای چهارمین سال متوالی را نیز 

از افتخارات شرکت در حوزه فروش دانست.
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمــزگان، تامین 
نیازهای صنعتی کشور از طریق بومی سازی 
محصولات و اســتفاده از ظرفیت های داخلی 
را در جهــت منویات مقــام معظم رهبری و 
سیاســت های کلان کشور دانســت و اظهار 
داشــت: شــرکت فولاد هرمزگان در همین 

راســتا با  تمام توان ســعی خواهد کرد نیاز 
صنایع داخلی به گریدهــای ویژه فولادی را 
برطرف نماید. وی با اشاره به ساخت 5 گرید 
جدید گفــت: از 5 گرید آلیــاژی ویژه تولید 
شده، یک گرید مربوط به صنعت استراتژیک 
مخازن تحت فشــار و دو گرید استحکام بالا 
مربــوط به صنعــت لوله جهــت کاربردهای 
خاص در پروژه های عمرانــی و دو گرید نیز 
جهت صنایع دریایی و نیروگاهی می باشد که 
پیش از این، اسلب مورد نیاز این محصولات 

از خارج از کشور تامین می شد.
  ck50 وی خاطر نشــان کرد: با ساخت گرید
در سومین جشــنواره ملی نوآوری محصول 
برتر ایرانی، موفق بــه دریافت لوح و تندیس 
ساخت محصول برتر شدیم. وی کسب نشان 
لیاقت حمایــت از تولید ملی در جشــنواره 
حاتم را افتخــاری دیگر برای فولاد هرمزگان 
و دلیلی بر عزم این شــرکت بر بومی سازی 

محصولات دانست.
 مدیرعامل فولاد هرمزگان با اشــاره به نقش 
فــولاد هرمزگان در امر اشــتغال زایی، تعداد 
نیروی انســانی شاغل در شــرکت را 1590 
نفر اعلام کرد و افزود: در این شــرکت بیش 
از 2.170 نفــر نیــز در قالب شــرکت های 

پیمانکاری مشغول کار می باشند.
ارزانــی در ادامه با قدردانــی از قهرمانی های 
تیم های ورزشــی شــرکت فولاد هرمزگان و 
موفقیت های فرزنــدان کارکنان که موفق به 
کسب مدال در مســابقات کشوری و جهانی 
شــده اند، اظهار امیدواری کرد: خانواده فولاد 
هرمــزگان همواره در همــه عرصه ها خوش 

بدرخشند.
وی در ادامــه، تعهــد فــولاد هرمــزگان به 
مسئولیت های اجتماعی خود را فرصتی برای 
خدمت بــه جامعه دانســت و اضافه کرد: در 
ماه های گرم سال جهت جبران کمبود برق با 
خــارج کــردن یکــی از کوره هــای واحــد 
فولادســازی از مــدار تولید از تولید بیشــتر 
تختال چشم پوشــی گردید تا مردم شــریف 
استان در رفاه بیشــتری باشند. ضمن این که 
این شــرکت با مشارکت در جشــن گلریزان 
ستاد دیه )آزادسازی زندانیان جرائم غیرعمد(، 
مشــارکت در ضیافت ماه مبــارک رمضان و 
طــرح تکریم مددجویان هلال احمر اســتان 
هرمزگان، مشــارکت در طرح تکریم ایتام با 
همــکاری کمیته امداد امــام خمینی )ره( و 
سایر اقدامات مشابه همواره تلاش کرده است 

به جامعه خود خدمت کند. 
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بازنگری اســتراتژی های گروه  همایــش 
فولادخوزستان با شعار مدیریت بهای تمام 
شده، تولید ایمن و سبز و با هدف تحول در 
زنجیره ارزش گروه فولاد خوزستان برگزار 

شد.
این همایش با حضور محمدکشــانی مدیرعامل، 
اعضای هیات مدیره، معاونان، مدیران و روسای 
فولاد خوزســتان و شــرکت های تابعه در سالن 
همایش هتل مارینا پارک جزیره کیش انجام شد.

در آغــاز همایــش، مهــران عبــاس زاده مدیر 
استراتژی و تعالی سازمانی، با خوش آمدگویی به 
حاضران در همایش، برنامه و اهداف نشست هم  
اندیشــی و بازنگری برنامه استراتژیک را تشریح 
نمود و گفت: پروژه های پایداری جزو پروژه های 
کلیدی هســتند که در برنامه های سال 97 بوده 
و در حوزه برنامه های توسعه در سال 98 نیز در 

نظر گرفته شده است.
عبــاس زاده درباره مدیریــت اثربخش فناوری 
اظهار داشــت: شرکت فولادخوزســتان با عمل 
به شــعار مدیریت بهــای تمام شــده - تولید 
ایمن و ســبز به جرگه صنعت سبز، وارد شد و 
تحقق این امر همکاری تمامی ســطوح سازمان 
 را طلــب می کنــد، زیــرا تنها به یــک بخش 

مربوط نمی شود.
و  زیرســاخت ها  یکپارچه ســازی  دربــاره  وی 
ارتباطات اذعان داشــت: تمامی اطلاعات گروه 
فولاد خوزســتان در مرکز اطلاعات و داده ها به  

صورت متمرکز وجود دارد. شاید بتوان گفت این 
الگــو برای اولین بار به صورت یکپارچه مدیریت 
می شــود که از نقاط قوت حوزه ســرمایه های 

اطلاعاتی شرکت است.
محمد کشــانی مدیرعامل فولاد خوزســتان در 
سخنان خود در این مراسم گفت: شرکت فولاد 
خوزستان با حرکت به سمت توسعه پایدار، یک 
سوم ظرفیت خود را در تولید پوشش داده است.

وی با اشاره به تملک ســهام شرکت های فولاد 
شــادگان، صنعتی و معدنی توسعه ملی و فولاد 
ریل گفت: طرح های توســعه  ای شــرکت فولاد 
خوزســتان باید در راســتای تولید و تامین نیاز 
آهن اسفنجی، کنســانتره و جابجایی مواد و به 
جهــت افزایش ارزش افزوده و افزایش ســود از 

محل درآمد سایر شرکت ها باشد.
کشــانی با اشــاره به توانایی های مالی و تجربه 
نیروی انســانی فولاد خوزســتان اظهار داشت: 
استراتژی رشد بنگاه در راستای تکمیل زنجیره 
ارزش، یکــی از اهداف اساســی شــرکت فولاد 
خوزســتان است که گروه فولادی باید در خارج 

از محدوده نیز فعالیت کنند.
وی با تاکیــد بر حفظ تولید پایــدار 3 میلیون 
و 800 هزارتــن، افزود: در اســتراتژی ترســیم 
شده برای فولاد خوزســتان در سال 98، تولید 
پایدار بــر مبنای کیفیت و نوع ســبد محصول 
برنامه ریزی شده  است و بر اساس بازار به سمت 

تولید محصولات خاص پیش خواهیم رفت. 

کشانی با اشــاره به تولید بالای اسلب در آینده 
تصریــح کرد: در حال حاضر یک میلیون و 500 
هزار تن اسلب تولید شده است و در طرح توسعه 
نیز یک میلیون و دویســت هزار تن پیش بینی 
کرده ایم. مصرف کننده اســلب فولاد خوزستان 
عمدتا شرکت فولاد اکســین است و تنها تولید 
ورق مــلاک نیســت و باید برای دســتیابی به 
محصولات دیگر نیز تلاش کنیم؛ ســرآمد شدن 
را در عمل نشان می دهیم و باید در همه  صنایع 
مرتبــط با تولید فولاد با کیفیــت و قدرت وارد 

شویم.
کشــانی درباره نقش معاونین در سامان دهی و 
حاکمیت گروه فولادخوزســتان اذعان داشــت: 
برای تحقق اهداف شــرکت نیاز است معاونین 
سیاســت های هماهنگ و همسو در حوزه منابع 
انسانی، تامین اقلام استراتژیک و اهرمی، حوزه 
فروش محصولات و خدمات شــرکت های گروه، 
توســعه و اجرای پروژه ها، سیاست های مالی و 
نقدینگی، همسویی بهره برداری در زنجیره تولید 
و پشتیبانی های فنی و مهندسی توجه ویژه ای 

داشته باشند.
وی با اشاره به صیانت از محیط زیست و تحول 
در اجــرای پروژه های زیســت محیطی و تبدیل 
شدن به صنعت ســبز بیان داشت: اگر مباحث 
محیط زیســت به صورت جدی پیگیری نشود، 
موفقیتی نخواهیم داشت. همچنین اگر به  مقدار 
50 درصد هزینه های ســالانه زیســت محیطی 

 دستیابی به تحول در زنجیره ارزش 
گروه فولاد خوزستان
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پرداخت شده برای پروژه تعریف شود، به صنعت 
سبز دست خواهیم یافت. محیط زیست یکی از 

مباحث اصلی در بودجه سال 98 می باشد.
وی با بیان بازنگری ســاختار سازمانی متناسب 
با فرآیندها و سیستم های مکانیزه جدید گفت: 
بعضی از بخش ها به فعالیت خود برای پیشگیری 
از توقف تولید ادامه می دهند، اما برخی از نیروها 
شــناخت کافی بر انجام فرآیند کاری که انجام 
می دهند نداشته و نیاز به اطلاع رسانی دارند. تا 
پایان ســال جاری بازنگری فرآیندها انجام و از 
سال آینده ممیزی شرکت بر اساس فرآیندهای 

جدید صورت می پذیرد.
کشــانی با اشــاره به ارائــه برنامه منســجم و 
هماهنگ جذب استعدادها و نیروی کارشناسی 
نخبه و ارائه برنامه توانمندسازی سطوح مختلف 
با هدف جانشین پروری اثربخش اظهار داشت: 
در لایه های ســازمانی نیروهایــی وجود دارند 
که باید آنان را کشــف نمــود. آزمون ها، نمرات 
و گزینش نیروها باید به ســویی برود که منجر 
به کشف استعدادها برای جایگاه های مورد نیاز 
باشد زیرا جذب نیرو، از محل نیروهای سازمان 

خواهد بود.
مدیرعامــل درمــورد تدویــن و تصویب جامع 
اهداف و برنامه های استراتژیک و عملیاتی گروه 
فولاد خوزســتان ) بودجه جامــع گروه( اعلام 
داشــت: این حرکت انجام شده و جلسه پایانی 
ســال در اسفندماه با اســتخراج نکات مثبت و 

منفی آن به تمامی اعضای گروه ابلاغ می شود. 
وی با بیان نظام کنترلی مکانیزه برنامه و بودجه 
جامــع گروه، بر پایش ماهیانــه و ارائه گزارش 
ماهیانــه انحرافــات، تحلیل علــل و برنامه ای 
جبرانــی، اهداف اســتراتژیک و شــاخص های 

کلیدی تاکید نمود.
کشــانی در زمینه ثبــت مکانیــزه برنامه های 
بهبــود و اقدامــات اســتراتژیک و ارائه گزارش 
ماهیانه پیشــرفت برنامه هــا در تمامی حوزه ها 
و شــرکت های گروه گفــت: گزارش گیری ها به 
همان ســان که صحیح است باید مکانیزه گردد. 
گزارش  دهــی از حالت اپراتــوری باید به گونه 
سیســتمی تغییر نماید. برای این که اطلاعات و 
تصمیم گیری ما به روز شــود، باید به داشبورد 

مدیریتی برسیم.
وی دربــاره توجــه ویژه به کیفیــت و تنوع در 
محصول و نوآوری و بهبود فرایندها و فعالیت های 
برگرفته از تفکر و مدیریت جهادی، خاطرنشان 
کرد: شــرکت فولاد به طور حتــم قابلیت تولید 
سفارشــات را دارد. مکانیزم، تجهیزات و نیروی 
متخصص به جای خود، اما مدیریت فروش باید 
بخش تولید ســفارش ســال آتی خود را اعلام 

نماید.
مدیرعامل درباره نهادینه نمودن تفکر تعالی در 
تمامی سطوح و هم افزایی تصریح نمود: رسیدن 
به تعالی و سرآمد شدن در صنعت فولاد آغاز راه 
است و با داشتن مدرک آن مسئولیت سنگین تر 

می شــود. حفظ وضعیت موجود و ارتقای سطح 
کار لازمه ســرآمد بودن اســت. با برنامه ریزی 
برای ســال آینده، تمام سطوح فولاد خوزستان 
باید متعالی گردند. برای متعالی شدن، آموزش 
مفاهیم تعالی ســازمانی از سطوح بالا تا سطوح 
پایین کارگری همچون چارت ســازمانی، برای 

نهادینه شدن آن لازم است.
وی با درخواســت بــر عهده گرفتــن ماموریت 
تعالی شــرکت فولاد خوزستان از گروه حاضران 
در جلســه برای نهادینه کــردن آن در تمامی 
ســطوح فولادخوزستان گفت: هرکس نسبتی با 
فولادخوزستان دارد، جزو گروه فولاد خوزستان 
اســت. پیمانکاران نیز چه بلند مدت چه کوتاه 
مدت باید بــا تفکر فولادخوزســتان انجام کار 

نمایند.
مدیرعامل فولادخوزستان در پایان سخنان خود 
ضمن تشــکر از تمامی کسانی که در این شرایط 
تحریم و سخت توانسته اند فولاد خوزستان را به 
جایگاه خود برســانند خاطر نشان کرد: به نوبه 
خود از جانب اعضای هیــات مدیره، از تک تک 
کارکنان و ســهامداران تشکر می نمایم و تشکر 
ویژه ای نیــز از اعضای هیات مدیره دارم، زیرا با 
هماهنگی و یک دســت بودن هیات مدیره منجر 
بــه ارتقــای جایــگاه شــرکت خواهیم شــد. 
ریســک پذیری که هیات مدیــره کنونی برای 
پیشبرد شرکت و دست یابی به تندیس سرآمدی 

انجام می دهد، بی نظیر است.
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در مجمع عمومی فوق العاده شرکت چادرملو که به منظور افزایش سرمایه این 
شرکت در سالن تلاش برگزار شد؛ با افزایش سرمایه شرکت  معدنی وصنعتی 
چادرملو)سهامی عام( از مبلغ  33 هزار و 500 میلیارد ریال فعلی به 67 هزار 

میلیارد ریال در 2 مرحله موافقت شد.
بــه گزارش جهان معدن؛ در این جلســه که با حضور اعضــای هیات مدیره و بیش 
از 91 درصد از ســهامداران این شــرکت برگزار شــد؛ پس از انتخاب دکتر شیری 
نماینده شــرکت سرمایه گذاری امید به عنوان رییس مجمع؛ آقایان قائمی راد و رضا 
یزدخواســتی به عنوان  ناظران و نمایندگان سازمان بورس  و اوراق بهادار و موسسه 
حسابرســي رایمند و همکاران و رسمیت یافتن این جلسه؛ مهندس محمود نوریان 
مدیرعامل شرکت چادرملو و دبیر این مجمع در گزارش هیات مدیره با اشاره به میزان 
ســرمایه شرکت در زمان تأســیس که 10 میلیون ریال بوده و آخرین سرمایه ثبت 
شــده که 33 هزار و 500 میلیارد ریال اســت، اظهارداشت: بر اساس اطلاعیه صدور 
مجوز افزایش سرمایه مورخ 97/11/17 سازمان بورس  و اوراق بهادار تهران؛ شرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو )ســهامی عام( در نظر دارد سرمایه خود را از مبلغ 33 هزار 
و 500 میلیــارد ریال به 67 هزار میلیارد ریال )معادل 100 درصد ســرمایه فعلی( 

طی دو مرحله از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی افزایش دهد.
مهندس نوریان همچنین افزود: این افزایش سرمایه در مرحله اول 31 درصد سرمایه 
فعلــی یعنــی از مبلغ 33 هزار و 500 میلیارد ریال به 44 هزار میلیارد ریال از محل 
مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی و در مرحله دوم از مبلغ 44 هزار میلیارد 
ریال  به 67 هزار میلیارد ریال )معادل 69 درصد سرمایه فعلی( از محل مطالبات حال 

شده سهامداران و آورده نقدی است.
وی در خصــوص منابع تأمین افزایش ســرمایه از ابتدا تاکنــون گفت: آورده نقدی 
ســهامداران در آخرین ســرمایه به میزان یک هزار و 134  میلیارد ریال و تبدیل 
مطالبات حال شــده سهامداران به میزان 32 هزار و 366 میلیارد ریال بوده است. با 
توجه به ثبت آخرین مرحله افزایش سرمایه شرکت در تاریخ  96/11/07 به میزان 
33 هزار و 500 میلیارد ریال از مجموع 77 هزار و402  میلیارد ریال ســود ســنوات 

79 لغایت 95، مبلغ 32 هزار و 366 میلیارد ریال معادل 42 درصد کل سود به عنوان 
مطالبات حال شده سهامداران به سرمایه تبدیل شده است. 

مدیرعامل شرکت چادرملو همچنین گفت: به موجب رهنمود دریافتی از سهامداران 
عمده و تصمیم هیات مدیره این افزایش ســرمایه به منظور اجرای طرح ها و ســایر 
سرمایه گذاری های شرکت است و هزینه های اجرایی آن به شرح ذیل  برآورد مي شود:

خلاصه اقدامات انجام شده مربوط به موارد و طرح های مورد نظر 

:)D19 الف( احداث و بهره برداری از معدن جدید )طرح آنومالی
مهندس نوریان در ادامه افزود: شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو یکی از شرکت های 
بزرگ ســنگ آهنی کشــور است که طی ســال هاي اخیر در راستای تکمیل زنجیره 
ارزش افزوده در زمینه فرآوری سنگ آهن؛ سرمایه گذاری های سنگینی انجام داده است. 
این شرکت در سال 96 حدود 9 میلیون و 400 هزار تن کنسانتره سنگ آهن تولید و 
به مجتمع صنعتی چادرملو، فولادمبارکه و فولاد خوزستان عرضه کرده است. در حال 
حاضر نیز تقریباً 22 درصد از کنسانتره مورد نیاز صنایع فولادي کشور توسط شرکت 

در مجمع عمومی فوق العاده تصویب شد؛

 تصویب افزایش سرمایه چادرملو 
به رقم 67 هزار میلیارد ریال

مبلغ )میلیارد تومان( نـام و مـوضـوع طـرح
1,923 )D19 احداث و بهره برداری از معدن جدید )طرح آنومالی

920 جبران مخارج بابت مشارکت نقدی 
در افزایش سرمایه های شرکت های سرمایه پذیر

328 جبران مخارج بابت سرمایه گذاری های انجام شده 
در اجرای طرح کارخانه احیاء مستقیم

96 جبران مخارج بابت خرید تجهیزات و ماشین آلات )اقلام سرمایه ای(
221 جبران مخارج سرمایه گذاری انجام شده در اجرای طرح کارخانه  فولاد

3,488 جمـع مصـارف
منابع مورد نظر:

3,350 افزایش سرمایه از محل مطالبات و آورده نقدی صاحبان سهام
138 منابع داخلی

3,488 جمـع منـابع
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چادرملو تأمین می شــود. از طرفی دیگر بر اساس برآوردهای صورت گرفته حدود 65 
میلیون تن از ذخیره معدن فعلی باقیمانده و پیش بینی ها حاکی از آن اســت که طی 
4 تا 5 سال آینده این ذخیره با حفظ تولید به میزان وضعیت فعلی به پایان می رسد. 
وی با یادآوری اینکه طي چند سال اخیر بارها نسبت به رو به اتمام بودن ذخایر معدني 
این شرکت تأکید شده است، گفت: شرکت چادرملو برای دستیابی به هدف تولید 55 
میلیون تن فولاد در افق  1404 کشور؛ نیازمند بهره برداری از ذخایر جدید سنگ آهن 
است. در صورتی که این شرکت قادر به تامین منابع اولیه در داخل کشور نباشد؛ به 
ناچار مجبور به واردات اســت که این امر نیز مغایر با سیاســت های داخلی شرکت و 

همچنین اهداف استراتژیک طرح جامع فولاد می باشد. 
مهندس نوریان افزود: آنومالی D19 یکی از پهنه های معدنی شناســایی شده برای 
استخراج سنگ  آهن است که در استان یزد و کویرمرکزی ایران و در فاصله هوایی 30 
کیلومتری معدن کنونی چادرملو واقع شده است. از نظر فاصله نیز در بهترین نقطه 
از لحاظ موضعیت معدن کنونی و ماشــین آلات و تجهیزات موجود شرکت چادرملو 
قرار دارد که مشــکلات حمل ونقل سنگ آهن را برای کارخانه های تولید کنسانتره 
مرتفع می کند. وی گفت: پس از 12 سال پیگیری های مستمر؛ مجوز اولیه استفاده 
از ذخیره ســنگ آهن آنومالی D19 با ذخیره تقریبی 70 تا 100 میلیون تن برای 
شرکت های معدنی وصنعتی چادرملو و سنگ آهن مرکزی ایران صادر شده است. در 
همین راستا شرکت معدنی واکتشافی )دشت یوز دره انجیر( سال 95 براي تسهیل در 
راهبری موضوع تأســیس شــد. کار بر روی آنومالی  D19 برای اکتشاف به میزان 2 

سال و برای باطله برداری بین 3 تا 4 سال زمان می برد. 
ب( جبران مخارج سرمایه گذاری های انجام شده:

مدیرعامل شرکت چادرملو اظهارداشت: با توجه به مصارف برنامه ریزی شده بابت جبران 
هزینه های  سرمایه ای طرح های توسعه اي از جمله اصلاحات سخت افزاری در طرح های 
فولاد و احیا از قبیل شارژ آهن اسفنجی داغ، سیستم پیشرفته بـازیـافت آب مصرفی، 
افـزایش نوسانات نرخ ارز، افزایش سطح عمومی قیمت ها و سایر هزینه های مستقیم و 

غیرمستقیم؛ موجب افزوده شدن مبلغ 549 میلیارد تومان 
شده که به عنوان مخارج باقیمانده براي تکمیل طرح های 
توســعه اي شرکت در افزایش ســرمایه فعلی منظور شده 
است. در همین راستا اصلاحات انجام شده موجب افزایش 
تولیــد فولاد از یک میلیون تن به یک میلیون و 300 هزار 

تن در سال خواهد شد.
همچنین این شــرکت از بابت جبران مخارج تجهیزات  و 
ماشین آلات )اقلام سرمایه ای( نیز مبلغ 96 میلیارد تومان 

در افزایش سرمایه فعلی منظور کرده است. 
ج( جبران مخارج انجام شده بابت مشارکت 
در افزایش سرمایه و سرمایه گذاری در سهام 

شرکت های سرمایه پذیر:
مهنــدس نوریان در ادامه کـــل مخـــارج جبـــران 
سـرمایه گـــذاری های انجام  شده را مبلغ 920 میلیارد 
تومان اعلام کرد و افزود:  از این رقم؛ مبلغ 837 میلیارد 
تومــان آن مجموع مشــارکت های نقــدی و یا تبدیل 
مطالبات حال شــده به افزایش سرمایه و با هدف حفظ 
درصد مالکیت خود در شــرکت های سرمایه پذیر بوده و 
مبلغ 83 میلیارد تومان نیز بابت ایجاد سرمایه گذاری در 

سهام شرکت های سرمایه پذیر پرداخت شده است.
بر اساس همین گزارش در پایان سخنرانی مدیرعامل شرکت 
چادرملو سهامداران  حاضر در مجمع با عنایت به مفاد گزارش 
توجیهی افزایش سرمایه؛ گزارش بازرس قانونی و اطلاعیه 
صدور مجوز افزایش سرمایه به شماره 974/489894-096 

مورخ 97/11/17 ادارۀ نظارت بر انتشار و ثبت اوراق بهادار سرمایه ای سازمان بورس واوراق 
بهادار، پیشنهاد ارائه شده در مورد مراحل افزایش سرمایه به شرح ذیل را تصویب کردند: 

مرحله اول: 
افزایش سرمایه از مبلغ 33 هزار و 500 میلیارد ریال به مبلغ 44 هزار میلیارد ریال 

در سال جاری و از محل آورده نقدی و تبدیل مطالبات حال شده سهامداران.
تعداد سهام قابل انتشار: 10  میلیون و 500 هزار  سهم 

ارزش اسمی هر سهم: 1 هزار ریال 
مبلغ افزایش سرمایه: 10 هزار و 500 میلیارد ریال 

مرحلۀ دوم: 
تفویض اختیار از سوی مجمع عمومی فوق العاده به هیات مدیره شرکت براي افزایش 
سرمایه از مبلغ 44 هزار میلیارد ریال به مبلغ 67  هزار میلیارد ریال حداکثر ظرف 
مدت دو ســال پس از تحقق افزایش ســرمایه مرحله اول و از محل آورده نقدی و 
تبدیل مطالبات حال شده سهامداران )از محل سود سال مالی 97 و سال مالی 98(. 

اصلاح اساسنامه: 
همچنین اصلاح اساسنامه شرکت چادرملو به شرح مندرج در بند »الف« ماده »2« 

اساسنامه به شرح زیر به تصویب رسید:
»اکتشــاف، اســتخراج، مهندســی، تکنولوژی، طراحــی، احداث و بهره بــرداری از 
معادن وصنایع معدنی وابسته، پایین دستی، جنبی و تکمیلی و همچنین تولید کنسانتره، 
ســنگ آهن دانه بندی، گندله، آهن اسفنجی و فولاد« که پس از تایید و دریافت مجوز 

از سازمان بورس، اصلاح و به بند )ب( ماده 2 اساسنامه موضوع زیر نیز اضافه شد. 
احداث و بهره برداری از تمامي واحدها و تاسیسات نیروگاهی و تولید و فروش انرژی برق.

مهندس نوریان در پایان این مراســم به نمایندگــی از طرف اعضای هیات مدیره از 
مساعدت ها و رهنمودهای سهـامداران حقیقی و حقوقی که همواره در راستای انجام 
وظایف محوله از سوی مجامع عمومی از این شرکت حمایت لازم را مبذول داشته اند؛ 

تقدیر و تشکر به عمل آورد. 



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست وششم  اسفند 97 42
Jahane Madan

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

22 میلیون و 467 هزار و 671 تــن معامله کالا به ارزش 775 
تریلیون و 675 میلیارد و 203 میلیون و 684 هزار ریال حاصل 
معاملات بورس کالای ایران از ابتدای سال 97 تا پایان ماه بهمن 
بوده است. این معاملات در رینگ محصولات صنعتی و معدنی، 
کشاورزی، پتروشیمی، فرآورده های نفتی و بازار فرعی به اضافه طلا به 
صورت همزمان انجام شده و در شــرایطی که حجم معاملات نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته 8 درصد کاهش حجم داشته اما در پایان 11 
ماهه ســال 97 در ارزش معاملات 73 درصد افزایش دیده می شــود؛ 
گفتنی اســت که ســنجش حجم و ارزش معاملات به استثنای طلا و 

قراردادهای آتی در نظر گرفته شده اســت. همچنین لازم به یادآوری 
است که نوع معاملات در طول این مدت به صورت نقدی، سلف و نسیه 
با احتســاب قراردادهای آتی، قراردادهای اختیار معامله، سلف موازی 
استاندارد، گواهی ســپرده کالایی و صندوق سرمایه گذاری ادامه یافته 

است.
همچنین در طول 11 ماهه قراردادهای آتی نیز به حجم 14 میلیون و 707 
هــزار و 779 تن و به ارزش 815 تریلیون و 74 میلیارد و 584 میلیون و 

23 هزار ریال و نیز 115 کیلوگرم طلا مورد معامله قرار گرفت.

در طــول مــدت 11 ماه معاملات بورس کالای ایران تا پایان بهمن ماه 97، در رینــگ  محصولات صنعتی و معدنی در مجموع 6 میلیون و 812 هزار و 344 
تن کالای صنعتی و معدنی به ارزش 284 تریلیون و 97 میلیون و 146 هزار ریال مورد معامله قرار گرفت. در طول این یازده ماه رینگ محصولات صنعتی و 
معدنی با در اختیار داشتن 36.6 درصد از ارزش کل معاملات در صدر جدول ارزشی قرار گرفت؛ کالای معاملاتی در این رینگ شامل آلومینیوم، روی، فولاد، 
مس، کنسانتره، کنتسانتره مولیبدن، سنگ آهن، آهن اسفنجی و سیمان است. گفتنی است که علیرغم افزایش 54 درصدی ارزش معاملات رینگ محصولات 

صنعتی و معدنی در یازده ماه گذشته حجم این معاملات 15.4 درصد کاهش یافته است.

رینگ محصولات صنعتی و معدنی در یک نگاه

تــا پایان بهمــن ماه 97، در گروه آلومینیوم در مجمــوع 94 هزار و 380 تن 
انواع آلومینیوم به صورت نقدی معامله شــده است، ارزش این حجم از معامله 
به 16 تریلیون و 93 میلیارد و 742 میلیون و 180 هزار ریال رســیده اســت. 
گزارش عملکرد بورس کالا در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته بیانگر این 
اســت که حجم و ارزش معاملات آلومینیوم به ترتیب 13.23 و 115 درصد 

افزایش داشته است.

از ابتدای سال مالی 97 تا پایان بهمن ماه، فعالیت بورس کالای ایران 
در گروه روی، در مجموع 4 هزار و 435 تن روی به ارزش 1 تریلیون 
و 193 میلیــارد و 301 میلیون و 645 هــزار ریال مورد معامله قرار 
گرفته اســت. معاملات گروه روی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
404 درصد رشــد در حجم معاملات و 981 درصد رشــد در ارزش 

معاملات نشان می دهد.

رویآلومینیوم

در طول مدت 11 ماه ســال جاری در گروه ســنگ آهن 370 هزار تن 
ســنگ آهن به ارزش 1 تریلیون و 174 میلیــارد و 805 میلیون ریال 
معامله شده که از این میزان 5 هزار تن سنگ آهن به ارزش 26 میلیارد 
ریال مورد معامله سلف و 365 هزار تن سنگ آهن به ارزش 1 تریلیون 
و 148 میلیارد و 805 میلیون ریال مورد معامله نقدی قرار گرفته است؛ 
مقایسه معاملات گروه سنگ آهن در مدت یازده ماهه سال 97 با مدت 
مشابه سال گذشته بیانگر آن است که حجم و ارزش معاملات این گروه 

به ترتیب با 73 و 17 درصد کاهش روبرو بوده است.

در گروه فولاد از ابتدای سال تا پایان بهمن، در مجموع 5 میلیون و 881 هزار و 258 
تن فولاد به ارزش 193 تریلیون و 580 میلیارد و 44 میلیون و 951 هزار ریال معامله 
به صورت نقد و سلف انجام گرفته است؛ از این میزان 5 میلیون و 559 هزار و 431 
تن فولاد به ارزش 182 تریلیون و 870 میلیارد و 883 میلیون و 237 هزار ریال به 
صورت سلف و میزان 321 هزار و 827 تن فولاد به ارزش 10 تریلیون و 709 میلیارد 
و 161 میلیون و 714 هزار ریال به صورت نقدی معامله شده است؛ مقایسه معاملات 
گروه فولاد نســبت به مدت مشــابه سال گذشته بیانگر این است که علیرغم کاهش 
7 درصدی در حجم معاملات اما ارزش معاملات افزایش 38 درصدی داشته است. 

فولادسنگ آهن

نگاهی به عملکرد رینگ محصولات صنعتی و معدنی بورس کالا تا پایان بهمن 97؛

 کاهش حجم در برابر افزایش ارزش 
معاملات بورس کالا

اکرم شعباني
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در طول یازده ماهه سال 97 تا پایان بهمن ماه، در گروه آهن اسفنجی 191هزار و 500 تن معامله حجمی به ارزش 2 تریلیون و590 میلیارد و 32 میلیون ریال 
مورد معامله قرار گرفته که از این میزان 15 هزار تن آهن اسفنجی به ارزش 188 میلیارد و 623 میلیون ریال به صورت سلف و 176 هزار و 500 تن آهن اسفنجی 
به ارزش 2 تریلیون و 401 میلیارد و 409 میلیون ریال به صورت نقدی معامله شــده اســت؛ معاملات گروه آهن اسفنجی در مجموع نسبت به دوره مشابه سال 

گذشته 2453 درصد افزایش حجمی و 3231 درصد افزایش ارزشی داشته است.

آهن اسفنجی

از ابتدای سال 97 تا پایان بهمن ماه، در مجموع 23 هزار تن سیمان به ارزش 
30 میلیارد و 953 میلیون ریال به صورت نقدی مورد معامله قرار گرفته است؛ 
حجم و ارزش معاملات گروه ســیمان در طول یازده ماهه ســال 97 نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 10 و 2 درصد کاهش نشان می دهد.

سیمان
در طول یازده ماهه ســال 97 در مجموع 34 هزار و 
650 تن خاک روی بــه ارزش 202 میلیارد و 111 
میلیــون و 400 هزار ریال مــورد معامله نقدی قرار 

گرفته است.

روی )معدنی: خاک روی(: 

در این گروه از ابتدای ســال تا پایان ده ماهه، 321 تن کنســانتره به ارزش 2 
تریلیون و 800 میلیارد و660 میلیون و 92 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته 
که حجم و ارزش معاملات این کالا بر اســاس این جدول و نســبت به مدت 

مشابه سال گذشته به ترتیب بیانگر 47 و 175 درصد افزایش است.

کنسانتره
در طول این دوره ده ماهه در گروه کنسانتره مولیبدن با 4 هزار 
و 660 تــن معامله به ارزش 2 تریلیــون و 662 میلیارد و 482 
میلیــون و 300 هزار ریــال در رده دوم جدول ایــن گروه قرار 

گرفته است.

کنسانتره مولیبدن

حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادنام کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 

لغایت 03/ 12/ 1396
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 

در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 12/03/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (
000000سلف آلومینیوم

000000نسیه
%115%83,3507,486,299,28094,38016,093,742,18013/23نقدي 
%5/7%1/4%115%83,3507,486,299,28094,38016,093,742,18013/23جمع 

%0/4%0/1%981%880110,400,0004,4351,193,301,645404نقدي روي 
%33%9/78-6,162,205137,329,881,5135,559,431182,870,883,237سلف فولاد

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%230%154,7033,249,409,284321,82710,709,161,714108نقدي 
%68/3%86/3%38%7-6,318,612140,606,793,3575,881,258193,580,044,951جمع 

000000نسیهمس
%101%11/1-233,55030,729,332,585207,58561,865,463,845نقدی 
%21/8%3/0%101%11/1-233,55030,729,332,585207,58561,865,463,845جمع 

%1/4%0/01%208%2671,249,088,8653963,844,051,20348نقدی کنسانتره
%1/1%0/1%61%17-6,1901,882,785,1305,1403,031,089,790نقدی کنسانتره مولیبدن 

%100-%100-14,30082,620,00000نقدی کک
__

____005,00026,000,000سلف سنگ آهن

%17-%73-1,364,5001,382,818,840365,0001,148,805,000نقدی 
%0/4%5/4%15-%73-1,364,5001,382,818,840370,0001,174,805,000جمع

%256%5,00053,000,00015,000188,623,000200سلف آهن اسفنجی 
%9603%2,50024,750,000176,5002,401,409,0006960نقدی 
%0/9%2/8%3231%7,50077,750,000191,5002,590,032,0002453جمع

%0/011%0/34%2-%10-25,60031,707,40023,00030,953,000نقدی سیمان
%100-__0178,985,50500نقدی * خودرو 

__

%0/071%0/51____0034,650202,111,400نقدی روی ) معدنی :خاک روی (
%33%9/5-6,167,205137,382,881,5135,579,431183,085,506,237سلف کل بازار

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%117%35-1,885,84046,408,196,8891,232,913100,520,088,777نقدی 
%100/0%100/0%54%15/4-8,054,749183,818,580,9626,812,344283,605,595,014جمع کل

%20/55-%64-316496,521,923115394,502,132نقدی ** طلا 
* به تعداد 200 عدد خودرو سراتو طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** واحد طلا : کیلوگرم

در گروه مس از ابتدای سال جاری تا پایان یازده ماهه در مجموع 207 هزار و 585 
تــن مس به ارزش 61 تریلیون و 865 میلیارد و 463 میلیون و 845 هزار معامله 
شده است؛ بررسی تغییرات یازده ماهه این گروه در سال 97 نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته بیانگر این است که حجم معاملات با کاهش 11.1 درصدی روبرو بوده 

در حالی که ارزش معاملات این گروه 101 درصد افزایش داشته است. 

شــرکت بورس کالای ایران تا پایــان بهمن ماه ســال 97 در مجموع  115 
کیلوگرم طلا به ارزش 394 میلیارد و 502 میلیون و 132 هزار ریال به صورت 
نقدی معامله کرده است که بر اساس اطلاعات موجود در جدول عملکرد یازده 
ماهه بورس کالا در ســال 97 حجم و ارزش معاملات این گروه نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته به ترتیب 64 و 20.55 درصد کاهش نشان می دهد.

مس طلا
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عدم موفقیت در پیش بینی و مدیریت ریسک 
مدیر پروژه باید اطلاعات و پیش بینی های مورد نیاز را جمع آوری کرده و در اختیار اعضای 
تیم قرار دهد که آنها، دنبال ایده هایی برای پا سخگویی به ریسک ها باشند. مدیریت ریسک 
به معنیِ شناســایی، ارزیابی و اولویت بندیِ ریســک ها می باشد که از طریق به کارگیری 

هماهنگِ منابع، برای به حداقل رساندن آن نیاز به نظارت و کنترل اتفاقات است.
گاهی، پروژه ها به گونه ای  که برنامه ریزی شده اند پیش نمی روند؛ بنابراین مدیریت ریسک 
یکی از مســائل مهم و از جمله چالش های مدیریت پروژه می باشــد. یک مدیر پروژه باید 
بداند چگونه می تواند با بودجه و منابعی که در دست دارد، ریسک هایی را که در هر زمان 

ممکن است پیش بیاید را مشاهده و مدیریت نماید. 
این ریسک ها در تمام زنجیره پروژه باید بررسی گردند که می توانند عدم قطعیت در بازار 
مالی، نقص های پنهان در برنامه پروژه یا عوامل ناشناخته ای  باشند که بر موفقیت پروژه 

تاثیر می گذارند.
ریسک ها به دو دسته )الف(: خارج از دست سازمان مانند افزایش نهاده های قیمت تمام 
شده بیش از میزان پیش بینی اولیه، دیرکرد پرداخت صورت وضعیت ها توسط کارفرما، 
ایجاد تحریم های سیاسی جدید برای کشور، تغییر قوانین واردات کالا و به طور کلی تمامی 
مواردی که ناشی از تغییر ناگهانی تصمیم گیری های دولت، کارفرما یا کشورهای خارجی 
می باشد. )ب(: ریسک های ناشی از عدم شناخت اولیه مانند عدم شناخت از زمینی که 
برای اولین بار می بایست حفاری شود، عدم شناخت از جامعه محلی که می بایست برای 
اولین بار در آن منطقه حفاری شــود، عدم شــناخت قوانین برای شرکتی که برای اولین 
بــار در خارج از محدوده قانونی خود می بایســت حفــاری کند، مثل حفاری در خارج از 
کشور و سایر عدم شناخت ها دسته بندی می شود. شناسایی و پیش بینیِ احتمال وقوع 
هر ریســک می بایست در مرحله آغازین پروژه انجام گیرد، برای پیش بینی ریسک های 
دسته )الف( می بایست در قرارداد کار به صورت کامل و کلی پیش بینی های لازم صورت 
گرفته باشد. وجود تعدیل های سالانه و ارزی، وجود کامل شرایط فورس ماژور به همراه 
پیش بینی تصمیمات ناگهانی دولت در شرایط فورس ماژور، وجود جرایم دیرکرد پرداخت 
صورت وضعیت ها و به طور کلی پیش بینی هر آنچه تغییر در آن در خارج از سازمان تاثیر 
مستقیم بر فعالیت حفاری دارد می بایست در قرارداد کار حفاری پیش بینی و آورده شود.

برای پیش بینی ریسک های دسته )ب( حتما می بایست از تجربیات تیم های قبل که در 
منطقه حفاری یا فعالیت های دیگر اکتشافی کرده اند مانند تیم های پی جویی، ژئوفیزیک 
یا ژئوشیمی استفاده گردد. هر آنچه اطلاعات اولیه بیشتری جمع آوری شود، ریسک ها 
قابلیت پیش بینی خواهند داشــت و می توان قبل از بروز آن راهکارهای مدیریت آن را 

بررســی و برای مواجهه با آن راه کار داشــت. شناســایی منطقه قبل از شروع هر کاری 
می بایست در زمان بندی برنامه پروژه وجود داشته باشد و برای آن منابع مالی و انسانی 
پیش بینی شده باشد. چنانچه تیم پروژه ریسک ها را شناخته باشد، اعضای تیم می توانند 
به راحتی برای تعیین احتمال و تاثیر رخداد هر ریسک اقدام نمایند و در این صورت آنان 
می توانند با بهره گیری از تجزیه وتحلیل آلترناتیوها، از بروز آن پیشگیری کنند و یا از طریق 
استراتژی های مُسکن احتمال وقوع یا شدت تاثیر آن را کاهش داده و یا حتی برنامه ای 
جهت واکنش نشان دادن قبل یا پس از رویدادن ریسک، پیش بینی نمایند. بزرگ ترین 
خطر؛ انتظار تا زمانیست که رویداد ناسازگار بالفعل شود و سپس به دنبال راهکار آن باشیم.
به طور کلی اگر چه پیش بینی هر ریســک بالقوه ای  غیرممکن اســت، اما با برنامه ریزی 
اســتراتژیک و جمع آوری اطلاعات از قبل، مدیران پروژه می توانند پیش بینی کنند که 
کدام بخش از زنجیره پروژه ممکن است در طول انجام پروژه مشکل ایجاد کرده، هزینه بر 
و زمان بر شده و در نهایت پروژه با شکست مواجه شود. با این اطلاعات، او می تواند اقدامات 

کنترلی را که می تواند به آنها در مواجه شدن با ریسک ها کمک کند، توسعه دهد.
چالشِ تخصص ناکافی تیم پروژه 

میزان کیفیت یک تیم بستگی به کیفیت اعضای آن تیم دارد. اغلب اوقات، اعضای یک تیم 
بر اساس در دسترس بودن شان تعیین می شوند و تخصص آنها در نظر گرفته نمی  شود. 
اگر اعضای تیم به اندازه کافی ماهر نباشند و آموزش ندیده باشند، در انجام وظایف شان 
با چالش مواجه شده و این موضوع توسعه و پیشرفت پروژه را با ریسک مواجه می کند. 

پروژه های حفاری، ســطح خاصی از دانش و تخصص را می طلبد، بنابراین بســیار مهم 
اســت که مدیران پروژه ســوال های اساسی تشکیل تیم را جواب داده و با توجه به پاسخ، 
صحیح تصمیم بگیرند. ســوالاتی مانند: آیا اعضای تیم نیاز به آموزش دارند؟ آیا نیاز به 
فردی با مهارت های بیشتر در تیم احساس می شود؟ آیا نیروهای ناکارآمد اضافه بر نیاز 

در تیم حضور دارند؟ 
همچنیــن، ویژگی هــای فردی اخلاقی تیم مانند عدم مســئولیت پذیری و جوابگویی، 
فرافکنی و عیب جویی از یکدیگر که می تواند موجب ضربه وارد کردن به پروژه شود، باید 

مورد بررسی قرار گیرد.
 گاهی می توان پیش بینی یک مشــاور خارج از شــرکت برای بهبود کار را در هزینه ها 
پیش بینی کرد. می بایســت مجموعه مهارت های لازم برای اجرای وظایف کاری تعیین 
شــده را مســتند کرد و نقاط قوت و ضعف هر یک از اعضای تیم را مورد تجزیه و تحلیل 
قــرارداد. در صــورت لزوم، برای تقویت دانش و مهارت آنها و از بین بردن فاصله مهارتی 

موجود، آنها را آموزش داد. 

چالش های مدیریت پروژه در صنعت حفاری اکتشافی
 در کتاب اصول مدیریت پروژه دکتر ادیک باغدارسیان، مدیریت پروژه این 
گونه تعریف شده است: "تخصیص، پیگیری و کاربرد منابع برای رسیدن به 
اهداف مشخص در یک دوره زمانی خاص را مدیریت پروژه می گویند." یک 
مدیر پروژه می بایست کنترلِ اجرایِ دقیق و کاملِ برنامه تدوین شده برای 
پروژه را در دست داشته باشــد، به طوری که هنگام خروج از برنامه بتواند با تشخیص 
علل و طرح اقتصادی ترین فعالیت ها، پروژه را به نزدیک ترین حالت ممکن در مســیر 
اولیه و اصلی خود بازگرداند. برای این منظور می بایســت در هر لحظه وضعیت واقعی 
پروژه را با برنامه مقایسه کند و اگر روند مورد نظر مطابقِ برنامه نباشد با انجام اقدامات 
اصلاحی بتواند واقعیت پروژه را با برنامه منطبق کند. در راستای به سرانجام رساندن 
موفق یک پروژه، چالش های فراوانی می تواند باعث کاهش کارایی، عدم اثربخشــیِ 
فرآیندها، افزایش هزینه ها، افزایشِ زمان پیش بینی شده و در نهایت منجر به شکست 

پروژه شود. 
نگاه جامع و کلــی بر تمامیِ زنجیره پروژه الزامی اســت، در این مطلب کوتاه مجال 
پرداختن به مقوله گســترده و عمیق زنجیره پروژه در حفاری اکتشافی نیست. باید 
توجه داشت که، زنجیره پروژه از چندین قسمت که انجام کامل و دقیق پروژه به آنها 
وابسته است شــامل "زنجیره تامینِ" لوازم و تجهیزات: شامل وارد کنندگان، تولید 
کنندگان و تعمیر کارها، "زنجیره دانش" و مدیریت شامل: مدیران رده بالایی پیمانکار، 
نیروهای متخصص حفاری و مشاوران خارجی، "مشتریان" شامل: کارفرما و دستگاه 
نظارت، "عوامل دور" مانند دولت، مجلس و تحریم های کشورهای خارجی، "میزبانان" 
مانند جامعه محلی روستاهای نزدیک یا عشــایری که پروژه در زمین هایی که کوچ 
راه آنان اســت صورت می گیرد، "پرســنل پروژه" و "عوامل موثر بر پرسنل" مانند 
خانواده های آنان و ... تشــکیل شده است؛ یک مدیر پروژه جهت نیل به اهداف اصلی 

پروژه می بایست تمامی موارد زنجیره پروژه را بررسی و در نظر داشته باشد.
 در این فرصت تلاش خواهد شد به مختصری از چالش های پرتکرار موجود در پروژه های 
حفاری اکتشافی و راه های احتمالی و جلوگیری یا برطرف کردن آنها با کمترین هزینه 
و زمان ممکن، مورد بررســی قرار گیرد. قســمتی از چالش های موجود در مدیریت 

پروژه های حفاری در هفت دسته تقسیم بندی شد که شامل موارد زیر می باشد:

مهندس حمید پاکزاده
جانشین مدیر پروژه های شرکت خدمات اکتشافی کشور
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باید توجه داشــت که پرکارترین نیروها، ماهرترین نیروها نیســتند. تشخیص اینکه یک 
حفار یا تعمیرکار از تخصص کافی برخوردار است یا خیر، زمانی دشوارتر خواهد شد که 
خود شــخص نداند تا چه اندازه کارآمد و یا ناکارآمد اســت. بهتر است مدیر پروژه، چک 
لیستی از تخصص های موردنیاز در حفاری تهیه کرده و سپس، صادقانه، مهارت های هر 
یک از اعضای فعلی را با آنچه که در لیســت خود دارد مقایســه کند. با انجام این ارزیابی، 
مدیر پروژه می تواند تیمش را از طریق آموزش های تکمیلی مورد نیاز، و عدم استفاده از 
نیروهای اضافه کامل و کارآمد کند. همیشه باید دانست که لزوما در دسترس بودن یک 

فرد، برای او یک مهارت نیست و نباید آن را در تیم تخصصی وارد کرد.
برقرار نشدن ارتباط موثر بین تیم پروژه با مدیران سطح بالای پیمانکار، 

کارفرما و یا نظارت در طول دوره پروژه
در پروژه هــای حفاری نباید اجازه داد که شــکاف هایی بین تیم پروژه، مدیران ســطح 
بالایی، کارفرما و دستگاه نظارت ایجاد گردد. برگزاری بازدیدها در محل پروژه و جلسات 
برنامه ریزی شده با حضور کارفرما و دستگاه نظارت و آگاه نمودن آنان از وضعیت کنونی 
پروژه مفید فایده خواهد بود. اینگونه جلســات برای جمع آوری اطلاعات مورد نیاز نیز 
مفید خواهد بود و به تیم پروژه اطمینان خواهد بخشــید که انتظارات و توقعات مدیران 
بالادستی و کارفرما تاکنون به نحو احسن برآورده شده است. در صورتی که مدیر پروژه 
فقــط بــر روی عناصر داخلی پروژه تمرکز کرده و ارتباط دوطرفه و صادقانه ای  با مدیران 
بالا دستی، کارفرما و نظارت برقرار نکند و آنها را از فازهای حساس و بحرانی پروژه با خبر 
نسازد چالش های بسیاری  پروژه را در بر خواهد گرفت که بعد از آن، برطرف کردن این 

مشکلات بسیار دشوار و فرساینده خواهد بود.
در واقع ارتباط ضعیف از مواردی اســت که موجبِ تاخیرِ مکانیســمی پروژه خواهد شد. 
مدیر پروژه باید نقش مســیر ارتباطی را بین اعضای تیم پروژه، مدیران ســطح بالایی و 

کارفرما ایجاد کند.
مهارت های ارتباطی بزرگ ترین دارایی مدیر پروژه است. هنگامی که شما دستورالعمل ها را 
ارائه می دهید، سوال می پرسید، در جستجوی اطلاعات هستید و یا گزارش می دهید، )چه 
با اعضای تیم پروژه، چه کارفرما و نظارت و چه مدیران سطح بالایی( همواره چالش عدم 
برقراری ارتباطات کامل وجود دارد. ارتباطاتِ صحیح منجر به انجام موفق پروژه خواهد 
شد. در این مسیر می بایست راهی برای آگاه کردن کلیه ذی نفعان از اطلاعاتی که مورد 
نیازشان است، توسعه داده و با سطوح دسترسی مورد نیاز و حجم مورد نیاز در اختیار آنان 
قرار داد )ارائه اطلاعات بیشتر از نیاز ذی نفعان مضر و غیر ضروری است(. یک مدیر پروژه 
باید بداند که به چه دلیل، چه اطلاعاتی، چه حجمی از اطلاعات، چگونه و در چه زمانی 
در اختیار چه شخص یا اشخاصی قرار گیرد تا در راه حصول هدف، اثربخشی داشته باشد.

تعیین مهلت زمانی غیرمنطقی
ضرب العجل های زمانی چالشی است که اغلب مدیران پروژه و اعضای پروژه با آن مواجه 
هســتند، انتظارات غیرمنطقی مدیران رده بالای شــرکت و یا کارفرما، این مهلت ها را در 
ابتدای پروژه یا حین پروژه ایجاد می کند. باید در نظر داشــت که اگر برنامه های زمانی 
پروژه در مرحله آغازین به صورت غیرمنطقی تعیین شده باشد، پروژه با کاهش بهره وری 
یا حتی شکست مواجه می شود. باید به درخواست های غیر معقول پاسخ محکم و منفی 
داد و برای ضرب العجل های واقعی تر مذاکره کرد. در این مذاکرات برنامه ریزی خلاقانه، 
تجزیه وتحلیل آلترناتیوها و ارتباطات حقیقی و صادقانه با درخواســت کنندگان ضرب 
العجل، لازم و مفید خواهد بود.  در گام بعد و در مرحله ای فراتر،  با تعیین آنکه کدامیک از 
ضرب الاجل ها با توجه به اهداف پروژه امکان پذیر هستند و با ایجاد ارتباط بین برنامه پروژه 
موردنظر با برنامه  زمانی دیگر پروژه های در دست )با جابجایی نیرو یا دستگاه و تجهیزات 
به صورت کمکی و موقتی( می تواند در کاهش استرس ناشی از سررسید ضرب العجل های 
غیرواقعی، اثربخش واقع شد. این مهلت زمانی حینِ انجام پروژه باعث بالا بردن فشار کاری 
بر پرســنل و ماشــین آلات و افزایش نرخ خرابی و اتفاقات ایمنی و سلامت برای پرسنل 
خواهد شد. توقفات در این نوع پروژه ها از بزرگ ترین عوامل هزینه زا هستند. در صورت 
بروز توقفاتِ ناشی از اتفاقاتِ ایمنی و خرابی دستگاه ها نه تنها ضرب العجل  خواسته شده 
میسر نمی شود، بلکه احتمالا فرآیند پروژه در مجموع در زمان طولانی تر و با هزینه بیشتر 
انجام خواهد شد. نرمش در برابر این چالشِ غیر منطقی، موجب خسارات جبران ناپذیر 

به پیمانکار و در نهایت کارفرما خواهد شد.
تغییر در محدوده پروژه

یکی از قواعد مدیریت پروژه آن اســت که "تغییر"، اجتناب ناپذیر اســت! اما آنچه ایجاد 
دشواری می نماید و باید از آن دوری کرد، تغییرات پیش بینی نشده و کنترل  نشده است. 
یک پروژه حفاری ممکن است در محدوده ای  مشخص شروع شود، اما هنگامی که تعدادی 
گمانه حفاری و بررســی شــد، محدوده های دیگری که مدنظر کارفرماست می تواند به 

شرکت ابلاغ شود که ناگزیر به انجام این جابجایی ها هستیم. 
این موضوع اغلب نتیجه توسعه یک پروژه خارج از اهداف برنامه ریزی شده برای پیمانکار، 
از ســوی کارفرما می باشــد. این گونه تغییرات، مدیران پروژه و اعضای تیم شان را در یک 

چالش سختی قرار می دهد که پیش بینی نشده بوده و می تواند منجر به کاهش بهره وری، 
افزایش هزینه، افزایش ریســک هایِ پیش بینی نشــده و افزایش زمان انجام پروژه شوند. 
تغییرات برنامه ریزی نشده، باعث تاخیر و هزینه هایی می شوند که در بودجه پیش بینی 
نشده اند. مدیر پروژه باید درخواست های تغییر را ارزیابی کند و اگر تایید شد تصمیم بگیرد 
که چگونه اجرا شــوند. ســپس وی اثرات این تغییرات را بر زمان و هزینه، برای ذی نفعان 
تشریح کند. به خاطر داشته باشید که شما نمی توانید تغییرات را به کلی نادیده بگیرید 
اما می توانید به کارفرما و مدیران رده بالایی که چشــم انتظار انجام کامل پروژه هســتند 
بفهمانیــد کــه هرگونه تغییری، برنامه زمانی، هزینــه و کیفیت پروژه را تحت تاثیر قرار 
می دهد. در واقع راه حل قطعی برای جلوگیری از تغییر محدوده وجود ندارد، اما مستند 
ســازی آنچه اتفاق می افتد و به اشتراک گذاشتن چالش ها با سهامداران، تیم و مدیریت 

می تواند به حل این مشکل کمک کند.
 پراکنده بودن زنجیره پروژه و چالش عدم امکان پاسخگویی 

در زمان های  پیش بینی شده
پروژه ها ذاتا مشارکتی هستند. اما با تغییر زمانه و تغییر شرکت ها، ممکن است زنجیره 
پروژه در بخش های مختلف جهان پراکنده باشند. برای انجام یک پروژه همان طور که در 
ابتدا گفته شد، می بایست کل زنجیره مورد توجه قرار گیرد. اعضای تیم تنها کارمندان 
شــرکت نیستند، بلکه کارفرما، دستگاه نظارت مقیم و مرکزی، سهامداران، مدیران رده 
بالایی، فروشندگان و تامین کنندگان لوازم حفاری و پشتیبانیِ خارجی و داخلی، گمرکات، 
سازمان های دولتی و قانون گذار، جامعه محلیِ منطقه حفاری و ... نیز از اعضای زنجیره 

به حساب می آیند. 
حلقه های این زنجیر به همراه مجموعه ای  از چالش ها با هم مرتبط هستند، چالش هایی از 
قبیل وجود سلسله مراتب داخلیِ سازمان ها، فرآیند های بروکراسیِ زمان بر سازمان هایِ 
بزرگ و غیر چابک، مناطقِ زمانیِ متفاوتِ تامین کنندگان خارجی، مشــکل زبان های 
مختلف داخلی و خارجی و غیره. امروزه در پروژه ها پیش بینی های کامل از نحوه انتقال 
اطلاعــات تــا انتقال کالا باید صورت پذیرفته باشــد. در غیر این صورت تامین قطعات و 
لوازم با چالش روبرو و عدم تامین به موقع لوازم حفاری موجب توقف کار یا تامین آنها با 
قیمت های بیشتر از ارزش واقعی خواهد شد. بستن قراردادهای داخلی با تامین کنندگان 
با تشریح کامل پروژه و نحوه پرداخت به آنها می تواند مشکل گشا باشد. در واقع می بایست 
قسمتی از فرآیندهای مبادله کالا و اطلاعات با سازمان های دولتی نظیر گمرکات و تامین 
کنندگانِ خارجیِ قطعات بر عهده تیم یا شرکت تامین کننده خارج از تیمِ پروژه قرار گیرد. 
همچنین چالش برخورد با فرهنگِ متفاوتِ جامعهِ محلی می تواند موجب تعطیلی موقت 
یا دایم پروژه گردد. اســتفاده از تیم های "تســهیل گری" جهت ارتباط با جامعه محلی در 
پروژه هایی که در مناطق جدید و با پتانسیلِ چالشِ محلی هستند، ضروری و پر بازده است. 
همچنیــن پیش بینــی هزینه های چالش با جامعه محلی در این مناطق در هنگام قیمت 
دهی پروژه ضروری اســت. اطلاعات بایســتی به راحتی و به سرعت از جایی به جای دیگر 
منتقل شود. به کارگیری نرم افزارهای مدیریت پروژه در این شرایط الزام آور به نظر می رسد.

چالش های انسانی داخلی تیم مستقیم پروژه
یکی از مسائل دلهره آور، ایجاد چالش بین اعضای تیم پروژه می باشد. با توجه به خشن 
بودنِ معدن کاری و دور بودن اعضای تیم از شهر و خانواده خود در یک بازه زمانیِ حدود 
20 روزه، فشــارهای روحی و روانی زیادی از جانب خانواده بر روی تیم مســتقر وجود 
دارد. غیر از این، کار سخت و طاقت فرسای معدن آستانه تحمل پرسنل مقیم را کاهش 
خواهد داد. وجود افراد با فرهنگ ها و عادات مختلف بر زیر یک سقف در زمان پروژه ایجاد 
اختلافات رفتاری خواهد کرد. این فشارهای روحی و اختلاف نظرها بر روی کارکرد پرسنل 
در پروژه و بالابردن احتمال خطای نیروی انسانی تاثیر مستقیم دارد که سبب تاثیر منفی 
بــر محیــط کار و پروژه خواهد بود. در پروژه های حفاری باید از قبل به این چالش ها فکر 
و راه های مقابله با آن بود، همچنین در نظر داشتن راهکارهای ساخت تیم جهت ایجاد 
وحدت و کار تیمی بهتر به کار گرفته شــود. اســتفاده از یک مشاور روانشناس در تیم به 
صورت پاره وقت و همچنین برگزاری نشســت هایی با حضور خانواده های تیم حاضر در 
پروژه به همراه خانواده های مدیران رده بالایی و کارفرما به صورت ســالانه یا شــش ماهه 

تاثیرات مثبت برای جلو گیری از این گونه چالش ها خواهد داشت. 
در پایان

در این مقال سعی شد چالش های مدیریت پروژه در زنجیره حفاری اکتشافی به صورت 
تیتــر وار و خلاصــه مد نظر قرار گیرد. مهمتریــن عامل ایجاد تمامی چالش های مطرح 
شــده، عدم ایجاد ارتباط موفق میان مدیر پروژه و دیگر بخش های زنجیره پروژه اســت. 
بزرگ ترین قدمی که برای حل هر کدام از این چالش ها باید برداشته شود، ایجاد ارتباط 
و گرفتن مشــارکت مدیران پروژه با مدیران عملیاتی و مدیران رده بالایی هنگام برنامه 
ریزی برای پروژه ها می باشد. هنر مشارکت آفرینی برای جلوگیری از ایجاد فاصله عمیق 
میان مدیران عملیاتی، مدیران رده بالایی، کارفرما و در کل، زنجیره پروژه از شکســت 

برنامه ها در پروژه جلو گیری خواهد کرد. 
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 :)Chrysocolla( 2. سنگ کریزوکولا
2.1.  سنگ کریزوکولا یا فیروزه سیلیکاته، کانی سیلیکات مس و آلومینیوم به رنگ 
ســبز و آبی و با منشــاء ثانویه است و با سختی نسبتا متوسط و از اکسیداسیون در 
مناطقی که معادن مس وجود دارد به صورت خوشــه انگور یا اجرام گرد و در بین 
سنگ ها شکل می گیرد، بعضی مواقع توده های کریزوکولا با کوارتز رشد می کنند و 
در هم ادغام می شوند، توده های این کانی با توده های فیروزه و مالاکیت نیز همراه 

است.
2.2. هر چه از میزان آب در ساختمان آن کاهش یابد سختی آن افزوده می گردد.

3. شرایط تشکیل فیروزه:
تشکیل فیروزه به لحاظ فرآیندهای شیمیایی بسیار پیچیده بوده ونیازمند شرایط 
بســیار خاص زمین شناسی است، فیروزه در مکان هایی به وجود می آید که میزان 
مس موجود در سنگ های منطقه به میزان بالایی باشد تا بر اثر واکنش محلول های 
سطحی مس دار بر روی سنگ های غنی از آلومینیوم و غنی از فسفر)فسفر به صورت 
آپاتیت در درون سنگ های آذرین وجود دارد( فیروزه تشکیل می شود، به طور کلی 
اسید سولفوریک حاصل از تجزیه پیریت و کالکوپیریت که حاوی مقداری مس است 
در اثر برخورد با آپاتیت های موجود در سنگ تولید اسید فنویک و اسید فلوریدریک 
می کند در اثر انحلال Al2O3 فلدسـ ـات های موجود از هم پاشیده وتولید مقداری 
سولفات مس و اسید فنویک می کند و محلول های حاوی فیروزه به دست می آیند 
که این محلول در حفره ها و شکاف های سطح مشترک بین طبقات رسوب کرده و 

جانشین فلدسپات ها می شود، از این رو در تمامی مراحل عامل کانی+Al3 کنترل 
کننده اصلی فاز کانی فیروزه است.

نکته: رنگ سبز فیروزه نتیجه جانشینی بخشی از آهن در ساختمان فیروزه است.
3.1. فیروزه عربی و عجمی:

گاهی اوقات در درون فیروزه رگه هایی از جنس اکســید آهن، نیکل، منگنز دیده 
می شــود که مانند درخت )شجره( پیش می آید، این گونه فیروزه عربی نام گذاری 

می شود و گونه بدون رگه را عجمی می نامند.
3.2. از آنجایی که فیروزه در ترکیب خود مقادیر آب دارد در صورتی که در جاهای 
گرم و خشک نگهداری شود آب خود را از دست داده و به تدریج کم رنگ می شود، 
همچنین از چرب کردن فیروزه وآغشتن آن به صابون، شامپو یا الکل جدا خودداری 
شود و افرادی که دارای پوست چرب هستند باید دقت کنند برای مدت طولانی با 

پوست آنها در ارتباط نباشد.
3.3. این ســنگ بر اساس نوع، درصد ترکیبات و محل تشکیل، رنگ هایی دارد که 
در طیف وســیعی از آبی کم رنگ تا آبی پررنگ، ســبز روشن و در مواردی سبز تیره 

نمودار می شود.
4. فیروزه شجری:

آنچه در اغلب فیروزه ها عمومیت دارد وجود رگه یا رگچه هایی سیاه یا قهوه ای رنگ 
برجســته است که مربوط به سنگ مادر تشکیل دهنده فیروزه می باشد، این رگه ها 
در طرح های منظم وغیر منظم شــکل می گیرند که در چنین صورتی به آن شــبکه 

فیــروزه آذربایجان 
پدیده ای نوظهور، نماد تقدس، خلاقیت و تمدن ایرانی

مقدمه: ایران در بخشی از منطقه زمین شناسی 
قرار گرفته که به بهشــت گوهرشناسان معروف 
است و یکی از غنی ترین کشور های جهان از حیث 
انواع ذخایر سنگ های قیمتی محسوب می شود 
که بیش از 70 گونه سنگ قیمتی و نیمه قیمتی شامل اوپال، 
سیترین، آمیتیســت، عقیق، فیروزه، ژاسب، بریل، انواع 
کوارتز، اپیدوت، گارنت، کریزوکــولا، تورمالین و ... به جز 
الماس در کشور یافت می شود؛ هم اکنون در 20 استان کشور 

گوهر سنگ ها شناسایی شده اند، بخش فرآوری سنگ های قیمتی - زینتی در کشور بخشی 
اســت که کمترین فعالیتی در آن صورت می گیرد و عده معدودی در بخش نگین تراشی و 
شماری هنرمند در تراش هنری سنگ ها مشغول می باشند، از طرفی بازار مصرف بزرگی در 
کشــور وجود دارد که همچنان نیازمند محصولات تولیدی این بخش اســت، پایین بودن 
هزینه های تولیدی اعم از تجهیزات، آموزش و مکان از فاکتورهای مهم آن است، وسعت به 
کارگیری و اشتغالزایی همگن حرفه ای و غیرحرفه ای این صنعت به حدی است که به عنوان 
مثال کارخانه Gem & Gem  چین، 3000 نیروی کاری را به صورت مستقیم به کار گرفته و 
یا در کشــور تایلند حدود 1/5 میلیون نفر و کشور هند حدود 3 میلیون نفر در این صنعت 

اشــتغال دارند، علیرغم اینکه شناخت و استفاده از گوهر 
سنگ ها در کشــورمان قدمتی طولانی دارد به طور مثال 
معدن فیروزه نیشابور با سابقه فعالیت تاریخی 7000 ساله و 
قدمت فعالیت 700 ســاله دارد یا بخــش قابل توجهی از 
فیروزه ها که در تابوت فراعنه مصر به کار رفته از ایران بوده 
و یا کتاب رکوردهای جهانی گینس ایران را بزرگترین تولید 
کننده فیروزه جهان اعلام نموده است ولیکن بایستی تلاش 
بیشتری در جهت شناسایی و افزایش عمق اکتشافات انجام 
دهیم که در این راســتا در زون بستان آباد از منطقه آذربایجان شرقی با شناسایی ذخایر 
کریزوکولا از خانواده فیروزه می توان رتبه ایران را در جهان ارتقا داد، ســنگی بسیار زیبا و 
خوش رنگ و در استانی که از نظر فیروزه کوبی برجسته در صدر کشور است، این ماده معدنی 
که از خانواده سیلیکات آبدار عنصر مس می باشد با سختی 4 و با اشکال منشوری شکل و به 
رنگ های سبز، آبی، ســبز تا آبی که پاراژنز آن کانی های آزوریت، مالاکیت می باشند، لذا 
نگارنده این مطلب برحسب وظیفه، ضمن اطلاع رسانی از این ماده معدنی زیبای کشورمان 
به عنوان کالا و محصولات معدنی در سال حمایت از کالای ایرانی، انشاا..بتوانیم در شناسایی 
ذخایر بیشتر، ارزش افزوده، صادرات، اشتغال و سرمایه گذاری قدم های بزرگ تری برداریم. 

دکتر مجید پورمقدم 
پژوهشگر برتر و مشاور معاونت معدنی وزارت صمت 

Dr.Poormoghadam@yahoo.com
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عنکبوتی )Spider Web( و در اصطلاح بازار ایران به آن فیروزه شجری می گویند و 
اگر این طرح منظم و زیبا باشد باعث افزایش ارزش فیروزه خواهد شد در حالی که اگر 
این شبکه نامنظم و به صورت نقطه ای و لکه ای باشد از ارزش فیروزه خواهد کاست. 

5. دلایل رنگ آبی فیروزه:
رنگ آبی فیروزه به خاطر وجود عناصر مس و رنگ ســبز از عناصر آهن یا کروم به 

وجود می آید.
5.1. فیروزه با رنگ آبی خوشرنگ بهترین کیفیت را داراست و بسیار کمیاب می باشد 
در حالی که فیروزه سبز یا آبی کم رنگ که از ارزش کمتری برخوردار است فراوانی 

بیشتری دارد.
5.2. تبدیل رنگ آبی به سبز به مرور زمان می تواند به علت از دست دادن آب باشد 
و در حرارت 250 درجه ســانتیگراد رنگ آبی آســمانی فیروزه به رنگ ســبز مات 

تبدیل می شود.
5.3. قیمت اصلی سنگ فیروزه بعد از تراش خوردن با توجه به میزان آبی تر، تیره تر،     

صاف تر و یکدست تر تعیین می گردد.
6. قدمت و برند فیروزه ایران:

6.1. بخش قابل توجهی از فیروزه ها و لاجوردها که به طور گســترده در مقبره ها و 
تابوت فراعنه مصر به کار رفته از ایران بوده است.

6.2. فیروزه نیشــابور قدمت تاریخی 7000 ساله و قدمت رسمی 700 ساله دارد و 
با ثبت در کتاب رکوردهای جهانی گینس ، ایران را بزرگترین تولید کننده فیروزه 

جهان می نامند.
6.3. در موزه های زمین شناسی و معدن دنیا مانند موزه زمین شناسی لندن، فیروزه 

نیشابور به عنوان یک برند بین المللی به نمایش گذاشته شده است. 
7. خواص درمانی کریزوکولا:

این کانی موجب آرامش عصبی شده و در تسکین دردها موثر است، در مصر باستان 
اعتقاد بر این بود که شخص را از آسیب های روانی محافظت می کند.

7.1. کریزوکولا باعث افزایش مقاومت بدن و ایجاد احساسات آرام بخش در مواقع 
ناراحتی، تســکین دهنده زخم معده و ورم مفاصل، رفع گرفتگی عضلات، عفونت 
گلو و سم زدایی کبد، تنظیم فشار خون و اگر در تماس مداوم با پوست باشد بسیار 

موثر است.
7.2. این ســنگ آگاهی را در همه ســطوح افزایش می دهد، انســدادهای انرژی را 
پاکســازی می کند، اثر پاک کنندگی قوی دارد و هر گونه سنگینی و یا اثر منفی را 

از بین می برد.                                                     
8. کاربرد سنگ کریزوکولا:

کاربرد این ســنگ علاوه بر طب در جواهرســازی به صورت نگین، فیروزه کوبی، 
دیوارکوبی، تســبیح سازی، به صورت تزیینی در کلکسیون خانه، در ظروف فیروزه 

کوبی از تمام خرده ریزهای این سنگ، تابلوهای فیروزه ای و...
8.1. امروزه این سنگ به ندرت استخراج می شود و به همین علت قیمت بالایی دارد.

8.2. در طبیعت از لحاظ ظاهری سنگ های شبیه این کانی وجود دارد که می توان 
به فیروزه، مالاکیت و آزوریت اشاره کرد. 

9. مقایسه فیروزه آذربایجان و خراسان:
فیروزه آذریایجان ترکیب مس وآلومینیوم اســت در حالی که فیروزه نیشــابور از 

ترکیب فسفات مس وآلومینیوم تشکیل شده است.
9.1. فیروزه خراســان دارای نظم بلورین اســت به دلیل اینکه اتم ها با نظم خاصی 
کنار هم چیده شــده اند )که از خواص اصلی فیروزه اســت( و در صورتی که فیروزه 
آذربایجــان فاقد نظم بلورین اســت به دلیل اینکــه اتم ها با انضباط کنار هم چیده 

نشده اند )از خواص اصلی کریزوکولا(
9.2. فیروزه آذربایجان دارای نقش و نگارهایی در ماتریکس مگنتیتی و سیاه رنگ 

است.
10. جزییات معدن فیروزه آذربایجان: 

10.1. موقعیت جغرافیایی معدن: معدن مذکور در استان آذربایجان شرقی در 55 
کیلومتری شرق تبریز و2 کیلومتری شمال شرقی شهرستان بستان آباد و همجوار 

روستای کلو واقع گردیده است.
10.2. معدن فیروزه آذربایجان )کریزوکولای بســتان آباد( با مساحت 21 کیلومتر 
مربع در نقشــه  1/250000  توپوگرافی میانه با میزان اســتخراج سالیانه 270 تن 

وتناژ کانسنگ حاوی کریزوکولا برابر5401 تن می باشد.
10.3. آنالیــز ماده معدنی: ترکیب شــیمیایی نمونه آذربایجــان، پس از مطالعات 
گوناگون و انجام آزمایشات مختلف به دلیل داشتن مس و آلومینیوم و با مقدار کم 

فسفات از نوع کریزوکولا تعیین گریده است، ضمنا عیار متوسط مس در حدود 25 
2/35 می باشد. g/cm3درصد و وزن مخصوص ماده معدنی

10.4. پارامترهای محاســبه ذخیره: محاسبه ذخیره گوهر سنگ ها با مواد معدنی 
دیگر متفاوت می باشــد تا جایی که حتی یک نمونه نیز ارزشــمند بوده و می تواند 
جزیی از ذخیره محسوب شود، به عنوان مثال یک نمونه 10 گرمی هم اگر قابلیت 

فرآوری داشته باشد می تواند به قطعه گوهری تبدیل شود.
نکته: در ارزیابی و تخمین ذخیره گوهر سنگ ها صرفا بحث عیار مطرح نیست بلکه 
قابلیــت فرآوری نمونه ها )بــرش، تراش و صیقل( و پارامترهای فیزیکی دیگر نظیر 

سختی و جلاپذیری بیشتر مدنظر است.
11. کانه زایی و سنگ شناسی معدن کریزوکولای بستان آباد:

11.1. کانه زایی در محدوده معدنی عمدتا به صورت لایه یا رگچه و یا نودول با بافت 
کلوفرم یافت می شود، زون های کانی سازی فیروزه عمدتا منطبق بر برخی لایه های 
کنگلومرا می باشد و از کانه های مس دار که به دلیل وجود مس رنگ آبی گرفته اند 

می توان به ویژه به کریزوکولا و فسفات مس همچون فیروزه اشاره کرد. 
11.2. ســنگ شناسی محدوده: سنگ شناسی غالب محدوده را سنگ رسوبی دانه 
درشــت )کنگلومرا( تشکیل می دهد، تنوع سنگ شناسی محدوده شامل کنگلومرا 
وسیلت-رس است و سنگ های آتشفشانی منطقه به ترتیب آندزیت، تراکی آندزیت، 
داســیت، آندزیت-بازالت بیشــترین تشــکیل دهنده )بیش از 95 درصد قطعات 
کنگلومرا را شامل می شوند و قطعاتی با ترکیب گرانیتی و سیلتی و گاه مافیکی نیز 

با فراوانی خیلی کم وجود دارد.
11.3. مطالعات مقاطع صیقلی از ماده معدنی حاکی از وجود کانی های کریزوکولا، 

مالاکیت و مگنتیت، فراوان در این معدن وجود دارند.
:)Chrysocolla( 11.4. اطلاعات سنگ کریزوکولا

 

 12. ژنز کانسار فیروزه آذربایجان:
ژنز این کانی ســازی به یک فرآیند ســاده رســوب گذاری است که تشکیل فیروزه 
ســیلیکاته در این بخش از محدوده می تواند ناشــی از تاثیر سیالات جوی بر روی 
ســولفیدهای اولیه مس باشــد که در میان افق های کنگلومرایی گردش و موجب 
تشــکیل کریزوکولا و مالاکیت به مقدار خیلی جزیی فیروزه به صورت ســیمان در 

فضای بینابینی کنگلومرا شده است.
12.1. پاراژنز ماده معدنی:مواد معدنی که پاراژنز ماده معدنی اصلی هستند. شامل 
کانی هــای قیمتی و نیمه قیمتی مــس دار از قبیل مالاکیت، آزوریت، کریزوکولا و 

فیروزه هستند.
12.2. شــکل کانســار: از نظر ریخت شناسی، گســتردگی آن در یک جهت و یا دو 

جهت کم است و می توان آن را در گروه کانسارهای رگه ای و لنزی فرم قرار داد.
13. راهکارها و پیشنهادات توسعه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی با 

محوریت فیروزه آذربایجان:
13.1. برگزاری رشــته های گوهر شناســی و اجرای طرح آموزشی سنگ تراشی از 
راهکارهای توســعه این شغل مخصوصا اشــتغال خانگی، خانم های خانه دار و بی 

سرپرست، سازمان های مردم نهاد و انجمن های خیریه و... .
13.2. توســعه و ایجاد ارزش افزوده و صادرات ســنگ فیروزه آذربایجان و شرکت 
در   نمایشگاه های بین المللی با توجه به دستگاه های تراش سنگ فیروزه که خیلی 
بزرگ و پیچیده نیستند و در عین داشتن ابعاد مناسب )مانند چرخ خیاطی( برای 

اشتغال خانگی بسیار موثرند.
13.3. اقــدام بــه ثبت جهانی فیروزه آذربایجان به عنــوان برند بین المللی با توجه 
بــه غنــی بودن ماده معدنی از مس با 2.5 تــا 7 درصد خلوص، خوش رنگ بودن و 
داشتن نقش و نگارهای زیبا که جایگاه ایران را در جهان ارتقا می بخشد و به سمت 
ارزش افزوده جهت پیدا می کند، ضمن آن که هنر و شغل فیروزه کوبی برجسته در 

آذربایجان در صدر کشور است.
13.4. تاکید مجدد بر تراش ســنگ های قیمتی و نیمه قیمتی با توجه به پردازش 
ســنگ خام، قیمت این ســنگ تا 100 برابر افزایش پیدا می کند. به طور مثال در 
خراسان رضوی حدود 10 هزار نفر به طور مستقیم و غیر مستقیم در تمام بخش های 

این صنعت فعالیت می کند. 

nH2O+3-CuSiO فرمول شیمیایی 
سیستم تبلور  آمورف
درجه سختی  4
رنگ  سبز، آبی، سبز تا آبی
پاراژنز  کوپریت، آزوریت، مالاکیت

شکل بلور ها  منشوری
رده بندی  سیلیکات
شفافیت  نیمه کدر
سبز روشن رنگ اثر خط 
ثانوی منشا تشکیل 
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برای کسب اطلاعات بیشتر به شعب و یا تارگاه بانک آینده مراجعه فرمایید.
مرکز ارتباط: ۰۲۱-۲۷۶۶۳۲۰۰
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